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(1) de'primary reasons prompfed the Committee to

investigate anti-Castro activists and organizations.
Ffrst, the Committee ascertained that as a consequence

of the failure and eventual unwi]Tingness of the Kennedy
Administration to liberate Cuba from Casfro,:these persons
‘and organizations.~;;g:g located primarily in the .

United States)gggf%ighly militaristic in nature,, possessed
the means, motive, and opportunity to assassinate the A
President. SeCOnd, the'Committee felt that Lee:Harvey"
Oswald's verified association with anti—Castror-e..

Cubo.'

5

y while living in New Orleans during 1963,

together with his possible contacts with other anti-
activists Q)ogs;(n(ufd{

Castro SRS, further enhanced the p&sbab%LLty of the

1nvo]vement of antl—Castro elements in the assassination.

For these reasons, the Committee thoroughly investigated

numerous anti-Castro organizations and operatives

+ies :
and Oswald's activisﬁi while 1iving-in New Orleans to

determwne their connect1on, 1f any, to the assass1nat10n

(;1 The Committee 1n1t1ated its investigation by
selecting the most active ant1-Castro groups and their
key leaders from among the more_than 100 anti-Castro
organizatiohs in existence in November 1963. " These
groups included Aipha 66, JURE, Commandos L, the
Directorio Revolutionario Estudiantial (DRE), the Cuban
Revo]utﬁonary Counci]e(CRC), which ihc]udes the Frente
Revo]ucfanario Democratico (FRD), the Junta Gobierno de
- Cuba in Exi1o-(JGCE)- the 30th of November, the |

;Internatlona1 Penetrat1on Forces (InterPen)

Revo]ut1onary Recovery Movement (MRR), and EIC.
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: Thelr'select1on-e§olved both from the uomm1ttee s
'1ndependent fye1d-1nvest1gat1on and the examination
of ﬁha fi]es and records maintained by the federal
and locai'agencies-fhen mohitdring-Cuban exile
Vactivfty. These agencfes inciudedblocal police departments,
the FBI, the CIA, the Bureau of Narcotics and Dangerous
Drugs (now the DEA), the Customs Service, the Immiération'

and Naturalization Service, and_the Department of Defense.

..
“wis,
e

<:3>mThese groups aad’be desgrfbed as "action groups."
These were the movements most active oh'botﬂithé
military and propaganda v fronfs, ;he-é%ﬁQQZIﬁzf nat
only ta]ked_about anti-Castro dperations, but actually
carried out infiltrations and raids into Cuba,'condacted
vCastro assassination attempts, participated in a.
mu]tip]icity of arms dea]ings and posseséed-the most
vociferous and aggressive 1eaders; These were thé,
groups and individuals who received the crux of the

Kennedy Administration's crackdown on anti-Castro

operations following the Cuban missile crisis. These

~were also the ones who, in the end, were the most _ A

bitter at President Kennedy and felt the most

betrayed.

| ki the Comni on wreshagt
(q)Aﬁvw( ) . ‘P\ae- e Committee focused on wves %a.hn%
the key members in each group and concentrated. on
uncover1ng links to Lee Harvey'05wa]d' The Comm1ttee'
found -evidence of contact@between Oswald and 4;LL«,
who weee
1ﬂd|v dua]sﬂassoc1ated with ﬁmﬂﬂ ant1—Casfro groups
These persons were JURE member S1]v1a 0dio, Alpha 66
leader Antonio Veciana, CRC designate Frank Bartes, -
and DRE member Carlos Bringuier. 'Oswald encountered

both Bartes and Br1ngu1er in New Or]eans during the

e ST ST R 4 St -

summer of 1963
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Team 3 Cop ¢ ; A —Pra o - Fonzi

I CTHE :EM&@EDL@QTS OF AN
@ ANTI-CASTRO CUBAN CONSPIRACYq

é%)Was the John F. Kennedy assassination a conspiracy
involving anti-Castro Cuban exiles? There were at
2 ol
least two 51gn1f1cant factors wh&eh-led the Committee

to consider that SEEESA question: eggemzmERy the Warren

Commission's decision not{teffurther)investigagg}{%e

~issue despite the urging of stafﬁ&counsels involved
, an

in that area of evidenceg3¥EH

apparent fact that the anti-Castro Cuban exiles had
the means, motivation and opportunity to be involved

in the aSsassination.

p NN ¥ RN
uﬂd Pus:haqﬂ!ﬂl the area of possible Cuban exile

1nvolvement,was_one in which the Warren CommLSSLOn
was not provided with an adequate investigative
background. According to the Senate Select

Committee on Intelligence),-which—lbooltotr—rrrto—bhaene] o

; (Qy "Despite knowledge of Oswald's apparent interest
in pro-Castro and anti-Castro activities and top level

awareness of certain CIA assassination plots, the

’¥;; .39 ! FBI...made no special investigative effort into,
A

HW 53080 DocId:32273595 Page 11
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questions of possiEle Cuban government or Cuban exile
involvement in the assassination indepéndént of the
Oswald‘investigétion; There is no indication that
the FBI or the CIA directed the ipterviewiﬁg of
Cuban sources br of sources within the Cuban exile
community."l _ |
62;) Nevertheléss, even from the paucity of

evidence that was available to them in 1964, two

staff attorneys for the Warren Commission speculated

that Lee Harvey Oswald, despite his public'posture

_as a Castro sympathizer, was actually an agent of
. 14

anti-Castro exiles. Pressing for further investiga-
tion of that possibility, Assistant Counsels William

Coleman& and W. David Slawson wrote a memorandum to

Stet \ ~y

the Commission

Castro involvement in the assassifagtion
on some sort of basis as this: OsWwald
could have become known to the Cubans as
being strongly pro-Castro. He made no
secret of his sympathies, and so the
anti-Castro Cubans must have realized -
that law enforcement authorities were
also aware of Oswald's feelings and that,
therefore, if he got into trouble, the
public would also learn of them...
Second, someone in the anti-Castro or-
ganization might have been keen enough
to sense that Oswald had a penchant for
violence...On these facts, it is pos-
sible that some sort of deception was

(Zy_The evidence here could lead to an anti-

HW 53080 DocId:32273595 Page 12
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used to encourage Oswald to kill the
President when he came to Dallas...

The motive of this would, of course, A
be the expectation that after the Presi-
dent was killed Oswald would be ‘caught
or at least his identity ascertained,

the law enforcement authorities and the
public would then blame the assassina-
tion on the Castro government and a
call for its forceful overthrow would

be irresistible...

. @B\ TA 1§
6%7_:& et i mportant in considering the possi-~

bility of anti- -Castro Cuban involvement in the Kennedy
1o devele P ol

assassinationg @ historical awareness of the waves

of political and emotional impulses which coursed
through the Cuban exile communities in Miami, New

Orleans and Dallas while Kennedy was President.

g The fime of Rded Coatre Ruz

The Background:

<;€7 If it can be seid to have a beginning, the
anti-Castro Cuban exile movement was seeded in the
early morning hours of New Year's Day, 1959, when a
DC-4 lifted from the fog-shrouded Camp Columbia air-

field in Havana.> Aboard the plane was -Fulgencio

who Waed Veew
Batlsta, the mllltary dlctator of

o R proviews o ez

Cuba. Batista was fleelng the country, his regime
long beset by forces from within and without, now
crumbllng under pressure from rebel forces sweeping

down from the mountalns. When dawn came, the bells

HW 53080 DocId:32273595 Page 13
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tolled in Havana and, 600 miles away, Fidel Castro RuZ

began his triumphal march to the capital.5 For
seven days Castro and his 26th of July Movement rebels

moved down Cuba's Central Highway while thousands

o = » ' -6 '
‘cheered and threw flowers in their path. Castro

finally arrived in Havana on January 8th and character-

istically gave a speech. Clad in his green fatigue
uniform while three white doves, which someone had
dramatically released, circled above him, Castro
boldly procléimed- "There is no longer an enemy!"
(2) He was wrong, of course, and knew it. A

hard core of Batistianos had fled the country early,

many long before their leader, and were already con-
cocting counter-revolutionary plots from their

refuges in the United States, the Dominican Republic

and elsewhere.

<72) And it was not very long after Castro took

power that a sense of betrayal began to grow among

those who had once been his strongest supporters.

9

As each day went by it -became more appafent_that

Castro's Revolution was, as one chronicler noted,

"leading inexorably toward an institutionalized

dictatarship in which individuals were contemptuously

shorn of their rights and

dissenters were met with

charges of treasonable conduct, counter-revolutionary

activity or worse."10 Then too, there was a large

DocId: 32273595 Page 14
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nﬁmber of public'executiqns.’ Within two weeks of
his reign, Castro shot 150 ex-Batista officials.ll
Within three months, there were at least 506 execu-
tions. |

}<;%y The disillusionment for many Cubans deépened
when it became obvious that the form of Castro's

rule was turning toward Communism and that Castro's

- attitude toward the United States was engendering a

hostilé relationship. The publishing of Castro's
Agrarian Reform Law in May, 1959, was a significant
sign.13 It was far more radical than had been ex-
pected and was obviously designed to Strip both
Cuban and American-owned sugar firms of their im-
mensely valuable Cane lands.14 A few weeks later_
the Chief of Castro's Air Force, Major. Pedro Diaz-
Lanz,resigned, charging "...theré was Communist in-
fluence in the armed forces and Government."v15 Then,
when Castro's own hand-picked President, Mandel

Urrutia, announced at a press conference that he

rejected the suppor: of the Communists and said "I

 believe that any ‘real Cuban revolutionary should

reject it openly," Castro immediately forced him to
resign and accused him of actions "bordering on .
treason."

(]Q) And so, after the broken pledges of free

DocId: 32273595 Page 15
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electidns and a free press, the mass trials and
executions, the assumption of unlimited power and
the bellicose th;eats against the.United States, it
slowly began'to.dawn on many Cubans that Fidel
Castro was not the political savior they had ex-
pected.égcyThen, on October 19, 1959, there occurred
an iﬁcident which precipitated the formation of the

first organized anti~Castro opposition within Cuba.

"Major Huber Matos, one of Castro's highesthanking

" officers and considered by most Cubans tc be one of

the key heroces of the Revolution, resigned from the
Army ih protest agains£ the increasing favoritism
shown: to known Communists.18 The next day Matos was
arfested, charged with treason, subsequently tried_

and sentenced to twenty years in prison. Shortly

afterwards, Castro himself called a secret meeting

of the National Agrarian Reform Institute managers
at which he outlined a plan to communize Cuba within
three year_é_:.19 There the suspicions of Dr. Manuel
Artime, the manager in Oriente Provihce, were con-

firmed. "I realized," Artime later said, "that I

was a democratic infiltrator in a Communist govern-

ment."20

DocId:32273595 Page 16
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'refugeeS-as a guerilla force. to overthrow Castro.

GéO-Artime returned to Oriente and began or-
ganizing'studehts and peasants to fight against
Castro and Comﬁuﬁiéﬁ;' By early November each pro-
vince in Cuba had an element of Artime's new under-

ground movement. . It was called the Movimiento de

Recuperacion Revolucionaria (MRR). It was the first

anti-Castro action group originating from within

Castro's own ranks.

Q?g) By the summer of 1960, it hed become ob-
v1ous both within and outside of Cuba that the founda-
tion for an eventual confrontatlon between Castro and
anti-Castro forces had been laid. The Elsenhower

22
Administration had cancelled the Cuban ~sugar quota.

Mikoyan had visited Havana and Raul Castro had gone

to Moscow. 2> Ernesto "Che" Guevara had proclaimed
publicly that the Revolution was on the road set by

Marxband Allen Dulles of the Central Intelligence

' Agency had said in a speech that Communism had per-

verted Cast'ro's‘revoluticn.24 JHIB»GY then, ,Castro
had seized mofeAthan $700 million in U. S. prcperty
within,Cub_a,zl5 |

<;2%) On March 17, 1960, President Eisenhower

authorized the CIA to organize, train, .and equip Cuban
| __ 26
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Soon it became common knowledge within'Cuba that a

liberation army was being formed and that a political
, . g L. 27

structure in exile had been created. As the

flight from Cuba increased in size and fervor, the

exile community in the United States grew in spirit

and confidence. -One historian captured the special

characteristics of the new arrivals;

They were new types of refugees. Instead
of a home, they were seeking temporary
asylum. They found it along the sandy
beaches and curging coastline of Florida.
They arrived by the thousands, in small
fishing boats, in planes, chartered or

‘- stolen, and crowded into Miami. Along
the boulevards, under the palms, and in
hotel lobbies, they gathered and plotted
their counter-revolution. Miami began
to take on the air of a Cuban city. .
Even its voice was changing. Stores and
cafes began advertising in Spanish and
English...Everyone talked of home only
one hundred miles away. And everyone
talked about the great liberation army
being formed inzghe secret camps some-
where far away.

(JLQ By April, 1961, the more than 100,000 Cubans
who had fled Castro's Revolution lived in anticipation
of its overthrow. They had been buoyed in that hope

"by public pronouncements of support from the United
States.Government.- In his State of the Union address,

: - President Kennedy had spoken of "the Communist base

DocId: 32273595 Page 18
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established 90 miles from the United States," and
said that "...Communist domination in this hemi-

sphere can never be negotiatec?i.‘"29 In addition, the

-

Cuban exiles had been organized, directed and almost

totally funded by agencies of the U. S. Government,
30

principally the CIA.
(;%D From an historical.pefspective, in light of

its later radical change, the attitudé of the Cuban

exiles toward the U. S. GoVernment prior to the Bay

of Pigs is especially significant. Author Haynes

Johnson who, in writing a history of the invasion,

collaborated with the top Cuban leaders, including
Brigade civilian chief Manuel Artime, described that
attitude in detail:

From the beginning, the Cuban counter-
revoluticnists viewed their new American
friends with blind trust. Artime was no
exception. He, and later virtually all
of ‘the Cubans involved, believed so much
in the Americans -- or wanted so desper-
ately to believe -- that they never ques-
- tioned what was happening or expressed
doubts about the plans. Looking back on
it, they agree now that their naivet€ was
partly genuine and partly reluctance to
turn down any offer of help in liberat-
ing their country. 1In fact, they had
little choice; there was no other place
to turn. Some, of course, were driven
by other motives: political power and
personal ambition were involved. Even

DocId: 32273595 Page 19
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v - 10

more important was the traditional Cuban
attitude toward America and Americans.

To Cubans the United States was more than
the colossus of the North, for the two
countries were bound closely by attitudes,
by history, by geography and by economics.
The United States was great and powerful,
the master not only of the hemisphere but
perhaps of the world, and it was Cuba's
friend. One really didn't question such
a belief. It was a fact; everyone knew
'it. And the mysterious, anonymous,
ubiquitous American agents who dealt with
the Cubans managed to strengthen that
belief.31.

QQ@) This "blind trust" by the Cuban exiles in
the U. S. Government prior to the Bay of Pigs was
specifically noted by the military commander of the

2506 Brigade, José (Pepe) Pérez San Roman: "Most

of the Cubans'were there," he said, "because they

knew the whole operation was going té be conducted by

‘the Americans, not by me or anyone else. They did

not trust me or anyone else. They just trusted the

Americans. So they were going to fight because the

United States was backing them. "32

éfa The débacle at the Bay of Pigs was not only
a military trégédy for the anti-Castro Cuban exiles
but also a painful shattering of their confidence in
the U. S. Government. The exile leaders claimed that

the failure of the invasion was a result of the lack

DocId:32273595 Page 20
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of promised air support, and for that they directly
blamed'President Kennedy.33 Particularly galling
to them was Kennedy's public declaration to Soviet
Premier Khrushchev at the height of the invasion,
when the Brigade was being slaughtered in the swamps

of Bahia de Cochinos: "...I repeat now that the

United States intends no armed intervention in
Cuba."34 _ |
G;ﬁv Even those exile leaders who were willing -

to rationalize the extent of Kennedy's responsibility
were dissuaded when Kennedy himself admitted the
blame.. Cuban Revolutionary Council leader Manuel
— - ExecutivVe. SeSsion

4%§;tonio de Varoeizgin hisAtestimony before the Com-
mittee, told of the President gathering the Council
members together at the White House when it became -

. . s 0/
clear that the invasion was a disaster. Z:Verona?:jre—

R

called: "We were not charging Mr. Kennedy with any-
thing; we just-wented to clarify. We knew that he

x didn't have any direct knowledge of the problem, and

: EE \ we knew that he was not in ‘charge of the military
A\

-

L

effects directly} Nevertheless, President Kennedy,

to finish the talks, told us he was the one ~-- the

w33

only one responsible. ‘A few days after theﬁ

HW 53080 DocId:32273595 Page 21
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v - 12

meeting, the White House issued a public statement

declaring that President Kennedy assumed "sole re-

- sponsibility" for the U. S. role in the action

against Cuba.
(&ﬁ) The acceptance of responsibility did not

cut the bitter disappointment the Cuban exiles felt

~toward the U. S. Government and President Kennedy.

Much later, captured and imprisoned by Castro, Brigade
Commander San Roman revealed the depth of his re-
action at the failure of the invasion: "I hated

the United States," he said(<"and I felt that I had
been betrayed. Every day it became worse and then I
was getting madder and madder and I wanted to'get

a fifle and come and fight against the U. S.?37
(3@} Preminent Cuban attorney Mario Lazo wrote

a book cauStically titled Dagger In the Heart.;8

"The Bay of Pigs defeat was wholly self 1nfllcted o

— e R o g AR W T 8
R et e e s She

ln Washlngton,"'Lazo wrote.

i s o e v T ‘——'V
Kennedy told the truth when he. publlcly
accepted responsibility...The heroism
of the beleaguered Cuban Brigade had
been rewarded by betrayal, defeat, death
for many of them, long and cruel im-
prisonment for the rest. The Cuban
‘people and the Latin American nations,
bound to Cuba by thousands of subtle ties
of race and culture, were left with
feelings of astonishment and disillusion-
ment, and in many cases despair. They

DocId: 32273595 Page 22
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" had always admired the United States as

strong, rich, generous -- but where -
was its sense of honor and the capacity

~of its leaders?

. The mistake of the Cuban fighters
for liberation was that they thought
too highly of the United States. They
believed to the end that it wggld not
let them down. But it did...

‘39 President Kennedy was well aware of the

bitter legacy left him by the Bay of Pigs debacle.

It is not now possible to document the changes in

Kennedy's personél attitude brought about by the

military defeat, but the firming of U. S. policy

toward Cuba and. the massive infusion of U. S.
to clandestine anti-Castro operations in the wake!
of the Bay of Pigs CEEEEDED
as "the Kennedy vendetta."

P . ,
{ 359 What can be documented is the pattern of
X 4

Was

40

U. S. policy between the period of the Bay of Pigs

failure in April, 1961 and the Cuban missile crisis

in October, 1962. That pattern, replete with both

overt and covert maneuvers, had a significant effect

on the re-shaping of Cuban exile attitudes

c

it was abruptly reversed, whave provided the

and, when

motivation for involvement in the assassination of

President Kénnedy.
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(3§In retrospect, the period between the Bay

of Pigs and the Cuban missile crisis can be considered
the high water mark of anti-Castro activity, almost
every'manifestation of the U. S. policy providing a
reassurance of support of the Cuban exile cause. As

a matter of fact, only a few days after the Bay of
Pigs invasion, President Kennedy delivered a particu-
larly hard-line address before the American Society

of Newspaper Editors on the implications of Communism
in Cuba. "Cuba must not be abandoned to the Com-
munists," he déclared. In appealing for support from
Latin America, he indicated that the United States
would expe%t more from the nations of the hemisphere
" with regard to Cuba and asserted that the United
‘States would not alLow the doctrine of non-interven-
tion to hinder its policy. Said Kennedy, "...our
restraint is not inexhéustible,".and spoke of Cuba

in the context df the "new and deéper_struggle."4l'

(E%Q When Castro, in a May Day speech, declared

Cuba to be a socialist nation, the State Department
retorted that Cuba was a full-fledged member of the
Communist bloc.42

ny Another U. S. response was the establishment

of the Alliance for Progress, after years of relatively
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little attention to Latin America's economic and

social needs.?3 President Kennedy gave the Alliance

Memotabl
COncept a & IR

launching in a speech in March,

1961 when he called for vigorous promotion of_

social and economic development in Latin America

through democratic means and, at the same time,

éledged substantial financial and political support.44
: (3@) While the campaign to broadén its Cuban

policy base was being pursued, the Unifed States

was

! proceeding on another course. In one of
the first unilateral efforts to isolate Cuba from
its allies, the United States in September, 1961 an-
nounced it woﬁld stop assistance ﬁo any country that
assisted Cuba: In December, Kennedy extended the
denial of Cuba's sugar quota through the first half
of 1962.45

<329_Meanwhile, the secret pblicy aimed at removing
Castro through assassination continued as FBI chieﬁ
J. Edgar Hoover informed Attorney General Robert
Kennédy in May that the CIA had used the Mafia in
"clandestine efforts" against Castro.46 In that month,
poison pills to be used in a plot to kill Castro were
47

passed to a Cuban exile in Miami by a Mafia figure.

In November, 1961, the CIA initiated'Operation
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MONGOOSE, designed to enlist 2000 Cuban exiles and
‘dissidents inside Cuba to overthrow Castro.

| (35& A{%#ough the bitter aftertaste of the Bay
of-Pigs invasion lingered in the <Cuban exile com-
munity, those who remained active in the fight
against Castro came to realize that these subsequent
actions of the Kennedy Administration were manifesta-
tions of its determination to reverse the defeat.

. d .

- What Kennedy hag euphemistically termed "a new and
deeper struggle" (supra) became, in actuality, a
secret war:

 ...the new President apparently

. perceived the defeat as an affront to his

pride. Within a matter of weeks he com-
mitted the United States to a secret war

- against Cuba that eventually required the .
services of several thousand men and cost
-as much as $100 million a year...Kennedy
entrusted its direction to the CIA, which
...conducted an operation that could be
described either as a _large-scale vendetta
or a small crusade."? _

/ .

: QB@) The fact that the agency of the U. S. Govern-
ment the anti-Castro exiles had most dealt with and
relied on prior to the Bay of Pigs became, after the
invasion failure, the cohtrolling force of the "secret
war" was another indication to the Cuban exiles that
the Kennedy Administration was, indeed, still
‘sincere about overthrowing Castro.

Within a year'bf the Bay of Pigs, the CIA
curiously and inexplicably began to grow,

to branch out, to gather more and more
responsibility for the'Cuban problem’.
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The Company was given authority to help
monitor Cuba's wireless traffic; to ob-
serve its weather; to follow the Castro
government's purchases abroad and its
currency transactions; to move extra-
ordinary numbers of clandestine field
operatives in and out of Cuba; to ac-
quire a support fleet of ships and air-
craft in order-to facilitate these

secret agent movements; to advise, train,
and help reorganize the police and- '
security establishments of Latin
countries which felt threatened by Castro
guerrilla politics; to take a hand in U-2
overflights and sea-air ELINT (Electronic
Intelligence) operations aimed at tracing
Cuban coastal-defense communications on
special devices; to pump...vast sums into
political operations thggght to be helpful
in containing Castro...

Gﬂy The nerve center of the United States'
"new and deeper struggle" against Castro was estab-
‘lished in the heartland of exile activity, Miami.
Theré, on a secluded, heavily-wooded 157l-acfe tract
that was part of the University of Miami's South
Campus, the CIAIset up é front operation, an elec-
tronics firm called Zenith Technological Servic'es.5
‘its code name was JM/WAVE and it soon became the
largest CIA installation anywhere in the world _
outside of its headquarters in Langley, Virginia.52

(@7 'The JM/WAVE station had, at the height of

its activities in 1962, a staff of more than 300

: . 53 .
Americans, mostly case officers. Each case officer -
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employed from four to ten Cuban "principal agents"”
who, in turn, would each be responsible for between

54 In addition, the CIA

10 and 30 regﬁlar agents.
set up 54 front fdrporations -- boat shops, real estate
firms, detective agencies, travel companies, gun

shops -- to provide ostensible employment forAthe
case.officers and agents operating outside of JIM/WAVE
headquarters-.55 It also maintained hundreds of pieces
of real estate, from small apartments to palatial \
homes, as "safe houses" in which to hold secret
meetings.56 As a result of its JM/WAVE oepration,

oW oF
the CIA‘became amoné&ugg/fiorlda s largest employers.

(ﬁf%} It was the JM/WAVE statlonk,thfeugh‘*fg*case—
éﬁﬁhﬁ%f? Wthh men*%eﬁair4MMﬁr1n?T€§§"38ﬁtro&%eé

ng45b*est~cases—fuﬁéedvthe anti-Castro groups.58

It was responsible'for the great upsurge in anti-.

57

Castro activity and the lifted spirifs of the Cuban
exiles as American arms and'weapons flowed freely
through the t:ainingvcamps and guerrilla bases
spotted around South Florida.59 Anti-Castro raiding
perties that left from small secret islands in the
Florida Keys were given the,"green light" by agents
of the JM/WAVE stafcion.60 The result of it all was
that there grew inAthe Cuban exile community a re-
newed confidenee in the U. S. Government's sincerity .

and loyalty to its cause.
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(;/3 Then came the Cuban missile crisis. The
more fervent Cuban ekiles were initially elated by
the possibility that the crisis might provoke a
final showdown with Castro.sl For several months
prior there was increasing pressure on President
.Kennedy to take strong measures against the build-
up of the Soviet presence in Cuba, which was becoming
daily more blatant. 1In a report issued at the end
of March, 1962 the State Department said that Cuba
had received from the Soviet Union $100 million in
military aid for the training of Cuban pilots in
Czechbslovakia and that the Soviet Union also had
provided from 50 to.75 MIG fighters as well as tons
of modern weapons fdr Cuba's ground forces. 62 For-.
tifying the Cuban exile's hope for action waé‘the
fact that the increasing amounts of Soviet weapons
moving into Cuba became the dominant issue in the
neWs in the succeeding months,'leading to Congres-
sional calls for action and a series of hara-line
responses from President Kennedy.63 In September,
Kennedy declared that the United States would use
"whaﬁever means may be necessary" to pfevent Cuba
ffom exporting "its aggressive purposes by force
or threat of force" againsﬁ "any part of the

Western Hemisphere‘."64
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@L{) The fervent hope of the Cuban exiles --
that the Cuban missile crisis would ultimately result
in the United States smashing the Castro regime --
was shattered by the manner in which President
Kennedy resolved the crisis. Cuba itself was rele-
gated to a minor role as tough negotiations took |

place between the United States and the Soviet Union,

'specifically through communication between President

65
Kennedy and Premier Khrushchev. The crisis ended

_J

when President Kennedy announced

that all IL-28 bombers were being withdrawn by the
Soviets and progress was being made on the withdrawal

of offensive missiles and other weapons from Cuba.

In return, Kennedy gave the Soviets and the Cubans a

"no invasion" pledge.

(4%7 If Kennedy's actions at the Bay of Pigs
first raised doubts in the minds of the Cubén exiles
about the President's sincerity and determination to
bring about the fall of Castro, his handling of the
hissile crisis confirmed Ehose doubts. Kennedy's
agreement with Khrushchev was termed "a violation"

of the pledge he had made three days after the Bay

 of Pigs invasion that the United States would never

' : 67
abandon. Cuba to Communism. Wrote one prominent

exile: "For the friendly Cuban people, allies of

the United States, and for hundreds of thousands of
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exiles eager to stake their lives to liberate their
native land, it was a soul-shattering blow."08
| <2%)The bitterness of the anti-Castro exiles
was exacerbated by the actions the United States
Government took to implement.the President's "no
invasioﬁ"_pledge. Suddenly there was a crackdown
on the very training camps and guerrilla bases which
had been originally established and funded by the
United States and the exile raids which once had
the Government's "green light" were now promptly
disavowed and condemned.

(%69 On March 31, 1963 a group of anti-Castro
raiders were arrested by British police at a train-
ing site in the Bahamas.Gg‘ The U. S. State Depart-
ment admitted it had given the British the informa-

- tion about the existence Qf the camp.70 That same
night another exile raiding boat was seized in

Miami harbor.71

On April 3rd, the Soviet Union
charged tha£ the United States "encourages and
bears full responsibility" for two recent attacks
on Soviet éhips in Cuban ports by anti-Castro exile
commandos.'72 The United States responded that it
was "taking every step necessary to insure that
such attacks are not launched, manned or equipped

from U. S. territory."73 On April 5th, the Coasﬁ

Guard announced it was throwing more planes, ships
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- and men into its effort to police the straits of

i ) ) ) 74
Florida against anti-Castro raiders. As a result
of the crackdown, Cuban exile sources declared that

their movement to rid their homeland of Communism

- had been dealt "a crippling blow" and that they had

lost a vital supply.link with anti-Castro fighters
inside Cuba. |

6;%9 There were numerous other indications of
the U. S. crackown on anti-Castro activity-following
the missile crisis. The Customs Service raided what
had long been a secret training camp in the Florida
Keys and arrested the anti-Castro force in training
there.75 The FBI'seized a major cache of explosives
at an ahti-Castro camp in Louisiana.76 Just weeks
later, the U. S. Coast Guard coopefated with the
British Navy'which had captured another group of
Cuban exiles in the Bahamas.77 In September, the
Fedefal Aviation Adminiétration i;sued "strong
warnings" to six American civilian pilots who had
been flying raids over Cuba.78 Shortly afterwards,
the Secret Service arrested a prominent exile leader
for conspiring to counterfeit Cuban currency destined
for rebel forces inside Cuba.79 In Ogtober, the

Coast Guard seized four exile ships and arrested 22
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anti-Castro raiders who claimed they were moving
their operations out of the U. S.
-[49 The feeling of betrayal by the Cuban exiles

was given reinforcement by prominent sympathizers

outside their community, as well as by'Kennedy's

~political opponents. Captain Eddie Rickenbacker,

chairman of the Committee for the Monroe Doctrine,
asserted: "The Kennedy Administrétion has committed
the final betrayal of Cuban hopes for fréedom by its
order to block the activities of exiled Cuban freedom
fighters to liberate their nation from Communism. "81
Senator Barry Goldwater accused Kennedy of "doing
everything in his power" to keep the flag of Cuban
exiles "from ever flying over Cuba again."82 Richard
Nixon urged the end of what he called the "guarantine"
of Cuban exiles.83

é;?) - of courée, the most strident reactions came
from within the anti-Castro community itself. Follow-
ing the U. S. Government's notification that iﬁ would
discontinue its subsidy.to thé Cuban Revolutionary
Council, its president, José Mird Cardona, annbunced
his resignation from the Council in protest against
U. S. poliéy_.s4 The Cuban exile leader accused
President Kennedy of "breaking promises and agreempéts"

‘ v 85
to support another invasion of Cuba. Cardona
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said the change in American policy reflected the
fact that Kennedy had become "the victim of a master
play by the Russians.."86

(%%) The extent of the deterioration of relation-
ships between the Cuban exiles and the Kennedy Admin-
istration is indicated in the State Department's
reply to Cdgfbné's charges. It labeled them "a
gross distortion of recent history.".87

Cf?) Against the pattern of United States crack-
down on Cuban exile activity during this period,
however, emerges a counter-grain of incidents which
may have some bearing on an examination of the .
Kennedy assassination. These incidents involve some
very significant Cuban exile raids and anti-Castro
operations.whichvtook place, despite the crackdown,
between the time of the missile crisis and the assas-
sination of the Presideht. In fact, in the midst
of the missile crisis, one of the most active Cuban
groups, Alpha‘66, announced that it made a successful
raid on the Cuban port city of Isabela de Sagua,
killing about twenty defenders, including Russians.88
On Oétober 15th, the same group sunk a Cuban patrol
boat.89 On Octbber 31lst, the.day after the blockade

was lifted, it struck again.go, Immediately after

the crisis ended in November, a spokesman for the
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group pledged new raids.91

» other anti-Castro

(5 3) During this period,
groupsaremained active. In April, a group calling
itself the Cuban Freedom Fighters reported bombing

. ) ) - 92 : ,
an oil refinery outside Havana. In May, the Cuban
government confirmed that anti-Castro rebels had
carried out a "pirate" raid on a militia camp near
Havana despite U. S.-promiseé izko take measures to

prevent such attacks."93

Later tha§>month( £he anti-"
Castro Internal Front of Revolutionary Unity reported
it had formed a military junﬁ:? in Cuba to serve as
"provisional government of Cuba ih arms." Shortly
afterwards, a group of returning Cuban exile raiders
claimed they had blown up a Cuban_refinery, sank ‘a
gunboat and killed "ﬁany" of Castro's soldie’rs.94 It
is not known exactly how many incidents took place
during this period, but in April of 1963 one anti-
Castro fighter asserted that, by then, the United
States Government knew of eleven raids on Cuba since
the missile crisis and did nothing.gs

' 4539 . One analyst, reviewing thét period of U. S.-
Cuban'relations, noted: "The U. S. Government's
policyetoward the exiles was equivocal and inconsis-

96
tent..."
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<3;?) It cannot be determined to what extent, if .
any, the military activities of the anti-Castro

exile groups were sanctioned or supported by the .
o2 both

Kennedy Administration g or by the CIAA At a

press conference in May, 1963, in response to a
guestion as to whether or not the U. S. Was giving
aid to exiles, President Kennedy was evasive: "We
may well be...wgll, none that I am familiar with...
i don't think as of today that w% are."97 And it
is known that by June, 1963,.tﬁéKéIA Qas supporting

JURE,
at least one Cuban exile group, th$=ﬁ§3254 under

what was termed an "éutonymous operations"” concept.98
65%9 In retrospect, this much is clear: With orA
without U. S. Government support and whether or not
in blatant defiance of Kennedy Administration policy,
there were a‘number of anti-Castro action groups
which were determined to continue -- and, in fact,
did continue =~-- their operations. The resignation
of Mird Cardona actually split the Cuban Revolution-
ary Council down the middle and precipitated a bitter
dispute among the exile factions.99 The more moderate
contended that without U. S. support there was

little hope of ousting Castro and that the exiles

should concentrate their efforts in mounting political
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pressure to reverse Washington's shift in policy.lOO

Other exile groups announced their determination to

continue the war against Castro and, if necessary,

to violently resist curtailment of their paramilitary
activities in the Kennedy Administration.lOl In

New Orleans, for instance, Carlos Bringuier, the
local leader of the Cuban Student Directorate (DRE)
who, coincidentally, would later have a contact with
Lee Harvey Oswald, proclaimed, in the wake of the
Miro Cardona reéigﬁation; that his éroup "would con-
tinue efforts to liberate Cuba despite action by the

U. S. to stop raids originating from U. S. soil.“loz

/57) I

seeds of defiance of the Kennedy Administration may-

PRI T TRt ekdrads Ehe

have been planted with the exiles even prior to the
Bay of Pigs invasion. In his history of the invasion,
Haynes Johnson revealed that shortly.before the
invasion, "Frank Bender," the CIA director of the
invasion preparations, assembled the e#ile leaders
together at the CIA's Gdatemaia training camp:

It was now early in April and Artime was
in the camp as the civilian representative
of the Revolutionary Council. Frank
called Pepe (San Roman) and (Erneido)
Oliva again. This time he had startling
information. There were forces in the
administration trying to block the in-
vasion, and Frank might be ordered to
stop it. If he received such an order, -
he said he would secretly inform Pepe
and Oliva. Pepe remembers Frank's next

DocId: 32273595 Page 37



v - 28

words this way:
'If this Happens you come here and make
some. kind of show, as if you were putting
us, the advisors, in prison, and you go
ahead with the program as we have talked
about it, and we will give you the whole
plan, even if we are your prisoners.'...
Frank then lau?hsd and said: 'In the end
we will win.® 10
C;ﬁ? That, then, is the context in which the
Committee approached the question of whether or not
the John F. Kennedy assassiantion was a conspiracy
involving anti-Castro Cuban exiles. Also kept in
mind was the testimony of the CIA's chief of its
Miami JM/WAVE station in 1963, who noted: "...'as-
sassination' was part of the ambience of that time..."104
GS'Q) In this section is detailed the result of
the Committee's examination of the most active anti-
Castro exile groups and their key leaders. These
groups were specifically selected from the more than
100 exile organizations in existence at the time of
_ ) i 105 , §
the Kennedy assassﬂaﬁtlon. Their selection was -
the result of both indépendent'field'investigation
by the Committee and the Committee's examination of
the files and records maintained by those federal
and local agencies monitoring Cuban exile activity

at the time. These agencies included local police

departments, the FBI, the CIA, the Bureau of Narcotics
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and Dangerous Drugs (now the DEA)/the Customs
Servicé, the Immigration and Naturalization Service
and the Department of Defense.
(ZQQ The groups selected.can be termed the
"action groups." These were the ones.most active
on both the military and propaganda fronts, the ones
which not only talked about anti-Castro operations,
but actually planned and carried out infiltrations
and raids into Cuba, conducted Castro assassination
attempts, weré involved in a multiégélicity of arms
dealings and had the most vociferous and aggreSSive
leaders. These were also the groups and-ihdividuals
" who took the brunt of the Kennedy Administration's
crackdown on anti-Castro operations when it came
after the-Cﬁban missile crisis. These were the ones.
who, in the end, were most bitter at President

F;m\l—la)

Kennedy, the ones who felt the most betrayed. TH,

these were the groups and individuals who had the
means and motivation to be. involved in the aésassina-
tion of the President.

(Eé&) The Committee, however, found no hard evi-
denae that any anti-Castro Cuban group or individual

was involved in Kennedy's assassination. Itﬁﬁﬁ?
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Hafvey Oswald and individuals connected to at

[N

least two of the groups.

A
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The Odio Incident

{éi%) Within the

8 question of a;pqssfbie'
anti-Castro Cuban involvemen£ in the Kennedy assassination,
the Committee examined one incident which, over the yeafs,
has particularly intrigued ériticé of the Warren Commission's
investigation. It has become known as "the 0dio incident,"”
the principal person involved being a young Cuban exile
named Silvia Odio. |

(657 Here, in part, is how the Warren Commission detailed

the incident and its conclusions in its final Report:

The Commission investigated [Mrs. Odio's) statements

in connection with its consideration of the testimony of

several witnesses suggesting that Oswald may have been

]
_3, seen in the company of unidentified persons of Cuban or

Mexican background. Mrs. Odio was born in:Havana in
éfggz and remained in Cuba until 1960; it appears that
‘both of her parents are political prisoners of the

Castro regime. Mrs. Odio is a member of the Cuban

Revolutionary Junta (JURE);_an anti-Castro organization.
She testified that late in September 1963, three men
came to her apartment in Dailas and asked her to help

them prepare a letter soliciting'funds for JURE activities.

o o i 2

She claimed that the men, who exhibited personal familiarity

with her imprisoned father, asked her if she were "working

R MR v b
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in the underground," and she replied that she was not. She

testified that two of the men appeared to be Cubans,
although they alsq had some characteristics that she
associated with Mexicans. Those two men did not

state their full names, but identified themselves

only by their fictitious ﬁhderground "war names."

Mrs. Odio remembered the name of one of the Cubans

as "Leopoldo." The third man, an American, allegedly
was introduced to Mrs. Odio as "Leon Oswald,” and she
was told that he was very much intere;ped in the Cuban
cause. Mrs. Odio said that the men told her that they
had just come from New.Orleans énd that they were then
about to leave on a trip. Mrs. Odio testified that the
next day Leopoldo called her on the telephone and

told her that it was his idea to introduce the American
into the underground "because he is great, he is kind

of nuts."” Leopolao also said that the Amefican had been
in the Marine Corps and Qas an excellent shot, and that
the American said the Cubans "don't have any guts***because
President Kennedy should have been assassinated after
the Bay of.Pigs, and some Cubans should have done that,

because he was the one that was holding the freedom

of Cuba actually."

Although Mrs. Odio suggested doubts that the men
were in fact members of JURE, she was certain that

the American who was introdﬁced to her as Leon Oswald
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was Lee Harvey Oswald. Her sister, who was in the apartment at
the time of the visit by the three men, and who stated
that she saw them briefly in the hallway when answering
the door, also believed that the American was Lee Harvey
Oswald. By referring to the date on which_sheﬂgéved from
her former apartment, October 1, 1963, Mrs. Odio fixed
the date'éf the alleged visit on the ThurSday or Friday
;}J} : immediately preceding that date, i.e., September 26 or
y . g} f 27. She was positive that the visit occurred prior
4% f to October 1.
Qgg § During the course of its investiéétion, however,
the Commission concluded that Oswald could not have been ™
in Dallas on the evening of either September 26 or 27, 1963.
It also developed_considerable evidence that he was not
in Dallas at any time between the beginning of éeptember ' -
and October 3, 1963....

In spite of the fact that it appeared almoét certain
that Oswald could nbt héve been in Dallas at the
time Mrs. Odio thought he was, the Commission requested
the FBI to conduct further investigation to determine
the validity of Mrs. Odio's testimony. The Commission
considered the problems raised by that testimony .
as important in view of the possibility it raised that
Oswald may have had companions on his trip to Mexico.
The Commission specifically requested the FBI to attempt

to locate and identify the two men who Mrs. 0dio . stated
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ﬁj g Odio. He was accompanied by Lawrence Howard, a Mexican-
tﬁggf 5 American from East Los Angelgs and one Willigm Seymour
4? from Arizona. He stated that Seymour is similar in
% appearance to Lee Harvey Oswald; he speaks only a
few words of Spanish, as Mrs. Odioc had testified one
of the men who visited her did. While the FBI had not
§ yet completed its investigation into this matter at the
% time the report went to press, the Commission"has
E concluded that Lee Harvey Oswéld was not at Mrs. Odio's
\_ww”; ~apartment in September of l963£i)
éég) “ The unequivocality of thé Warren Commission's
conclusions. was. not. supported by the evidence. The Commission
had based its definite conclusion oh two points: One was
the "considerable" evidence that Oswald could not have been
in Dallas on the evening Mrs. Odio‘alleges’she.saw him;(z)
HW 53080 DocId:32273595 Page 44
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\ were with the man she thought was Oswald....
X On September 16, 1964, the FBI located Loran

2y

T

Eugene Hall in Johnsandale, Calif. Hall has been
identified as a participant in numerous anti-Castro

activities. He told the FBI that in September of 1963

e A A e ey e
e T~

he was in Dallas, soliciting aid in connection with

anti-Castro activities. He said he had visited Mrs.

i
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the other"was the FBI's report of Loran Eugene Hall's
speculation that Odio misidentified his companion, William
Seymour, as Lee Harvey Oswald.‘3)
(7@) Although the Warren Commission Report states that
Odio "fixed" the date of the alleged Oswald visit on
September 26 or September 27, she actually told the FBI
that she was not at all positive about the exact date. (4)
Sgéms;%d:it‘might have been as early as September 25,(5)
(7/5)The Wérren Commission asserted‘that Oswald left
New Orleans by bus for Houston, on his way to Mexico, on
(6) |

September 25. Yet there was no documentary evidence

passenger could recall seeing Oswald on that bus.(7) . In

fact, Warren Commission General Counsel J. Lee Rankin

asked the FBI to investigate the possibiiity that Oswald

(8) when a neighbor saw

(9)

left New Orleans on Septeﬁber 24,
him leaving his apartment carryin@'two'suitcaseé.
Rankin @ointed out in his lefter to J. Edgar Hoover ﬁhat
"Marina Oswald told the Commission that her husband told .
her he intended to leave New Orleans the very next day
following her departure on September 23, 1963. She has
also indicated that he told her an unemployment check

would be forwarded to Mrs. Rﬁ@ Paine's address in Irving

DocId: 32273595 Page 45



é, Og\l't)

’////1\ from his post office box in New Orleans.... It also seems impos-
sible to us that Oswald would have gone all the way back to the

@Z{y

Winn-Dixie store at.4303 Magazine Street to cash the unemployment
check which he supposedly picked up at the Lafayette Branch of

the Post Office@ when he could have cashed it at Martin's Restau-
rant, where he had previously ;ashed many of his Rei]y checks and

one unemployment check. _That is particularly true if he received

e e bt e e e A e e o T ™

/" the check on September‘25, 1963, as previously thought, and had
___’l left his apartmént with his suitcases the evening before.”lg/
v<77 b>The FBI never came up with any evidence which resolved
the.questions raised in Rankin's request. In sum, the Warren Com-
mission developed no hard evidence -whish-could substantiate the |
fact that Oswald was or was not in Dallas during the time. period
0dio said she saw him.

(7\¢> Although the Warren Commission stated that the FBI had
not yet completed its investigation at the time its report went
t0'press,ll/ it was only two days after its September 16, 1964,
interview of Loran Eugene Hall that the FBI interviewed William
Seymour, who denied he ever had any contact with Silvia 0dio and

that he had been in Dallas with Hall in September, 1963.13/ The

FBI subsequently confirmed the fact that Seymour was working in

~Florida during September,.1963.l§/ On ' -\
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September 23, 1964, the FBI interviewed Loran Hall's

(14)

other associate, Lawrence Howard. Howard also denied

he had ever contacted Silvia Odio.(lS)

The FBIvthen
went back and re-interviewed Hall who then said that he
had been accompanied on his'trip to ballas not by
Seymour but by a Cuban friend he knew as "Wahito" and

that he no longer recalled any contact with Odio‘(le)

The FBI determined that "Wahito" was Celio Sergio Castro(17?
who, when interviewed, said he had never heard of or met

(18)

Silvia Odio. On October 1, 1964, the FBI showed

Silvia Odio photographs of Loran Hall, william Seymour,

(19? She examined

Lawrence Howard and Celio Sergio Castro.
the photographs and said that none of the individuals
were identical to any ofvthe three men who had come to
her apartment door in Dallas.(zo) |

(%59 In view of the prematurity of the Warren Commission's
conclusion based on the impeached_Loraﬁ Hall allegation
and the unresolved question of Oswald's whereabouts at. the
time, the Committee considered the Odio incident one of
the lingering enigmas in the original assassination investi-
gation. Unfortunately, the nature of the incident makes
it, from an investigative standpoint, particularly suscept-
ible to the erosive effects of time. The canvassiné, for

instance, of both pro-Castro and anti-Castro groups in

Dallas, New Orleans and Miami in search of descriptive
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similarities to the men who visited‘Odio might have been
fruitful at the time; today it would be i;;éégggiiate. The
construction of a compostie sketch of the individuals when

their features were still fresh in Odio's memory might have
provided prodﬁctive ev;dence 15 years §§5€ today it would be'

of guestionablée value considering the natural adulteration.of
recall over that period of time. A search for the car :Eﬁﬂﬁg-
the men were driving might have been very pfoductive at the
time; today it would be useless. The Cqmmittee wa§>ﬁherefor§3
handicapped by the limitations of the initial investigation

and the paucity of evidence developed. The valid investigative
approaches remaining were distressingly limited. Nevertheless,
because of the potential significance of the Odio incident -

to a possible conspiracy in the Kennedy assassination, the
Committee decided that, in addition to pursuing any substantive -
leads it possibly could, it.would also attempt to verify the - -.
record regarding Silvia Odio's credibility and the details

of her allegations. .

_C?i) Also of interest to'the Committee, of coufse, were .
the initial assertions of Loran Hall that he'and two associates,
William Seymbur and Lawrence Howard, were the ones who had
(21)

visited Odio in Septembéf. All three had been actively

involved in anti-Castro activity and were members of a group of

(22)

soldiers of fortune called Interpen. The group was arrested

at No Name Key, Florida, in Debember, 1962 as part of the Kennedy

Administration's crackdown on anti-Castro operations.(23)

That
poliéy, which highly incensed the anti-Castro and right-wing -

factions, was the result of an agreement Kennedy had made with
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24
Khrushchev and Castro.( ) Those factions considered the

agreement a "betrayal".(zs)

(7a§ Loran Hall provided sworn testimony to the Committee

at an Executive Session on Octcber 5, 1977. Here is an
excerpt from that testimony:
Q: Did there come a time when the FBI spoke to

to you‘about whether or not you visited Silvia 0Odio in

{ September, 19632

|

' Hall: Yes, there was.
...Q: Who spoke to you?

Hall: An FBI agent.

i
hk ; -
N : Q: At that time were you advised why you were
3 3
V{g . being questioned about Silvia Odio?
th
“ﬁ?l § " Hall: I really don't recall. He stated as I

5
(S

et et s et

recall, he stated something to the effect that were you
ever in Dallas, Texas, and I said yes. He said do you
know a Mrs. Odio, and I-said I don't recall knowing a
Mrs. Odio. I think Ibknew a Professor Odio, who was a

professor at Texas, some univerity in Texas, just outside

of Dallas, as I recall. He asked me anyway about the

apartment building on Magellan, and I said it is possible,

lf‘ said no, I do not have. And I said, it is possible I met

her but I don't recall.
_~——* maybe a month or two. .

«++Q: And you told him you were there with Howard
and Alba?
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'Hall: Yes.
Q: On the first trip?
p
Hall: Yes. ...we both read the same FBI report.
You know it is directly contradic;ory to what I am saying.

Q: So it is your testimony that at no time did

\}' Wi .

C?ﬂé ~}j you ever tell an FBI agent that you were in Dallas accompanied
437 { :
i 11114 i

c%g § by Lawrence Howard and Wllllam Seymour, is that your

testimony?
Hall: That is true.

Q: Were you ever directly or indirectly involved

with Silvia Odio in acquiring military equipment for anti-
'\Castro raids?
— (26)
Hall: No, I was not. L

e e e o o e S A Y oo,

e ‘ .
C752ﬁ€0mmittee ipveetsgetore interviewed Lawrence Howard
on May 23, 1978. Howard stated he has never met Silvia

Odio.(27)

)Committee Investtgabors also interviewed William
Seymour, who acknowledged his relationship with Hall and

Howard but did not recall any detailé of a trip.to Dallas,

including meeting any Cubans there.(zs)

i?é} The Committee felt it important early in its in-

vestigation to examine in detail the substance of Silvia
Odio's aliegationsAas well as their credibility. One of

" the problems'faéed by the Committee was 0dio's negative
attitude toward a governmental investigétionAof the Ken-
nedy assassination. Her‘attitude, she said, was the result

» - (29)
of her relationship with the Warren Commission. . She
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expressed sharp disillusionment with the Warren Commission
and said that it was obvious to her that the Commission
did not want to believe her story.(30) A Committee in-
vestigator noted that her whole demeanor was "one of sharp
distrust of the government's motives. She claims she feels
she was just used by the Warren Commission for their own

ends and she does not want to be put in the same position."(Bl)

Nevertheless, after contact was established by the Com-

mittee

=, Odio's cooperation with the
Committee was excellent and she voluntarily_submitted to
interviews and, subsequently, sworn testimony.

- I éyrquuub IhaM&LLm
(77) Bastdally; the—Ge PP

-that Odio's
story remained:consistent with her Warren Commission

D et

testimony. There are, however, details conCerning Odio,
her background and certain points of her story developed
by the Commlttee)whlch should be noted.

73) Silvia Odio was one of ten children of Amador
and Sarah Odio who were sent out of Cuba when their
parents began'taking an active part in'a counter-revolu-
tionary movement shortly after Castro took power;(32)
Amador Odio was among Cuba's wealthy aristocracy, the
personal friend of diplomats and ambassadors, including,
during the last days of the United States' presence there,
(33)

Odio was owner

of the cduntry's largest trucking business and was once
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described in Time Magazine as the "transport tycoon" of

(34)

Latiﬁ America. Yet, from their youth, both he and

his wife Were active, front-line fighters against the

succession of tyrants who ru;ed Cuba. During the reign

of General Gerardo Machado in the '30s, Sarah Odio was

captured and beaten with a machete until her ribs were -
(35)

broken. Twice during the dictatorship of Fulgencio

Batista, the Odios were forced into exile for their
‘ (36)

" the main supply line for the weapons and ammunition whic

kept Castro's hopes alive in the mountains. Yet when th

Q@Wﬁ;yﬁ“

\ta

Amador Odio's trucks were

h

e

Odios decided that Castro had "betrayed the revolution,"(37)

they were among the founding members, with Manolo Ray,

of one of the early, most aggressive anti-Castro groups,
38
the Movimiento Revolucionario del Pueblo (MRP). (38)

(77 Amador and Sarah Odio were arrested by Castro

(39)

on October 26, 1961. Their arrest was the result of

the capture of MRP national coordinator Reynald Gonzales

(40)

in hiding on their country estate. #Ironically, the

Odios had once hosted the wedding of one of Fidel Castro'

sisters on the very estate, a large, resort-like retreat

(41)

in ‘El1 Cano, outside of Havana. Later, Castro would
turn it into a national women's prison and Sarah Odio

would spend eight years incarcerated there, while her
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husband was placea in a cell on Isla de Pinos?%f42)
Reynald Gonzales had been wanted in connection with his
involvement in the»assassination attempt on Castro that
had been organized by Antonio Veciana.(43)

C?Q) Silvia was the oldest of the Odios' tén children.(44)

She had been sent for her early education to a private

girls' school near Philadelphia and later returned to
(45)

A /.
'A*JLaw/School there.

e

Cuba apd attended

Vd

,igfj When her_parents’here arrested, Silvia Odio was

24 years old, living in Puerto Rico with her husband and

four young children.(46) The next year her husband, sent

to Germany by the chemical firm for which he was working,

(47) Destitute and alone,

(48)

deserted her and the children.
she began having emofional problems. By that time,

Silvia's younger sisters, Annie and Sarita, were settled o -
in Dallasi(49) Sarita, a student at the University of
Dallas, had become friendly with Mrs. Lucille Conheil,
the leader of a women's club at a local Episcopal cﬁurch
who had organized a club program to provide financial and
social'support to the Dallas Cuban RefugeeFCenter.(SO)
Connell also happened to be very active in the Mental

Health Association of Dallas and, since her son was a

psychiatrist, had personally acguired an interest in mental
(51) .

T

health problems. When Sarita told Connell of her
sister Silvia's plight, Connell made arrangements to have

Silvia move to Dallas and to also receive psychiatric
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treatment for her emotional problems at the Southwestern
Medical School.(sz)
ngg According to Connell, who for a period was
Silvia's closest confidante, Silvia's emotional problems,
brought on by her suddenly being left alone with four
young children, her parents being imprisoned and her life-
style abruptly changing from one of wealth to one of deep
destitution, were manifested in attacks of total loss of
consciousness "when reality got too painful to bear."(53)
Connell said she personally witnessed Odio suffer these
attacks in her home when she first arrived in Dallas, but
with psychiatric treatment their frequency subsided and
they subsequently ended:.-- until the Kennedy assassination.(54)'
(83) "~ Silvia Odio had moved toﬁgllas in March of 1963.(55)
By September of 1963 she Was well—estabiished in the com-
munity, had a decent income from a good job, had her
emotional problems under control and was doing Qell'enough

(56)

to be planning a move into a better apartment. She was
scheduled to make that move on October 1, 1963, a Monday.(57)
The week before, she recalled, she had done some packing in

preparation for the move and there were boxes scattered

across her living room floor which she had to jump over

AT e Tt TN < T Y e e,

T (58)

e e

58 .
to get to the door. Her sister Annie, who was then 17, R

had come to the apartment to help her and babysit with her
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(59)

children. When the doorbell rang early one evening

in that last week of September, it was Annie who went to

the door to answer it.(so)

r';‘ ) ) '
(6%9 The complex in which Silvia Odio lived at 1084

Magellan Circle in Dallas was a series of garden-type -

rental apartments, two-story units with four apartments

(61)

to each unit. - The two lower units had front doors

which faced a common inner vestibule which, in turn,
bordered a small, open cement porch elevated a few steps

above the ground level.(62) Both the vestibule and porch

(63)

had overhead lights. Silvia Odio lived in Apartment

(64)

(ﬁﬁb) Annie Odio provided the Committee with a sworn

(65)

statement of her independent recollection. She re-

membered the evening when three men came to the door of

Silvia's apartment in Dallas.(66)

(67)

_ One of the men asked

Heﬁinitially'épéke English’but

R

to speak to Sarita.
when Annie answered him in Spanish he subsequently also

spoke Spanish.(sg) Annie told him that Sarita didn't live

there.(sg) Then, éccording to Annie's_recoilection: h
"He said something, I don'trecall exactlywhat, perhaps-

something about ﬁer being mérried, which made me think_that

they really wanted my siéter Silvia. I recall putting \\ﬁ;

the chain on the door after I told them to wait while

: I went to get Silvia. I don't éxactly recall but they

may have also said something about belonging to JURE,
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he anti-Castro movement.“zg/

(35&9 Annie also recalled that Silvia was 1nitﬁa11y reluctant
to talk with the strange visitors because she was getting dressed
to go out. But she remembers Silvia coming out in her bathrobe

to go to the door.Zl/ Annie said that she could only recall what
one of the two Latin men looked like, but it is not a specific
recollection, only that he was heavy set, had dark shiny hair

combed back and "looked Mexican.“lg/

' 73/

She said "the one in the middle

was American.
<85£> In testimony to the Committee, independent of her sister's,

Silvia Odio also recalled that it was early evening and that she was

getting dressed to go out when the three men came to the door.Zi/

(8,]

She recalled that it was a weekday because she worked that day.—~/

She said the men identified themselves as members of JURE, spoke

of both its founder, Manola Ray, and her father, who had worked

closely with Ray.lg/ "0dio said that almost all the conversation

she had was with only one of the men, the one who jdentified himself

as ”Leopo1do.“zz/

<85¢O(kﬁo was positive in her recollection of the name "Leo-
poldo"lﬁ/ but said that the men admitted to her they wer giving her

NZE/

aliases or "war names. She is less certain of the other Latin's

name, but belijeves it
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might have been "Angelo" or "Angel."(so) She described

him, as her sister did, as being gtocky, with black hair

(81)

and looking"more é Mexican than anything else." The

Y

third Visitor, the "American{" ‘was introduced to her

as "Leon Oswald.ﬁ*83) She said "Leon Oswald" acknowledged

the introduction with a very brief reply, perhaps in

(84)

idiomatic Spanish, but she later concluded that he

could not understand Spanish because of his lack of re-

action to her Spanish conversation with “Leopoldo."(85)

{Q%Q Silvié Odio has been relatively consistent in
her testimony to the Warren Commission and to the Committee
in her specific descriptions of the three visitors.(as)
Her desbriptiénldgf"Leopoldo" is especially noteworthy
because he has certain very distinct features, including
‘ (87)

an unusual hairlihe that is sharply recessed on the sides. -

Her description of "Leon Oswald"™ is, of course, similar to

(88)

‘the characteristics of Lee Harvey Oswald. There is

absolutely no doubt in her own mind that her visitor was,

(89) She points out that she

in fact, Lee Harvey Oswald.
did have ample opportunity to view him, her cbnversation
with the three men lasting more than twenty minutes, her
viewing distance being only about three feet and the light
(90) She also recalls, but

not very clearly, that "Leopoldo" may have told her that
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(91)

they had just come from New Orleans.
(2?27 Odio told the Committee, as she did the Warren
92
Commission,( ) that the reason the men came to her was to

get her help in soliciting funds in the name of JURE from

(93)
local businessmen. She said: "He (Leopoldo) told me

that he would like for me to write them in English, very
#7 nice letters, and perhaps we could get some funds."(94)
éﬁ hat is not ihconsistent with the vague recollection of
7 her sister Annie, who was in the apartment'at the time
"/ the conversation was being cohducted through the open
:door in the vestibule. She recalled that the men came
— because "they wanted something translated."(gs)

(%?5) According to Silvia Odib, her conversation with
"Leopoldo" ended without her.giving him any commitment to
do anything, but he gave her the impression he would

(96)

- contact her again. The visit ended without "Leon"

or "Angelo" having any conversation with her aside from

(97) After the men left,

(98)

a brief greeting word or two.

Odio decided to go to the window and watch them. She

saw them get into a red car that was parked in the drive-

(99)

way in front of the apartment. She said she could

not see who was driving the car, but did see “Angelo" on
the passenger side of the car.(loo)

,??) The cloudiest part of Odio's recollection con-

cerns the telephone call she later received from
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" w (101) )
Leopoldo. It could have occurred, she said, the
day after the visit or two days after the visit.(loz) She
(103)

thinks it was in the afternoon, but she cannot remember.
She thinks it was on a Saturday, when she wasn't working,

(104) She is, however, relatively

but is not certain.
clear in her recollection of the gist of what "Leopoldo™
told her when he called her on the télephone and that, too,

is consistent with her testimony before the Warren Commis-

,sion.(los) She said that "Leopoldo" told her that "the

. Gringo" had been a Marine, that he was an expert marksman

n (106) She recalled: "He

and fhat he was "kind of loco.
said that the Cubans, we did not havé'any guts because we
should have assassinated Kennedy after the-Bay of Pigs."(107)
CﬁQ} On the day that President Kennedy was assassinated,
Silvia Odio was coming back from lunch when she heard the

news. "As soon as we got back to the office, every-

body‘had their radios on and everybody was listening to
it,™—ste~—recerded=PBy the time the news came that the
President was dead, the president of the company told us
that we could go home; I started going back to -- I was
very frightened and very upset...I started moving across
the warehouse towards the parking lot where we kept our
cars...T think next I had‘passed,out. My mind was going
around in circles..."(los)

\ .
(?4) During her testimony before the Committee, Odio

was asked if, when she heard that Kennedy was assassinated,
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she thought of the three men who had visited her apartment

almost two months prior. Her reply: "Oh, very definitely,

o (110) '
She added: "I had put them out

w(111)

very definitely.
of my mind, but they came back that day.

'<Qé> The next thing she remembered after blacking

out was regaining consciousness later in a hospital room.zllz)

She recalled that her sister Annie had just'§é¥keéﬁiﬁh(ll3)

She remembered watching the firstvimage of Oswald she saw
coming across the television screen in'fhe hospigal room:
"Annie and I sort of looked at one anothervand sort of
~gasped. She said( 'Do you recoghize him?' T said yes,
and I said, 'Do you recognize him?' She said, 'It is the

same guy, isn't it?' I said, 'Yes, but do not say any-

thing. rn (114)

Cﬁj) This 1s an excerpt from the independent sworn
statement given to the Committee by Annie Odio:

On the day of the assassination of President
Kennedy I had gone with my girlfriend, Cherie
Matlock, and some other friends to a place
where we could see the President's motorcade
pass by. I don't remember where it was, only
that it was quite a distance from downtown
Dallas and Dealey Plaza. After the motorcade
passed by we went to a drive-in restaurant
for some hamburgers. When we were coming

out of the drive-in we heard that Kennedy

was shot. When I first heard that Kennedy .
was shot I did not make any connection be-
tween the shooting and the men who came to
Silvia's door. Later in the afternoon I was
by myself in the Matlock home when I first
saw Oswald on television. My first thought

HW 53080 DocId:32273595 Page 60



HW 53030

20. - Odio

was, 'My God, I know this guy and I don't
know from where! But I'm not going to
tell anybody because they're going to
think I'm crazy.' But I kept thinking,
'Where have I seen this gquy?' Then my
Sister Sarita called and told me that
Silvia had fainted at work and that she
was sending her boyfriend Jim, who is

now her husband to pick me up and take me
to the hospital to see Silvia. Sarita
did not tell me then why Silvia had faint-
ed. I remember that it was getting dark
when Jim picked me up and that we had to
drive by Dealey Plaza. I don't remember
Jim coming up to the room in the hospital
with me when I saw Silvia. I don't re-

- member anyone else in the room, but it was

for their

- Because they were extremely frightened, concerned

a very small room. Silvia was in bed. -

The first thing I remember when I walked

into the room was that Silvia started

crying and crying. I don't remember her

saying anything. I think that I told her:

'You know this guy on TV who shot Presi-

dent Kennedy? I think I know him.' And

she said: 'You don't remember where you

know him from?' I said: 'No, I cannot re-

call, but I know I've seen him before.'

And then she told me: 'Do you remember

those three guys who came to the house?' : -
And that's when I realized I had seen
Oswald before. And then when I realized
I had seen Oswald before. And then she
told me everything, including the fact
that one of the men had called back, that
she called him 'Leon,' that he said he
wanted to be called 'Leon,' and that he
said something like the Cubans should
kill Kennedy because of what he did with
the Bay of Pigs. Silvia also told me 3
that when she first heard that President
Kennedy was shot, she started saying:
'Leon did it! Leon did it!' I remember
that Silvia was very excited at the
hospital and that she kept saying that

she knew that Leon was going to do it, (115)

if. .

brothers and sisters and their own safety, worried
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about their mother and father in prison in Cuba and
terrifyingly bewildered about the meaning of the three

men's visit, Silvia and Annie Odio decided not to reveal

(116)

the incident. And it was, in fact, only ci;cuit-

ously that the FBI came to learn of it. -
(qu According to Silvia Odio's close friend, Lucille
Connell, she received a call from Silvia's sister Sarita

who told her that Silvia had fainted and was in éhe

(117)

hospital. Sarita also told her why Silvia had

fainted and the fact that Silvia had met Oswald and that

(118)

he had come to her apartment. Connell cannot recall

exactly when Sarita called; she said it was either the day

. . (119)
of the assassination or the day after. Howevér,- that

Sunday, Connellfsaid;w;he”wés.§§eaking on the telephone
to a friend of hers, Mrs. Sanford Pick, then Wworking as a
receptionist in a Dallas law firm office, when they.both
saw Ruby shoot Oswald on their tele&ision sets.(lzo)
Connell recalled: "And she said to me, 'Oh my goodness,
Ruby was in our office last week and had power of attorney
drawn for his sister." (121 h

(Q?é) Connell said that later that same day éhe happened

'to be speaking with another friend, Marcella Inspa, the

daughter of the head of the Dallas Cuban Relief Committee. 1_
Connell mentioned to Insua what her other friend had said

(122) -

about Ruby beiﬁg in her law office. . Insua, Connell

said, happened to have a class of American children to
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(123)
whom she was teaching Spanish. In that class, she

got into a discussion of the Kennedy assassination and
mentioned that_she knew someone who knew someone who had

. . 2 '
some dealings with Ruby.(l 4). It also happened that

there‘was a son of a local FBI agent in Insua s class. (123)
That%@ how,..subsequently, the FBI came to contact Connell
and learn about the Odio incident.(l ®)

6?7) The—éemmé%%ee-&erf&e&"that;4 factor in judging
Odio's credibility is evidence ;ggéh indicates that she
told someone prior to the Kennedy assassiantion that three
men visited her, that one of theﬁ was introduced to her as
"Leon Oswald," and that she was told‘that this "Leon" had
suggested assassinating President Kennedy.

6??) Silvia 0Odio told the Committee that immediately
after the visit of the three men, she wrotelto her fathef
in prison in Cuba to ask him if he knew who they-were.(127)
Amador Odio, who was released from érison in 1969 and is
now living in Miami, told Committee investigators that he
received Sflvia's letter and replied to it.(lzs) He did
not recall when he received the letter, but his reply,
dated December 19, 1963, indicates it was very likely in
late October or early November, 1963. (129) He wrote:

"Tell me who this is who says he is my frlend -- be careful.
I do not have any friend who might be here, through Dallas,

. 130
so reject his friendship until you give me his name."( )
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(???) Silvia Odio told the Committee she recalled,
although her recollection is "not very strong," that she

also told Lucille Connell prior to the Kennedy'assassina-

(131)

tion that three men had visited her apartment. She

said it had to have been before the assassination because
she did not see Connell after the assassination as the

result of a falling out between them.(l32)

Prior to that,
however, Odio said, she was frequently at Connell's house
and she specifically»recalled a dinner party, "which may
have had something to do with the Mental He;lth Associa-
tion or beén given in honor of some doctor or psychiatrist,"
at which, during a conversation in the library, she men-

(133) .

tioned the visit of the three men. - She said it would

have been very likely that .she told Connell because "she
was the type who was a very curious person about the : -.

details of your life. ' She always asked a lot of gquestions

about my life and what I was doing;"(l34)

C}CZL) Lucille Connell told the Committee she does not

recall Silvia Odio specifically telling her about Oswald

(135)

at any time, before or after the assassination. She

does not recall talking with Odio at a dinner party prior

to the assassination, although, she said, she may have.(l36)

She said her contact with Silvia Odio had not been frequent
(137)

il

within the months prior to the assassination.
(}019 The one person that Silvia Odio is most positive

in her recollection of telling prior to the assassination
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about the visit of the three men was her psychiatrist at

(138)

the time, Dr. Burton C. Einspruch. At the time of

the Kennedy assassination, Odio had been seeing Einspruch

(139) . usually on a weekly basis

(140)

for about seven months,
and occasionaliy more frequently. She was suffering
- from what Einspruch described as "a situational life
problem. She had a large‘family, she was semi-impoverished,
she was an immigrant, her parents were imprisoned...she
had all the difficulties one might anticipate a displaced
person would have." (141)
(/O%) Both the FBI and ﬁhe Warren Comﬁission staff
f gquestioned Einspruch after the assaééination.(l42) The
FBI report noted that Einspruch believed Odio "is telling
the truth."(;43) The Warren Commission staff report
noted that "Dr. Einspruch stated that he had great faith
in Miss Odio's story of having met Lee Harvey Oswald."(l44)
Neither report indicated that Einséruch had been guestioned
about the specific details of Odio's allegations, whether
he had been asked if Odio told him about the visit of the
> three men and, if she did, when she did.(lés)
(?ND%) In sworn testimony to the Committee, Einspruch
reiterated his judgement of Odio as a "truthful" person.<l46)

He said hevno longer had any files available to document

his recollection, but he believes that Odio's visits to
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him had been scheduled, at around the time of the assassina-

tion, on Wednesdays.(l47)

) '
6/6”19 Einspruch specifically recalled that Odio had
told him, dufing the normal coﬁrse of the "format" of
the sessions with her in which she related what happened

during the previous wéek,(l48)

(149)

“that she had been visited

by three men. He recalled that she told him of the

(150) He is definite

visit-prior to the assassination.
that she told him that two of the visitors were "Cubans
or Latins" and that the third was an "Anglo."(ISI) He

is not sure she mentioned the name "Leon"'ai his session

with her prior to the assassinationf(lszy

He did remember
that when he telephoned Odio on the day of or the day
after the assassination, she did mention "Leon" ‘and she
did "in a sort of histrionic way" coﬁnect the visit of the
three men to the Kennedy assassination and did recognize -
one of those men as "Leon."(153) ‘Einspruch could nb£ re-

call, however, that 0Odio told him prior to the assaésina-

tion that "Leopéldo" had telephoned her and spoke of

"Leon" suggesting Kennedy be assassinated.(154)
_ (;Cﬁﬁ) As noted earlier the Committee's ability to‘

investigate the substance of Silvia Odio's allegations was

severely restricted not only by the time that has elapsed

“since they were originally made but also by the lack of -

material available in the basic investigative files. Both
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the Warren Commission and the FBI were lax in the pursuit
of investigative leads when those leads still held a
potential for develoément; The description provided by
odio of at least one of the Latin visitors, for iﬁst@gce,
was detailed enough to justify a fhorough cahvaséing of
both the anti-Castro and pro-Castro militant Cuban com-
munities in Dallas, New Orleans.and Miami for individuals
with similar striking characteristics. That, in conjunc-
tion with a search for the specifically described'car‘the
men were seen driving, might have been'frqiﬁful. Committee
reviews of Warren Commission files and FBI reports reveél
no such investigative approach. Thé.focus, instead, was
on attempfing to determine the possibility Qf Oswald

beiﬁg in Dallas when Odio reported she saw him. That '

approach proved inconclusive.

(/03/ Nevertheless, there were other points <
a -

m&%@eeaéaéﬁicould be examined in attempting to determlne
the identity of the Silvia Odio visitors. The fact, for

instance, that the men claimed to know her father and have

knowledge of his activities appeared to be of p0551ble

:I% Oy/’f

discovered,

investigatory significance.

_ however, that a front page article in the Dallas News on

May 5, 1962, could have provided a source of background .;
information on Odio's parents.( >3) The article featured
a 1arge photo of Annie and Sarita Odio and detailed the

plight of their parents in prison as weil as their back-
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(1563
grounds. It also could be related to the fact that

"Leopoldo" initially asked for Sarita when Annie Odio

answered the door.(157)

(?Q)Z) Although the Committee considered the possibility
that the 0Odio viéitors were being deceptive in claiming
an association with the anti-Castro organization JURE,
it nevertheless attémpted to determine if they were, in
fact, members of that group. The Committee conducted

(158)

extensive interviews with Amador Odio, who was very

active with JURE in Cuba prior to his imprisonment, and

made an attempt to contact remaining members of the Dallas

(159)

chapter of JURE. Although the results of the Commit-

tee's efforts must be viewed in terms of the lengthy
period of time that had elapsed, the..Commidttee-cowkdiind
no present recollection of JURE members active in 1963

who used the war names of "Leopoldo" or . Angelo” or fitted
| Cousd  be  fmude oo
the descriptions provided by Silvia oOdiol\

676957 In addition, the Committee also interviewed the

founder and leader of JURE, Manolo Ray, now living in

(161)

Puerto Rico. Ray said he had been questicned by the

FBI about the Odio incident some time after the Kennedy

assassination, but he was asked only about Silvia Odio's

(162)

reliability and credibility. "They told me that

it .

she had met Oswald," Ray said. "I don't remember them

telling me that the men who came to her said they were
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(163)

members of JURE... Ray told the Committee that he

knew of no members of JURE traveling through Dallas in
4

September of 1963 in search of money or arms.(16 ) He

does not recall anyone by the name of "Leopoldo" or

(165)

"Angelo" associated with JURE at the time. He said

he had no American contacts in Dallas, nor did he receiVe
. . . (166)
any major financial support from anyone there.
‘\ . 3 . .
<<7OZ/ In addition to these attempts to identify the
Odio visitors, the Committee asked Silvia 0dio to review
some 300 photographs of Cuban activists, both pro-Castro
and anti-Castro, and individuals who had or may have had
some association with Lee Harvey Oswald and the Kennedy

assassination.(167)

She could not identiﬁy any of the
individuals in the photographs as being the two who came
to her apartment with "Leon Oswald." |

(;/9} Finally, the Committee requested the CIA to

sk-check on all individuals who used the

"war names" of "Leopoldo" and "Angelo" during the period

(L68)

of interest. The CIA comply resulted in the photo-'

graphs of three individuals who might have been in Dallas

(169)

in September of 1963. The photpgraphs were shown

to Silvia Odio with negative :esults.(l70)

CONCLUSIONS

+ aﬂquuLuf
seths that Silvia Odio's testimony

(}/5;/\’

is essentially credible. From the evidence provided in

‘the sworn testimony of corroborating witnesses, there is

no doubt that three men came to her apartment in Dallas
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prior to the Kennedy assassination and identified them-

b

selves as members of an anti-Castro Cuban organization.

From a_judgghent'of the credibility of both Silvia and

_Annie Odio, it must be concluded that there is a strong

pfobability that one of the men was or appeared to be

Lee Harvey Oswald. ”J--csw,  reaek Mo
coued e fCadlad.
concluSLOn as to the significance of that visitl, =

werd  Conduitr ok ol

~fthe p0551b111Q§€@£ Oswald actually

haﬁeng some association with JURE, the anti-Castro group
headed by Manolo Ray, and the—peeeébé&&;y that’Oswald

wanted it to appear that he had that association in order

_to implicate the group, politically a left-of-center

Cuban organization, in the Kennedy assa551natlon

éi&i&J-ﬁwhéwLAN

(//2;> T Siezititin e ad-ge= t -roach no definite
M \:e: renehad

conclusion on the specific date of the visit) The possi-

bility that it could have been as early as September 24th,

the morning of which Oswald was seen in New Orleans,

exists. The visit was more likely on the 25th; 26th, or

27th of September. If it were, then Oswald, judging from

“évidence developed by both the Warren Commission and this

Committee, had to Have had access to private transporta-

u\' “ailyg
ﬁ'x..ex

tion, a situation which almost mandates a consplratorlal

involvement.
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pamm—

: (/ /3> The—Committe—found Lhe scope of its investiga-
whAsS

‘tion in the Odio incident)d=

jﬁgﬁwﬁ%ﬁﬁﬁﬁmlimited as a

S .

result of the inadequate investigation performed by the
FBI and the Warren Commission at the time. The lack

significance

of immediate recognition of the
of the Odio incident produced a far from comprehensive

investigation at the only time a comprehensive and,

Eﬂfhaps,.frultful 1nve51tgatlon would have been p0551ble.

?

it reached bef?;~**‘“%£ts investigative reports weré
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‘5§1{} On March 2, 1976, a staff investigator from the
VT Uaired Shodes (R~ PA)
offlc#of E==®. Senator Richard S. Schweikerinterviewed
Antonio Veciana Blanch, the founder and former leader of
Alpha 66, in his home in Miami.l At the time, Sénator
Schweiker was a member of the Senate Select Committee on
Intelligence and CeChairman of the Subcommittee on the
John F. Kennedy’Assassination.2 The staff investigator
told Veciana that he was interested in the relationships
between U. S. Government agencies and Cuban exile groupsf
Be did not specifically mention an interest in the Kennedy
assassination.3 During the course of that interview,
Veciana revealed that from about mid-1960 through mid-
1973 he had been directed and advised in his anti-Castro
and anti-Communist activities by an American he knew as
Maurice Bishop;4 Veciana said that Bishopx%uided him in
planning assassination attempts on Premier Fidel Castro
in Havana in 1961 and in Chile in 1971; that BishopﬁﬁJ
directed him to organize Alpha 66 in :1962; and that Bishop,
when breaking their relationship in l973,:§aid him
\ $253,000 in cash for hls‘serv1ces over the years.” . Y
$  fﬁﬁff_ Veciana g revealeqj%ﬁgtu;t ‘one meetlng with ' 4,1?5ﬂ
Bishop in Dallas in late August or September, 1963, he saw;;:w
iIk‘i-"‘with him a young man he later recognized as Lee Harvey

Oswald.6
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4 . . . :
{//é) Veciana told Senator Schweiker's investigator

that he had not previously disclosed that information

7 . : .
to anyone. (éh:ggzgagﬁﬁssssrn === =TI ;Lééﬁis;zpzzg%Yg

/fi?y The %ﬁ&sﬁ& Committee, took an 1ntense interest
in the Veciana allegations. From Senator Schwelke;Jlt

N\ .
obtained the co%blete files of his office;s investigatio§;8
it
The—Tommittee also conducted additional interviews with

Veciana and other witnesses who might have had know-
/C;J/LCJ{MJJ .
ledge of Veciana Q@&%or Bishop. <=m#®on April 25 and 26,

1978, Veciana was questioned under oath before the Com-
mlttee in Executive Session.

7ﬂéeﬁ: S et owmoannxd77%1 fotipenrg
T=ttes eSribe=—tie general

P

{ 7F57

details of the relationship between Veciana and the
Fnk
Amerlcan he knew eaéy-as Maurice Bishop:
Vetianal s
// To the best of &Es recollection, S Errareys )
ey -+ Az R fhc,ﬂLuQJLtL 06

LS
\&flrst approached @W" : M

1960, E=itawss CD At the time, Veciana was employed in

the Banco Financiero, owned by Julio Lobo, the "Sugar

10

Veciana himself wasds well-

King" of Cuba.
oo e

knowopas president of the professional accountant's

association.
{};ﬂé! Veciana said Bishop introduced himself with a
business card which indicated he was with a construction

12

firm headquartered in Belgium. Although Veciana ini-

tially assumed he was a new bank customer, Bishop's
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conversation with him soon focused on the Castro Revo-
lution. "He also made me aware of his concern regard-
ing the Cuban government leaning towards-Communism and
tried to impress on me the seriousness of the situation,”
Veciana recalled.13

{/Z{} Bishop then invited Veciana to lunch and during
that and subsequent lunches convinced Veciana to work
against the.Castro Government. Veciana admittedly did
not need much convincing because he himself had concluded
only thirty days after the Revolution that Castro was a
Communist.l4

{12%} Veciana said he did ask Bishop during their
firét meeting if he worked for the United States Govern-
ment. "He told me at the time," Veciana testified, "that
he was in no position to let me know for whom he was
working or for which agency he was doing this."
Bishop also said he could not tell Veciana whether or
not it was Julio Lobo who suggested he contact him.
"Supposedly Julio Lobo had very important contacts with

the United States Government," Veciana pointed out.16

Veciana, however, w¥se later suspected that it might

have been another very close friend, Rufo Lopez-Fresquet,
Ld
who pgi Bishop e=wto him.17 Lopez~-Fresquet, although

then Castro's Minister of Finance, was a covert anti-

» . P 7
Whan i Condind \Jﬂ{lﬁ&j@ﬂc{ CLRLusie Ao

s

Castroite,
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as a liaison with the Castro

Government.

!

\
(,2;§} Once Veciana agreed to work with Bishop on
anti-Castro activity, he was put into a "training
program."19 Veciana described this as a "two to three
week"” program which consisted of nightly lectures. He
was the only one in the program, which was conducted by
a man he knew only as "Mr. Melton." The lectures were
held in an office in a buildinnghich Veciana could re-
call és being on El1 Vedado, a commercial thoroughfare.
He also remembered the building ﬁoused the offices‘of
a mining company "with an American name" and, on the
first f;oor, a branch of the Berlitz School of Languages.
iijh%}‘Although Veciana said he was given some train-
ing in the use of explosives and sabotage techniques,
most of the program consisted of leséons in propaganda
and psyéhologiqal warfare. "Bishop told me several
times...that psychological warfare could help more than

1

hundreds of soldiers, thousands of soldiers," Veciana

testified.;zl Vecianaiéalﬁ said: "The main purpose was
to train me to be an organizer so I was supposed to
initiate a type of action and other people would be the

ones who would really carry it out."22

K3

(;EE-EJ Following the training, Veciana worked with

Bishop on several very effective psychological warfare
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ad, o4
operations, including a program whsssis resulted in the
destabilization of the Cuban currency and the creation
of public distrust in its value.23 Meanwhile, Veciana
also became chief of sabotage for the Movimiento Revo-

2

lucionario del Pueblo (%?), an anti-Castro group headed

Mawvel 5,
by Manelo Ray.

<;§E,L§ Before the American Embassy in Cuba was closed
in January, 1961, Bishop suggested to Veciana that he %C+MML—&“§
contact certain officials f9sssw for help in his anti-
Castro activity. Veciana said the names suggested by
Bishop were "Smith," "Sam Kail" and "Joe D'Acosta."
Said Veciana: "Maurice Bishop suggested the nameg of
these individuals because we needed specific weapons to
carry out the jobs and he told me that these were the
péople that could help me."25 Véciana, however, also
said that Bishop asked him not to reveal his name to

these people.26

Ctl?) Veciana [SEssw==e% has never assumed that Maurice
v

Bishop was a true name. At one of their earlyimeetings
in Havana, Veciana noticed a Belgian passport which
Bishop had in his open briefcase. Examining it when

L o= : :
Bishop(briefly:left the roég?'Vec1ana made a gquick note

of it on a scrap of paper. Veciana kept that scrap of

paper and showed it to Senator Schweiker's investigator.
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The name on the paper was "Frigault".27

-~
H

j
L

‘iLQ} A few months after the failure of the Bay of
Pigs invasion in April, 1961, Bishop called Veciana
to a meeting. According to Veciana: "At that time
Bishop decided that the only thing left to be done was
to have an attempt on Castro's life."28 Although
Veciana himself did not participate in the attempt, he
recruited the action men and organized thevoperation,
including renting the apartment from which the shot
was to be fired.29 ,HGWGVEfv/E;e day before the actual
haweaN

attempt,rVeciana escaped from Cuba by boat with his
mother-in-law, in whose name the apartment had been
rented.30 His wife and children had left a few monthé
prior. According to Veciana, it was Bishop who urged
him to leave because, he said,Castro's agents were
becoming suspicious of Veciana's activities.

<i2£i) Shortly after he settled in Miami, Veciana
testified, Bishop again contacted him.32 Veciana said
it wouid have been easy for anyone to locate him in the

33 The re-

close-knit Cuban exile community in Miami.
sult of their re-establishing contact eventually led to
the fQunding of Alpha 66 which, according to Veciana,
was Bishop's braihchild. "Bishop's main thesis was that
Cuba had to be liberated by Cubans," Veciana testified.34
Veciana éstablished himself as the civilian chief and

principal fund-raiser for Alpha 66 and recruited the

former head of the Second National Front of the
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Escambre (SNFE), Eloy Gutierrez Menoyc, as the military
chief.35 Menoyo had a reputation among Cuban exiles

of being socialistic and Bishop had some doubts about
his loyalty, but Veciana insisted that Menoyo could

be trusted. Besides, he said, "if he did not work

n36 - Veciana said

out -right we could get rid of him.
that Menoyo was not aware of the existence of Maurice
Bishop.

(136> Alpha 66 became one of the most active of the
anti-Castro exile groups, bu?ing guns and boats, re-
cruiting and training commandos and conducting numerous

37 At one point, Veciana proclaimed a

raids on Cuba.
war chest of §$§100,000 and announced that all the major

exile organizations were backing Alpha 66's efforts.

He also publicly\said ythat all the planning was being

done by leaders "I don't even know."38

(i}?} According to Veciana, the man behind all of
Alpha 66's strategy was Maurice Bishop. Over the 12-
yvear period of their association, Veciana estimates he
met with Bishop more than 100 times.39‘ Veciana, however,
claims he had no way of getting in touch with Bishop
and that all the meetings were instigated by Bishop, a
procedure Bishop established early in their relationship_.40
Tc set up a meeting, Bishop would call Veciana by tele-
phone of, if Veciana was out of town, call a third

person whom Veciana trusted, someone who always knew
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a7 Y 41

Veciana said that this third person
never met Bishop but "knew that Bishop and I were
partners in this fight because this person shared my

anti-Communist feelings."42

5]

/ aon Y &M/L
Lfﬁfﬁ} In-additiem—to contacts with Bishop in

Havana and Miami, Veciana also had meetings with him
in Dallas, Washington, Las Vegas and Puerto Rico and in
Caracas, Lima and La Paz in South America.43

(_L%j) Veciana specifically recalled some meetings
with Bishop because of their special nature. For in-
stance, shortly after re-establishing contact with him
in Miami, Bishop took Veciana to an office in the Pan
American Bank Building in the downtown section of the
city;44 Veciana does not recall the exact floor of
the building nor if there was any name on the office
door.45 Bishép unlocked the office with a keyﬂzﬁsasaﬁy
sa§§§,and in the presence of two men who were in the
office asked him to sign a piece of paper and take
part in a " commitment " ceremony.46 "It was like a
plédge of my loyalty, a secret pledge," Veciana
testified. "I thinﬁ%hey wanted to impresé on me my re-
sponsibility and my coﬁmitment to the cause."
Veciana éﬁ$§§§g could not idéntify the two men who were
present with Bishop at this ceremony, nor dpes he re-

call if he was introduced to them. "They were like

spectators," he said.
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el ';“!’l '
(iJL” From August, 1968 until June, 1972, Veciana

-

worked in La é%, BOliViZ§ as a banking advisor to

Bolivia's Central Bank. His contracts -were financed

by the U. S. Agency for Internationai Development,50

and his office was located in the passport division

of the American Embassy.51 Veciana believes that Bishop

was instrumental in his getting the AID job, because he

himself was surprised that the Agency would Hire a

known "terrorist" and anti-Castro activist.52 The records

indicate that Veciana was hired by the Agency even

though his application was never signed.

C 535; While supposediy employed as a banking advisor

in Bolivia,Véciana actually did very little such work,

but instead was engaged mostly in anti-Castro and anti-

Communist activities with'Bishop.54 Among the operations

instigated by Bishop at the time was an attempt to assas-

sinate Castro in Chile in 1971.55
C}ﬁg)‘ According to Veciana, that abortgd assassina-

tion attempt eventually led to the dissolution of his

56 Although Bishop directed

relationship with Bishop.
the operation and provided Veciana with intelligence
information, Veciana himself recruited anti-Castro
Cuban associates in Qaracas to take part in the attempt.
Without his knowledge, Veciana said, these associates

introduced a new element into the plan, a scheme to

blame the assassination on certain Russian agents in
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Caracas.59 The associates even produced phony documents
and photographsy§ﬁ~endex-%e—ée~éha%.éﬁ) When Bishop
latérvfound out about this unauthorized part of the
scheme, he was extremely upset -and accused Veciana

of being a part of it.6l ‘Although Veciana told Bishop
he had no knowledge of it, Bishop apparently did not
believe him and eventually suggested that their rela-
tionship be terminated.

(f%VE On July 26, 1973, Bishop arranged for Veciana
to meet with him in the parking lot of the Flagler Dog
Track in Miami.63 When Veciana arrived, Bishop was
waiting for him With two younger men in an automobile.64
At that time Bishop gave Veciana a suitcase which,
Veciana later ascertained, contained $253,000 in cash..65
Since( at the beginning of their relationship, Veciana
had refused Bishop's offer to pay him for his work with
him, the lump sum payment was meant as compénsation for
his efforts over the years.

CﬁEg} The Committee's sPmase® interest in the rela-
tionship between Anfonio,Veciana and Maurice Bishop is,

of course, predicated on Veciana's contention that he

‘saw Bishop with Lee Harvey Oswald in Dallas a few months

before the assassination of John F. Kennedy.

{

(iléﬁ& Veciana cannot specifically pinpoint the date
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of that meeting with Bishop. He believes it was in

67
late August, 1963. Over the years that he knew
Bishop, Veciana had at least five meetings with him in

Dallas.68 The meeting at which Oswald was present took

. place in the lobby of a large office building in the

downtown section of the city, perhaps a bank or an
insurénce building with a blue facade or lobby.69 When
Veciana arrived for the meeting, Bishop was there talk-
ing Qith Oswald. Veciana does not recall whether he
was introduced to Oswald by name, but said he did not
have any conversation with him.70 Oswald remained with
Bishop and Veciana only for a brief time as they walked
towards a nearby coffee shop. Oswald then departed and
Bishop and Veciana continued their meeting alone.71
(:“4C9 Veciana testified that he recognized the young
man with Bishop as Lee Harvey Oswald after seeing
photographs of him following theﬁénnedy assassination.
There is absolutely no doubt in his mind that the man
was Oswald, no£ just someone who resembled him. Veciana
pointed but that he had been trained to remember the
physical characteristics of people and that if it was
not Oswald it was his "exact" double.73
CIL49 Veciana's next meeting with Bishop was in Miami

about two months after the assassination of -President
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Kennedy.74 Although they discussed the assassination
in general, Veciana did not specifically ask him
about Oswald. "I was not going to make the mistake
0of getting myself involved in something that did not
concern me," he testified.75 Also, he said, "...That
was a very difficult situation because i was afraid.
We both understood. I could guess that ﬁe knew that
I was knowledgeable of that and I learned that the best
way is not to know, not éb get to know things that
don't concern you, so I respected the rules and I didn;t
mention that ever."76
(PL;%} Bishop himself, however, did suggest to Veciana
the possibility of sbme involvement. At the time: 'there
were newspaper reports that Oswald had met with some
Cubans during his visit to Mexico. Veciana said that
- Bishop was aware oS, that he had a relative,
Guillermo Ruiz, who was a high-ranking officer in
Castro's intelligence service stationed in Mexico City.77
Bishop told Veciana that if he could get in touch with
Ruiz he would pay Ruiz yé large amount of money to
(é;gigéz§§§g§Q%hat it was him and his wife who had met
with Oswald.78 Veciana agreed to make the attempt to
: cdntact Ruiz because, as he testified, “I knew that Ruiz
would be tempted with money; he liked,money."7
Veciana, however, was never successful in contaéting
Ruiz and when he mentioned it to Bishop a couple of

months later, Bishop told him to forget it.8O That was
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the last time Veciana ever spoke about the Kennedy assas-
sination or Lee Harvey Oswald to Bishop, and, he testified,
he never told anyone about seeing Oswald until guestioned
by Senator Schweiker's investigaﬁor.

C/QGQ In assessing Veciana's testimony, the Committee
ﬁade an attempt to evaluate his general credibility and,
concurrently, take the necessary steps to determine if
there was a Maurice Bishop or someone using that name
and, if there was, with whom he was associated.

(féﬁg;ln retrospect, the timing and circumstances of
that initial interview with Veciana by Senator §chweiker's
investigator may be a factor in determining his credi-
bility. wa weeks prior to the interview, Veciana had
been releaséd from the Federal penitentiary in Atlanta
after serving 27 months on a narcotics conspiracy con-
viction.82 Veciana, although having served his time,
insisted he was innocent, but claiﬁéd that the case
against him was so well fabricated that the Federal

83 Accord-

prosecutor actually believed he was guilty.
ing to Senator Schweiker's investigator, Veciana appeared
confused and frightened by the situation in which he
found himself, but said he believed that in some way his
legal problems were related to his previous associatign

85

with Bishop, although he did not know exactly how. The

investigator speculated that Veciana felt that by reveal-
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ing his association with Bishop to an official repre-
sentative of the U. S. Government, he would be providing

himself with an element of security.86

Much later,

-~ however, Veciana apparently changed his position and
decided that Castro agents, not'Bishop, were responsible
for his drug afrest.87 This is inconsistent with in-
formation provided to the Committee by one of Veciana's
closest associates, who said that Veciana told him that
he thought the CIA framed him because he wanted to go

ahead with another plot to kill Castro.88

This associate,
Professér Rufo Lopez-Fresquet, Castro's former Minister
of Finance,'said, however, he was not aware that Veciana
had had any association with anybne like Maurice
Bishop and that he, himself, could not identifvaishop.89
(/éﬁg}'The Committee conducted numerous interviews of
other key anti-Castro associates or former associates of
Veciana, not only as part of its efforts to locate
Bishop but also to furﬁher aid in assessing Veciana's
credibility. Generally, Veciana's reputation for honesty
and integrity was excellent. A forme: associate, who
worked with him when Veciana was chief of sabotage for

the MRP in Havana, said: "Veciana was the straightest,

absolutely trustworthy, most honest person I ever met.

I would trust him explicitly." | BEEEEEeXy not one.of
his associates -- neither those who worked with him in

anti-Castro activity in Cuba nor those who were associated
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with him in Alpha 66 -- said they were aware of any
American directing Veciana or of anyone who had the
characteristics of Maurice Bishop.
(f‘ici Nevertheless, there were many aspects of
Hood
Veciana's story wheésst® the Commlttee;attempteéxto cor-
roborate. Veciana's claim, for instance, that he was

the principal organizer of the attempt on Castro's

life in Havana in October, 1961, was documented in a

91

Cuban newspaper report at the time. Early in their
relationéhip in Miami, Bishop asked Veciana to monitor
the activities of an anti-Castro operation called

"Cellula Fantasma."g2 Veciana said he'attended a few
meetings of the group and described the operation as a
leaflet-dropping mission over Cuba which involved known

93 Veciana

soldier-of-fortune Frank Fiorini Sturgis.
said hc did not know why Bishop would have been interested
in the operation, but the Committee reviewed files which
confirmed the existence and mission of the group and the
involvement of Frank Fiorini Sturgis at the tlme.94

(f“*{) While Veciana was still in Cuba, among those
at the American Embassy Bishop suggested he contact for
aid in anti—Castro operations was a Colonel Sam Kail.
The Committee ascertained that there was a Colonel Samuel
G. Kail at the American Embassy in Havana in 1960 at the

time Veciana said he contacted him. Xail, now retired,

was located and interviewed in Dallas.
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<;4/57ColonelAKail served as the U. S. Army attache
at the United States Embassy in Havana from June 3, 1958
until the day the Embassy closed, January 4, 1961.96
His primafy mission as a military attache was that of:
intelligence.g_7 Later, invFebruary, 1962, he was
£ransferred to Miami where he was in charge of the unit
which debriefed newly-arrived Cuban refugees. Although
he reported directly to the Chief of Army Intelligence
in Washington, Kail said he assumed his unit was actual-
ly functioning for the CIA. "I suspect they paid our

b/ e,
sa#égy," he said.’®

-‘/ (?f;%} Kail said that prior to the American Embassy
closing in Havana, there was a "constant -stream" of
‘Cubans coming through his office with anti-Castro
schemes, including assassination plans, asking for
American assistance in the form of weapons or guarantees
of escaping. “We had hordes and hordes of people
through there all the time," he said. For that reason,
He said, he did not specifically remember Veciana visit-
ing him. "I think it would be a miracle if I could
recall him," he said, but does not discount the possi-
bility that he did meet him.gikyy

(25?} <§§£§§§£Z:§;;I’;;Z;3{égents of the CIA would
frequently use the names of other Embassy staff person-

nel in their outside contacts without notifying the
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staff individual it was being done.lOO It happened

"a number of times";>he said that a Cuban would come

in and ask to see Colonel Kail and, when introduced to

him, tell him that he was not the Colonel Kail he had
01

met outside the Embassy.l Kail said he would then

take the Cuban through the Embassy to have him point ¢
102

out the CIA agent who had used his name.

(%57) Kail said he was not familiar with a Maurice
Bishop, nor had he ever heard of anyone using that
name.103

{fﬁﬂ%} Another aspect of Veciana's story which the

Committee at® Euéédi§§4é62£ébo£ate was his claimed in-
volvement. in thé assassination aftempt on Castro in

Chile in 1971. 1In a reportAgiven to Senator George
McGovern in 1975, Castro pfovided information detailing
the_plot'and accused "counter-revolutionaries from

Alpha 66" as co—conspirators.104 Veciana himseif,

however, was not specifically mentioned. Nevertheless, ?%“p

¥
Committee iﬁ%“*“hwﬂaqh,'proﬁigg the anti~Castro Cuban

community in Miami}found that Veciana's involvement in
the plot was known by many of the active exiles. Max
Lesnik, editor and publisher of Replica, the most pro-
minent Spanish-language weekly'publication in the com-
munity, said he was aware of Veciana's involvement in
' 105

the assassination attempt at the time. He said,
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however, that Veciana told him that it was "his own

plan," and did not mention the involvement of a

Maurice Bishop.106 Lesnik could not identify Bishop

but said he always did think that Veciana must have had
"some hlgh government contacts, probably CIA. w107
(?J~%/ The Committee also attempted to conflrm

Veciana's role in the Chile plot by locating two other

anti-Castro Cubans allegedly involved with him. They

were interviewed in Caracas, Venezuela, and, because

they are not United Stateé citizens, they could not be

subpoéqaed for sworn statements.

(:ﬂ5¥£3 One of those named was Lucilo Pena. A Cuban-

born graduate of Auburn University in Georgia, Pena is

now;a Venezuelan citizen and a sales ménager for a large

chemicél firm. He has lived in Venezuela since l9§l.108
éZ£iy Although Pena denied any involvement in the

Castro assassination plot in Chile, he admitted £o know-—

ing Veciana since "1964 or 1965," when he was active in

Alpha 66's "Plan Omega," a plo£ to invade Cuba from a

base in the Dominican Republic.109 He said he first

met Véciana through a friend, Secundino Alverez, who was

the Caracas Chapter leader of Alpha 66.llO (Alverez

was among those named by Veciana as also being involved

111 Pena admitted he had been in

in the Chile plot.)
contact with Veciana during the period the Chile plot

was being planned but, he said, their meetings were
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only casual, usually at boxing matches which Veciana
promoted.112 'Pena also admitted that Veciana may

have discussed the possibility of assassinating Castro
with him during one of these encoﬁnters at the boxing
matches. "I think he asked some help in raising money,"

Pena said, "but that's all I know about that."ll3

Pena
denied any knowledge or involvement in any plot to

blame Russian agents for the planned Castro assassination

in Chile. "I am not the type to do that kind of
counter-intelligence work," he said. "I am too open
W114 '

and honest.'
’ Ai} .
Lﬂﬁgi Pena, however, admitted to knowing, perhaps
since 1963} Luis Posada, another anti-Castro Cuban in
Caracas who Veciana claims was also involved in the

plot to kill Castro in Chile.llS

7 SR

(/= U;{ACommittee inwestigators interviewed Luis
Posada in the Venezuelan political prison, Cuartel
San Carlos, in Caracas. Posada had been arrested in
October, 1976, along with well-known anti-Castro Cuban
terrorist Orlando Bosch, and indicted for being in-
volved in the bombing of a Cubana Airlines plane in

: ‘ . 116

- which 73 persons were killed.
(}5f$§ Posada had earlier been linked with assassina-

tionAplots against Cuban officials in Chile, including

two who disappeared in August, 1976.117
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o "

i ad~y 3 . . . .
(EQ %; Posada's background as a military and intelli-
gence operative 1is eclectic. He was a member of Brigade

2506 but did not take part-in'the Bay of Pigs landing.118

In 1963 he joined the U. S. Army and was commissioned

: 119 | -
a first lieutenant. i He resigned his commission in

1964§épd became an agent for the CI§2520 He went to "L”(w/
Venezuela in 1967 and shortly afterwards joined the
Venezuelan secret police, called DISIP, the Direccion

de los Servicios de Inteligencia y Preyencion.l2l From

1971 to 1973 he was chief ofloperations of the General
Division of Security for DISIP, which included counter-

intelligence.l22

He resigned from DISIP in 1973 and
went to Washington, D. C. to take £raining from what he
termed "a private company" in the field of 1lie detection.123
He then returned to Caracas to open his own private
detective agnecy.

(;%;Q) Posada told Committee investigators that he
was not involved in the Castro assassination attempt iﬁ
Chile in 197-,]..124 He admitted that he knew Veciana but
said he only met him twice, once in Miami and once in

Caracas at the boxing matches.125

He said he did talk
to Veciana about the time the Chile plot was being
planned, but Veciana never mentioned anything to him

about it.126"
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(/47) | e

Another aspect of Veciana's allegations widehm

were of summEabh

interest to the Committee was Bishop's

- suggestion of developing a misinformation scheme involv-

. . L 7 .
ing a Castro intelligence agent and Oswald.12 Veclana

said that Bishop knew that a relative of his was in the

Cuban Intelligence service assigned to Mexico City at

the time of the Kennedy assassination.128

According to
Veciana, a news story was circulating immediately after
the assassination that Oswald had met a couple on the

Mexican border while on his way to Mexico City prior to

the assassination.129

Bishop, Veciana said, suggested
he attempt to get in touch with his relative and offer
him a bribe to say that it was he and his wife who met
Oswald in Mexico.130 Veciana said he was never able to
get in touch with his relative about it and eventually
Bishop told him to forget it.131
(/éfj The name of Veciana's.relative is Orestes Guil-
lermo Ruiz Perez and he is, in fact, a relative by
' 132

Veciana said he first learned of Ruiz's affiliation with

Castro's intelligence service shortly after Castro took

. power. He and Ruiz were walking in a Havana park when

they were stopped and searched by Castro's police. Ruiz
was found to be carrying a gun and wasttaken-away. Con-
cerned, Veciana immediately placed a call to a close

friend inside Castro's government, Minister of FinanceL'

DocId:32273595 Page 92



Veciana - 22

Rufo Lopez-Fresquet. Lopez-Fresguet told Veciana not

to worry about Ruiz because Ruiz was actually working

for the intelligence service.133

(/éﬁ Although Ruiz was a Castro' agent and Communist,
he warned Veciana that he was being observed visiting

the American Embassy in Havana and told him to be care-

134

1 <
ful That™g,why Veciana later thought that he might

2

be able to turn Ruiz into an anti-Castro agent. Sometime
after the Kennedy assassination,'Veciana said he was ap-

proached by another anti-Castro Cuban -named Robert Vale:

135

Yﬁhom he knew to be working for the CIEI Vale asked

/ Veciana to attempt to contact Ruiz about possibly be-

>

coming an asset for the CIZ—\..l.6 Ruiz,iat the time, was
stationed in Spain and when Veciana found a friend,
Roblejo Lorie, who was traveling to Spain, he asked him
to carry a letter to Ruiz. Lorie gave the letter to

Ruiz but, according to Veciana, Ruiz tore the letter

]

up in front of Lorie and told him that he did not want

to have any contact with Veciana because he knew Veciana

"was working for the CIA."137

AI 7 {
(C’@‘J) The Committee was able to interview Orestes

138

Guillermo Ruiz in Havana. Ruiz acknowledged that he

was related to Veciana through marriage.139 He said

that "everyone in Cuba" knows that Veciana is associated
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with the CIA and was involved in assassination attempts

4 . .
on Castro.l 0 He said, however, aside from what he

read in the American newspapers he has no knowledge of
Veciana's association with Maurice Bishop or who

. . 41 .
Maurice Bishop could be.l He said he was never con-

142

tacted by Veciana about Oswald and, in fact, has not

seen Veciana since 1959.l43
<7éﬁ€)Ruiz expressed disdain for Veciana, said he con-
sidered him a coward144 and "a person you cannot believe."
He said Veciana had personality problems and was under
phychiatric care from the time he was 16 years old until
he was 21. + Ruiz said that "another counter-revolu-
tionary," a cousin of Veciana's who is a doctor "in
Miami @r Chicago" and whose name is Jose Veciana, could
attest to Veciana'shpsychiatric problems because he had
advised the family about them.l46
{7&?%) Committee investigators located Dr. Jose
— - Veciana in Martin, Tennessee, where he is chief of
pathology at Volunteer General Hospital. He confirmed °
that he is a first cousin to Antonio Veciana and that
he had known him when he was.a child in Havana.147 Dr.
Veciana said he has never known his cousin to have person-
ality problems or to have ever been under psychiatric
care. He said he himself has never provided Veéiana any
148

psychiatric advice nor offered it to his family. He

said he feels that Veciana must be of sound mental con-
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dition because he knows that Veciana had to undergo
vigorous tests in his rise in the banking business.14?

(}é]ﬂ Veciana himself denied Ruiz's allegations that
he had had psychiatric problems as a young man. His

mother confirmed his denial.150

The Search for Bishop

(?6%9 One of the factors utilized in the Committee's
efforts to locate Maurice Bishop was the description of
him provided by Veciana. When heAfirst met him invl960,
Veciana said, Bishop was about 45 years old, about 6'2"
tall, weighed over 200 pounds and was athletically built.
He had grey-blue eyes, light brown hair and a light

151 — X
complexionf ‘%55323355) Veciana said, ABishop appeared
to spend—a:;;é;eé time outdoors or in sunny climate be-
cause he was usually well-tanned and there was some skin
discoloration, like sun spots, under his eyes.152 He
appeared to be meticulous about his dress and usually
concerned about his weight and diet.153 In the latter

d& 7 ind
. e .
years that Veciana knew him, Bishop toeX t®,using glasses

A
for_reading.154
_(?EE?} Shortly after he revealed his Bishop relation-
ship to Senator Schweiker's investigator, Veciana aided
a professional artist in developing a composite sketch of
Bishop. Schweiker's office provided the Committee with

a copy of the sketch. Veciana told the Committee that-

he considered the artist's composite sketch of Bishop a
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"pretty good" resémblance.155

(? ?%; Prior to the Committee's efforts, Senator
Schweiker's office, as well as the Senate Select Sub-
committee he headed, looked into certain aspects of
Veciana's allegations. Schweiker, for instance, re-
quested the Belgian Embassy to conduct a record check
for information aboﬁt a passport.issued under the name
of "Frigault." The Belgian Embassy saidvthat, without
additional identifying information, it could not help.156
In addition, Schweiker's investigator showed Veciana
numerous photographs of individuals who may have used‘
the name of Bishop, among them Oswald's friend, George
deMohrenschildt, who was then a'teacher at Bishop College
in Dallas. The results were negative.157
(? 75) It was Senator Schweiker who focused the Com-
mittee's attention on David Atlee Phillips, former chiéf
of the Western Hemisphere Division of the CIA(éeputil
Directorate of Operations, as perhaps having knowledge
of Maurice Bishop. Immediately after receiving the
Bishop skeﬁch, Schweiker concluded that.Phillips, who
had earlier testified before the Senate Select Committee
on Intelligence Activities, bears a strohg resemblancé

to the sketch.
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0’7%) When Veciana was shown a photograph of David Phillips

by Schweiker's investigator, ‘he did not provide a® an absolutely
conclu51ve 7?%&-/5‘

} For that reason, it was decided that

Veciana be given the opportuﬁity to observe Phillips in
-+ S TG
person. &ERE

Schweiker arranged for Veciana to be
present at a luncheon meeting of the Association of Retired

Intelligence Officers in Reston, Virginia, on September
Lo
17, 1976. Phillips was one of the founders of the Assoc1atlon
re s ey

" Veciana was introduced to Phillips prior to the luncheon.

He was 1ntroduced by name but not by afflllatlon with Alpha 66
/6°<_4 SEB PR T
or involvement with anti-Castro activity. Accordlng to

Schweiker's investigator, there was no indication of
re 3
recognition on Phillip\s' part.

§ Following the

luiipeon, Veciana had the opportunity to speak with Phillips

Y74 WA

in Spanish. Veciana asked Phillips if he was in Havana in
/ﬁéf/;ﬁaﬁfaﬂ

1960 and if he knew Julio Lobo. Phillips answered both

questions affirmatively and then asked Veciana to repeat

Vs
his name. Veciana did and then asked, "Do you know my name?"
/e ¢H74§53' '
Phillips said he did not Phillips asked if Veciana was
i »

on Schweiker's staff. He was told that he was not but that

Vec1ana was helping Schweiker in his investigation of the
7 L

Kennedy assassination.® Phillips declined to be interviewed by
Senator Schweiker's investigator, but said he would be happy
to speak with any Congressman or Congre581onal representative

{72
"in Congress.' Follow1ng the encounter of Veciana and Phillips,
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2S5~

EEEEREREEEyy asked Veciana if
1’7/'~ﬂu*f§§'
David Phillips was Maurice Bishop. Veciana said he was
/7;Lr§? '2
no£“7—§§ggxgg) céWe ker's investigator expressed some
,WW)
doubt about Veciana's credibility on the point)because

Schweiker's investigator

of Veciana's renewed interest in continuing his anti-Castro
operations and his expressed desire to re-contact Bishop
(75 _ (=)
to help hiﬁq%“ln addition, Schweiker's 1nvestlgator
expressed doubt that David Phillips, who was once in charge
of Cuban operations for the CIA and whose career was deeply
entwined in anti-Castro operations, could not recognize
the name of Veciana as being the founder and vociferous
public spokesman for one of the largest and most active

~tip DTy
anti-Castro Cuban groups, Alpha 66. /;7?!

<}7%)The Committee considered other factors in exam-
ining Phillips. Until 1963, Phillips' principal area
of expertise and operations with the CIA was propaganda and

—+56-/7 5
psychologlcal warfare. In 1960, when Veciana said
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he first met Bishop in Havana, Phillips was serving as

a covert operative in Havana, running a public rela- -
176
tions agency as a front. From 1961 to 1963, Phillips

was Chief of Covert Action in Mexico City. When Oswald

visited the Cuban Embassy in Mexico City in 1963, Phillips

was in charge of Cuban Operations for the CIA in Mexico

City. Phillips had earlier lived in and had numerous as-

177

' sociations in Chile. He had also served as Chief of

Station in the Dominican Republic, Brazil and Venezuela.

Zi}The Commigtee.a&ﬁs developed other information

¥,
wé&ﬁf?further validated an interest in Phillips in

relatign to Blshop In Miami, its- investigators inter-

178
+63+-

789 oo 7§4.pu1$6v},ﬁw?“§‘s

viewed a former career agent for the CIA ramed—Ross—

e wilhe Al Roa £e5S.

=erozierr From September, 1960 until November, 1962,
CrasSS

<Crozier was a case officer at the CIA's JM/WAVE station,

the operational base which coordihated the Agency'sf
(7

activities with the anti-Castro Cuban exiles. He

handled one of the largest and most activeé anti-Castro

groups.gfm Dlrectorlo Revolucionario Estudiantil. (DRE)\.

. Cness o
At the time that &rezter was at the Miami JM/WAVE

&I\em
station, Dav1d Phillips was responsible for the.psycho-

’lpglcakdwaﬁfare aspects of the CI%\S anti-Castro opera-
AN 2T

, Ciass
tions. ‘éf@%&eﬁ coordlnated the DRE's propagandé\opera—

tions with Phillips, who would occasionally visit the
| 164 797
JM/WAVE station from Waﬁlngton. Generally, however,
e < '
g «.AS,

- werezier worked with Phillips' direct assistant at the
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station, who used the cover name oanoug Gupton. l
<i7§)1n his book about his role in the Bay of

Pigs operation, former CIA officer E. Howard Hunt

uses a psuedonym when referrlng to the chief of(?ropa-

ﬁﬁhr’
ganda for]the operation. The chief of propaganda .

. et /83
.was David Phillips. Hunt called him "Knlght

w-ﬁ

({TEf When asked berommlttee IS e

was familiar with anyone u31ng the cover name of

: i.../‘"_-oSS
Bishop at the JIM/WAVE station, €rezter said he was

"almost positive" that Davidygpillips had used the dover
/¢ .
name of Maurice Bishop. He said he was "fairly sure"

18-85

that Hunt himself had used the cover name of Knight.
- Cr5S Lot A
Heweverr—eroztex salq the reason he was certain that

Phillips used the name of Bishop was because he recalled

sometimes discussing field and agent problemsiin the

area of psychological warfare|with Phillips' assistant

Doug Gupton and Gupton often saying, "Well, I guess Mr.
Cho3S

‘Bishop will have to talk with him." -Eregzie¥r said:

"And, of éourse, I knew he was referring to his boss,

David Phillips." k&% 746

i{?ﬁ The Committee ascertained that the cover name

of Doug Gupton was used at the JM/WAVE station by 6L

former CIA employe%$WT$L*3maKeﬁbﬁ&ﬂf;W“xﬁWf”'”3'7
See=ZAsEn

4
(INSERT -- get.Kent.lnsert.—

CIA security room safe in
FONZI - INSERTS file)

o |
i 87~ l‘?‘(f'
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(rﬁaThe ommittee sta:f interviewed Do%g Gupton on August i

22nd, 1978 at CIA headguarters. s 32"*ﬁ~, ADDaiT

selpmekidm Gupton said he worked for the

: CIA from December, 1951, untll his retirement.in June,

0\") v b ')\-ff\“’\)? eH«zm‘
1978, much of that. time gnh the Coverc Action Guidance

b2ty 7S

Staff. [E=s2) Gupton conflrmea that he was 1n charge
= < ‘,Vc\al St
ofhgaaﬁaﬁmﬁ%roperatlonar/k the Miami JM/WAVE station /j%?
“and that hls 1mmed1ate superlor was iav1d Phllllps. §dpinno) ‘
Cyf?( § e rame) E
Gupton acknowledged that be P was a case ofxlcer ( ‘

on a daiiy

who worked gor him and that he saw
190
basis. Lﬁyad) Gupcon said he does not recall whether

E. Howard unt or David Phillips ever used the name Of

z?)
"Knight." 2 s=a=3) He said he does not recall Phillips
R | | w) |9
ever using the name of Maurice Bishop. HSs# When
Cross’ ) ) .
tolad about‘seee%@%ﬂ% recollection of him referring to ;

~ Phillips as "Mr. Bishop," Gupton said: "Well, maybe I
193 ' ‘

did. I don't remember." tisbesy He also said, however,

that he never heard the name of Bishop while he was

a
PR f When

stationed in I‘llaml {,*e:a:-ﬂ shown the sketch of ‘ -
==/

I3

Blshop, he said it did not look like anyone he knew. \;Jy;

(?&gExplaining his working relationship with David Phllllob,
' Gupton said he was in contact with him reguldrly in Washlngton

by telephone and cable and’that'Phillips v1sxted Miami "quite
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often. " fisss Gupton said, however, that there were £wo

His set of operations was run out of

sets of operations.
Miami aﬁd he kept Phillips informed of them. Phillips

rén another set of operations personally out of Washington
and, Gupton said, Philiips did not keep him‘briefed ébbut
them.aég%;g:}? Gupton also said he knew that Phillips

used many of his o]d contacts from Havana in his personal

operations.
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(}3{) David Atlee Phillips testified before the

Committee in Executlve Session on April 25th l978 ”i}

v
in. Executlve Session.on April. 25, 197é‘—\\He said he never

a2 197 .
used the name &2 Maurice Bishop. He said he dld not Lnow T
' : ik&%-éﬂac)

of anyone in the CIA who used the name &2 Maurlce Bishop.

He said he had seen Antonlo Vec1ana only twice in his llfe,

e _
the second time égéézggﬁy morning of hlS hearing before the

commiﬁtee when Veciana, who had testlfled earlier, emerged O/
from the hearing room while he, Phillips, was in the_hallway.

Phillips-said the first time he met Veciana was at a meeting ; o

of the Association of Former Intelligence Officers in Reston. . .

He said that Veoiana‘was brought to that meeting by an
investigetor from Senator Schweiker's office but, said

Phllllps, Veciana was not introduced to him by name but
mo?

only as "the driver." He said Vec;ana asked him some
questions in Epanish but at the time, BEEZEXED he dldiﬂu f\d+'

know who Veciana was or why Senator Schweiker's office had

sent him to the meeting.

)3 188
name. &A Frigault and had never used a Belg1a1 passport

/Zi) Phllllps was shown the sketch of Maurice Bishop but

coqu not 1dentlLy it as anyone he knew. He said, however,

é@@p;qge )

"It looks like me.
(}é%pln sworn testlmony before the Commlttee in

Executlve Session on April 26th, 1978, Antonio Vec1ana-

said that David Atlee Phillips is not the person he
_ >.07 :
knew as Maurice Bishop. He said, however, that

191 20f
there was a "phy51cal 51m11ar1ty
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(/é?) On March 2, 1978, the Committee requested the
CIA to check all its files and index references per—‘j

_ ; , 392 209 V N
taining to Maurice Bishop. On March 31, 1978, the
CIA informed the Committee that its Office of the

Inspector General, its Office of the General Counsel,

its Office of Personnel and the Deputy Directorate of
03 ~/0

Operations had no record of a Maurice BiShop.

(/Jé) On August 10, 1978, B.H. (&3

h}

a former covert operative of the CIA, was rgszViewed by Tixe

n TS

Committee in a spe01a1 closed se531on.

p B.H. was a CIA agent —
= S e
from 1952 to 1970. o M Between 1960 an%
éﬁﬁﬂci/

3y

1964 he was assigned to Cuban operations. LS damanid

'As such, he testified, he was involved in "dayeto—day“
operations with David Atlee Phillips. He characterized
Phillips as "an ‘excellent 1nte111gence officer” and "a

f83) 214
personal frlend." éw’

(/37) When asked if he knew an in_diir.idual named Mauri_ce
Bishop; B.H. said:

"Again, Mr. Bishop was in the organization but I had
no personal day-to-day open relationship with him. PhllllDS,

_ _ (tﬁﬂ)az e
yes; Bishop, no. T knew them both..." ESESeSasdd)

TS —— -

( 33) Although he couldn't: descrlbe Bishop's physical

‘characteristics, B.H. said he had seen him "two or three

@222 /6 :
tlmes" [Fimimiapee———ad 1in the ”hallways or cafeteria" (=23,

Q=221 at CIA headguarters in Langley. B.H. said he thought
: ? (2etd = /7

Bishop worked in the Western Hemisphere Division -{psess—n

(@2) /5

e

and that he had a position "higher-than me.
He could not be more specific. The two or three times he

saw Bishop, he said, was hetween 1960 and 1964 when he himself
was in Cuban operations, although, he said he dldn t Know

k"‘"”‘;/ QJJ

if Bishop worked in that area also. AT

iLv

S Wmmam =i
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:  rot

/‘97)Asked how, if He did¥/WR personally know B;Lshop, he
knew the person he saw at CIA headguartexs was Maurice
Bishop, B.H. said: "Someone night have said, 'That is o
Maurlce BlShOp,' and it was dlfrerent from Dave PhllllDS B

3 gl fatr 22 _
or Hal Swens guys that I know." <emuens D '(:::::::::__
QQQ) <gg;;;;;%q@g;;-;gg;;‘;ggﬂggetch of Maurice Bishop,\L’ o

B.H. could not identify it as anyone he recognized.
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.(;?L) On'August 17,»1978, the. Committee deposed John A.

McCone, the Director of the Central Intelligence Agency
_ o o202

‘from Octobexr, 1961 until April 30th, 1965. (Gaoneiiiads

testlmony, 8/17/78, p.4)

(qu) During the course of the dep051tlon, the Eollow1ng

questlons and answers were recorded: XIHBXAXXBEXEBXEBX

(//”’”Z.' Q.-ADo you know or did you know Maurice Bishop?
‘ : A: Yes. 0 . - :
@f

Q: Was he an agency employee?

A: I believe so.

ﬂg‘ R Q: Do you know what his duties were in 19632
X _ , .

B A: No.
U

L; Q: For’instance,'do you know whether Maurice Bishop

S

worked in the Western Hemisphere Division or whether he worked '
in some other division of the CIA?

A: I do not know. I do not recall. I knew at that time -
' - - '

‘but I do not recall.

Q: Do you know whether Maurice Bishop used any

pseudonyms? o C . 2 3
A: No, I do not know that. (Ibid, pp. 45.,46)
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(/6) In’:\I/.T‘;(h{\.t of the information developed in the
interviews ‘Wlth H. and former Director McCone, the Com-
mittee asked the CIA to renew its file search for gng:
files or index references pertaining to Bishop. It

~also asked for a written statement from the CIA indicat-
ing whether an individual using either the true name or

pseudonym of Maurice Bishop has ever been associated

. . . ) 2B RNET

in any capacity with the CIA.
(/ Qéﬂ A reply was received on September 8, 1978, from

the\' CIA's Office of Legislative Counsel indicating that

all true name files, alias files and pseudonym files

were again checked and, again, proved negative. "No

person with such a name has a connection with cIa,"

269 Z z 2
s;J__.a;d the reply. Added the Agency: "Quite frankly,
Y| _ A _
it is our belief -- from our earlier check, reinforced by
this one -- that such a man did not exist, so far as CIA

) 227/
connections are concerned. " —“)L_ﬂ kzéﬁw‘a{#r_:

/4\5) Additional efforts to locate Maurice Bishop -

were made by the Committee in file requests to the Federal

=2 Z
Bureau of Investigation and to the Department of
: o) =29 >3- >
Defense. Both proved negative. __.So

{f &‘3) Although file rev1ews of Maurice Bishop proved
negative, the Committee learned that Army intelligence
had an operational interest in Antonio Veciana during
one period. Veciana was registered in the Army Infornia—
tion Source Registry from November, 1962 until July,

-3z 3/
1966. =
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Footnote: page 29.

”Q?% *On October 19, 1978, the Committee's Chief Counsel received

€ ~ a letter from the Principal Coordinator in the CIA's Office
of Legislative Counsel. The letter said, in part: "This is
to advise you that I have interviewed Mr. McCone and a
retired employee concerning their recolletions about an
alleged CIA employee reportedly using the name of Maurice
Bishop....

"We assembled photographs of the persons with the surname
of Bishop who had employment relationships of some type with
CIA during the 1960s, to see if either Mr. McCone or the
employee would recognize one of them.

"Mr. McCone did not feel it necessary to review those
,photographs, stating that I should inform you that he had
been in error....

"The employee continues to recall a person of whom he knew
who was known as Maurice Bishop. He cannot state the
organizational connection or responsibilities of the
individual, not knowing him personally, and feels that
the person in questlon was pointed out to him by someone,
perhaps a secretary. He unable, however, to recognize
any of the photographs mentioned above....

"In summary, Mr. McCone withdraws his statements on this
point. The employee continues to recall such a name, but
the nature of his recollection is not very clear or precise.
We still believe that there is no evidence of the existence
of such a person so far as there belng a CIA connection...."
(JFK Document No. 012722.) :
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Veciana - 30

{F@iﬁ The nature of the Army's contact with Veciana
appeared to be limited to attempting to use him as a
soufce of intelligence information about Alpha 66
activiﬁies, with Veciana, in turn, seeking to obtain

25 23 2
weapons and funds. Veciana acknowledged and detailed
to the Committee these contacts with Army Intelligencce
and said that; aside from keeping Bishop informed of
them, they had no relationship with his activities with
BlShOp.m ==
(quDcsiven the Army's ackncwledgement of aﬁ interest in

Veciana and'Alpha 66, the Committee made the assumption

that the CIa

P it
i e T ey Gk 21SO have had an interest in

Veciaha and his Alpha 66 activities as part of its pervasive

role in anti-Castro operations during the 1960s.

'G;éq>ln a review of its own files on March 15,e1978,
the CIA noted that Veciana had contacted the Agency

" three times —— in December, 1960; July, 1962; and
April, 1966v—- for assistance in plots agalnst

A3

Castro.

Accordlng to the CIA- “Officers'

llstened to Vec1ana, expressed no 1nterest

offered no encouragement and never'recontacted him

1

on this matter. There has been no Agency relationship

T . . . S . )
with Veciana." 33« = — . : ’

“
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0 ~ y#h; Q?Oa) In a flnal effort to locate or identify Maurice
g A . ,
ﬁy}y - Bishop, the Committee issued a press release on July 30,

1978 and made available the composite sketch of Bishop
to the press. The Committee warned that it should not
be assumed that the release indicated the Committee be-
lieves the person in the sketch was involved in the
Kennedy assassination, only that information resulting
from possible citizen recognition of the sketch ﬁight
"shed additional iight on the assassination.” The Com-
mittee asked that anyone who had information contact

s 2P 237
the Committee by mail, not by telephone.

\ 234
‘;Qg) By November 1, 1978, the Committee received ﬁ“

from the general public a total of four inften,resééhées.z =
None of the responses was, upon analysis, deemed a valid

lead to the identity of Maurice Bishop.
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Conclusions:
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the credibility of Antonio Veciana's allegations re-
garding his relationship with a. Maurice Bishop or
Bishop's alleged relationship with Lee Harvey Oswald.
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Classification:

DRAFT 11/20/78

Betsy Palmer (This form is to be used for mcterial extracted

from ClA—<ontrolled documents.)

I CUBAN REVOLUTIONARY COUNCIL

A Concise History

Ess T:
e N

CQOS) The forerunner of the Cuban Revolutionarf Coundil (CRC) was

P
A2

the Frente Revolucionario Democratico,(FRD[, ﬁbrmed in May, 1960,

: k) . . LN
L N e 2y T R R A A P T T T Tt e P TP T T LY AL S e
T R A g e b G T ST LT T S A I T DR L To g i T kel b S T Sty

upiﬂuE'Atfthe head of it were the leaders of five major anti-

Castro groﬁps. The proclaimed purpose of the FRD was to establish

a democratic government in Cuba. through the use of military force.

sﬁr
3.‘:’: ("’25Q’I'he FRD up headquartersq/in Mexico, but recruited
S 3.

most of its proposed invasion force frcom Miami.” The military arm

J% of the FRD was known as Brigade 2506f¢ The Brigade[eventually‘was/

composed of 1,443 men who were trained by U.S. Army specialists

at two sites on the south coast of Guatemala.

/ : ' A .
GZDZhhe leaders and their organizations which composed the FRD
Executive Committee were: Aureliano Sanchez Arango of the Triple A

group; Justo Carrillo of Montecristi; Antonio de Varona of

Rescate; Manuel Artime of the Revolutionary Recovery Movement (MRR);

J? and Dr. Jose Ignacio Rasco of the Christian Democratic Movement
I _ 47
(MDC).’é Antonio de Varona served as General Coordinator and the

membership was soon expanded to include Dr. Antonio Maceo, a

- meeas s

noted Cuban surgeon; former Cuban President Carlos Hevia;  and

y 24

conservative leader Rafael Sardinas:

Classification:

- . Classified by derivation:

HW 53080 DocId:32273595 Page 112

—



Classification:

DRAFT - CRC
Page 2

\e—.-——-}

(This form is to be used for matericl exiracted
from ClA—controlled documents.) '

(320391n March 1961, The State Department putrOTESSUTSTONT .

FRD leaders to accept the Movimento Revolucionario del Pueblo

7

(MRP), headed by Manuel Ray Rivero, into the FRD. The in-

clusion of Ray's group into the alliance of Cuban exiles was
reportedly also "terribly important to the White House" which

a/O

In an

wanted to broaden the political base of the FRD.

effort to attract Ray and his group into the FRD, Antonio de

Varona /voluntarily| resigned Jand Dr. Jose Miro Cardona was
//-

elected its new president.12 Dr. Miro was a former Havana
jurist who broke with Castro after serving him as his first =

N "I,». \l' e

prime minister.

7 Nl
<;Cﬁ> Shortly before the April 17, 1961 Bay of Pigs invasion,
 the Cuban Revolutionary Council (CRC) was formed to coordinate

: L,S. Ersveru mewl ' 3
and direct FRD activities with RSSO anaitines

support.
The new organizatioﬁvhad direct access to President Kennedy
and ﬁop White House aides.zg/ All the groups within the CRC
maintained their separate identities,kﬁ/the 1eaders£§EEI§Z§Z> e

expressingiggeir unity, espécially during the period prior )

to the planned invasion. The regrouping included the following

Cuban exile leaders: Chairman, Dr. Jose Miro Cardona; Board

of Directors - Antonio de Varona; Justo Carillo, Carlos Hevia;
/6

Antonio Maceo, Manuel Ray; and Manuel Artime.  CRC committees

Nt adsaiige

Classification:

sy e
T cac s ) i

~ Classified by derivation:

ey 4 Ty ~y Sy e S s o oy ey

HW 53080 DocId:32273595 Page 113



| S

N -

S it

) U

HW 53030

Classification:

DRAFT - CRC

Page 3 (This form is to be used for matericl extrccted

from ClA—controllad documents.)

were organlzed in key cxtles in the United States and dele-=
gations app01nted in Latin American countries.é?/z

Q}!d} The failure of the Bay of Pigs invasion resulted in

¢ _

Castro capturing and imprisioning over 1000 of the Brigade's

members 2 gkhe dejected leaders of the CRC, who had been

sequesterad for securlty reasons at the start of the invasion,

were later taken to the White House for a personal visit with

President Kennedy who expressed his regret and ook responsi-

bility for the invasion fallure.¢ﬁgo

Q}j{) Shortly after the unsuccessful- invasion, Manuel Ray

withdrew his organization, the MRP, from the C.Zoum:il,/za and

- _ : A 2
by October 1961, the CRC had completely absorbed the FRDng

Dr. Miro remained at the helm of the Council, which had been
enlarged to include the Revolutionary Action and a faction

‘ - P : o,

of the 30th of November Movement?q "While some unification

had been achieved through the FRD and CRC, the Cuban exile
groups were plagued by factionalism, personal rivalries for

., 24
leadership roles and conflicting programs. Nevertheless,

the CRC was still considered thirprincipal unifying organization

of the Cuban exile communityzg although no anti-Castro leader

emerged who could command broad support of the community.

(;;1?) After the October, 1962 missile crisis, the p011cy of

the United States toward the Castro regime changed drastically.

o~

SIANEEEN Classification:
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In his book, The Losers, Paul Bethel, former Press A:tache

at the Havana Embassy, noted: “There is no doubt that President
Kennedy and his brother, the Attorney General, conscioﬁsly

set about the business of stopping all efforts to unhorse
Fidel Castro -- from outside exile attacks, and from Cuba's

. | 2827
internal resistance movement.” When two Cuban exile groups

made raids against Russian installations in Cuba and a Russian
freighter in the Cuban port of Caribarien, the Attorney General
dlspatchea 600 Federal agents to Miami in an effoz&}tc ore—'

2% =

vent fu*ther actions against the Castro regime. A directive

was issued which prohlblted key anti-Castro lnaders in Miami

ja)~
from leaving *he area w1thout Federal approval. ‘ ‘ )

213) Allhoval L idua) Lraios

Y e CQ_;\/QJ vaeuc >

the effectiveness of the CRC as a

unifying orgahization deteriorated. In April, 1963, Jose

Miro Cardona resigned his position as president in a clash

with the Kennedy Administration over Cuban policy.aaS/Miro
chimed that Kennedy had promised anoeher invasion would be
launched and had instead chosen a course of peaceful coexistence

a4 3% :
- wtih the Castro regime. The CRC was revamped and Dr. Antonio

s N Classification:

| Classified by derivetion:
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CUBAN REVOLUTIONARY COUNCIL (CRC)

Neow QU gars C ot

i

ﬁgfﬁf Nine days after the assassination of President Jedkiess .

Koloadsw, the United States Secret Service began an investigation
into the activities of Lee Harvey Oswald during his residency

in New Orleans. |

(Ekff Oswald had been arrested there in‘August, 1963, while

distributing Fair‘Play for Cuba literature. Some of his leaflets

hadOthe address 544 Camp Street stamped on them. - The Secret
' deernine

Service endeavored to sk 1f Oswald maintained an office

at thlS address.

&;1 } During the course of its 1nvest1gatlon, the Secret Service
Ascerkaincd

s that the New Orleans chapter of the Cuban Revolutionary
Council (CRC) had occupied an office at 544 Camp Street for about
six months during 1961-62. At that time, Sergio Arcacha Smith
was the official CRC delegate for the New Orleans area. The

Secret Service also learned that Arcacha had been fired from

his position by the Miami CRC headquarters. in early 1962,

MagO(kwnj
allegedly because he did not have the confidence of thébuban

exile community. scrftorrtcEecerer  -GEIREEINEE: replaced BEREERDD
AA“ )

g moved the CRC offices-to his’home.3

AP ) .

{¢1§§§ At the time of the Secret Service investigation, another
Cuban exile, Frank Bartes, headed the New Orleans CRC delegation
and maintained offices in his home in Metairie, a suburb of

New Orleans.
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gg@%ﬁ} Aftar an extensive investigation by the FBI and the

é;cret Service regarding the possibility that Oswald renﬁed
office space at 544 Camp Street, the Warren Report concluded
there was.no evidence that Oswald ever maintained an office

n WL JE I B0 B

ix’
aiveeae At 944—camp_8treet.? o @dktc

7«7’\) 3t thf C mm:.ttee dis
td the [544/ cam ‘
oczﬁpént i iXed €lskewhere

Periain 4o . _
the Committeesattemptﬁb'to ascertain if any activities of the

LRC had any relatlonshlp to Oswald's act1v1t1es in New Orleans.

1jn§1ig,bawmdhb

A'The first New Orleans delegate to the CRC, Sergio
G

Arcacha Smithe Arcacha

told the Committee that he arrived in Miami in August 1960 and,
at the request of Antonio Verona, a director of the CRC, agreed
to establish a chapter of this group in New Orleans. Iidgieasd=ie
- iy,

Arcacha was®afforded free office space in the Balter Building and
later rented space at 544 Camp Street,
{ yﬁ’dﬁ During his tenure as head of the New Orleans delegation,
Afcacha endeavored to raise funds by selling CRC bonds, and

was instrumental in organizing several rallies to promote the
cause _of the Cuban exiles,'8

<%®}ﬁ Arcacha said he had never seen Oswald in New Orleans and,
frém what he had read, Oswald was not even in that city at the
same time Arcacha lived there.9 When he was relieved of his
official position with the CRC in early 1962, Arcacha left

New Orleans.lO
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Page 3
Gylg)Aroacha's replacement, Luis Rabel, assumed the delegate
duties in January, 1962, but, he told the Committee, found it
necessary to resign by October of that year because his job
‘entailed extensive traveling.ll During his short tenture, Rabel
'said he organized several rallies and brought in prominent Miami
speakers to enthuse the New Orleans Cuban exile community}2
Other than going to the Camp Street address to remove office
" materials left there by Arcacha, Rabel said he had no connection
with the building and never saw Oswald in New Orleans.13
‘<}ZLL) Frank Bartes, former President of Consolidated Railroads
ih Cuba,l4 became the third designated delegate of the New
Orieans CRC chapter. He reported the activities of the group
regularly to the.FBI15 and was primarily'concerned with
solicitaﬁion of monthly pledges from Cubans for the purchase of
arms for their countrymen actively engaged in the fight against
Castro.lsv He'reported that he had purchased an M-2 rifle with
collectlons and displayed it at an October, 1963 meetlng for |

0O becoaar of

psychologlcal reasons". Bartes said, qp"the rate of

collections at that time, the group was able to send only enough

1
money to the Miami CRC headquarters to purchase one gun per month. 8
{?}7:? On November 15, 1963, a CRC meetlng was held at Gallier Hall.

Tony Varona was invited to come to New Orleans to speak to the

A
Cuban exiles and bolster their morale. Varona stayed at the
2.0 P .
home of Agustin Guitart, uncle of Silvia Odio.
&fk&) Bartes told the Committee he headed the New Orleans dele-
2\
gation until the CRC was dissolved in 1964. During his tenure,
e ' >
he said, he maintained the CRC office in his home. He could
not recall ever having visited the 544 Camp Street office
\gl:LS

maintained by Arcacha in 1961-62
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(?,Lq>piter Carlos Bringuier and Oswald had been arrested

in a street scuffle, (see detailed discussion in another i
~

section of the Report) Bartes appeared in Court with Bringuier.
Although not a CRC member, Bringuier was respected by Bartes

A’
and it was *R a show of support that Bartes appeared at

~o3_ B 1§

Bringuier's hearing.

"%
{j&béi After the hearing, the news media surrounded Oswald for
a statement, Bartes said. At this point, Bartes got into an

argument with the media and Oswald because the Cubans were not

W0

being given an opportunity to present their views. He also

spoke to an FBI agent that day, warning that Oswald was a

7

potentially dangerous man. Bartes declined to identify

the agent to the Committee, saying only that he had ha%§§j>8
frequent contact with him during this period of time. Bartes

said he had no other contact with Oswald;gl 9%

(2&39 The Committee concludéstp
that the New Orleans chapter of the CRC had no relationship with
Oswald other than the brief encaunter witll Bartes, and ih'no way
was @ @) officially involved in any activities which touched

upon thoée of Oswald.
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“UIl-.  BRIGADE 2506 - MANUEL ARTIME —

MOVIMIENTO de RECUPERACION REVOLUCIONARIA (MRR)

;

3

jT (§l399 Nocther anti-Castro Cuban group more naturally attracted . ;
the initial attention of the Committee:than Brigade 2506, the
organization [specifically|formed/for the Bay of'Pigs invasion

and the one which experienced the most dramatic relationship

‘\..-.-\.L_

with the Kennedy administration in terms of its hopes and
failures.

51339 Following their release from Castro's prisons in December

- baa.

of 1962, the members of the Brigade harbored deep-seated emotiona.
-conflicts in their attitude towards the Government. An observer

: who watched them arrive in Miami noted: "There were earnest,

~-

‘;bewildered, still in a state of shock at their sudden liberation,

,3 still nursing a bitter sense of betrayal at the manner in which.._

e

fa
A?' they were sent ashore and abandoned, still torn between trust
and cynicism, still in awe at the power of an American govern- . .«

ST\ t
§9t§‘ ment that could, at will it seemed, pluck them out of the o t

f(; darkest dungeons in Havana and on the Isle of Pines and deposit
ijg L

them back in Florida with their families by Christmas Eve."
. C;jﬁ)ln_the perspective of an investigation of the Kennedy

assassination, the members of Brigade,ZSOG had to be considered -

- i

of primary interest if only in terms of motivations and means.

S Classification: .
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N

As one member; who later became_in#olved in anti-Castro
terrorist activity, explained: "We learned from them. We use
the tactics that we learned from the CIA because we were

trained to do everything. We were trained to set off a bomb,
2 | |
n

7 we were trained to kill ....
- ﬁ?fﬁa The formation of what was to become Brigade 2506 can ke -

traced to March, 1960 when President Dwight Eisenhower authorized -

s
———

the CIA to4organize, train and equip Cuban refugees for the

eeemaeaia

purpose of eventually overthrowing Castro.?. To head the group,

wos (4
[:he CIA choéj}a young physician who had organized the ﬁOVlmlentO :

de Recuperacion Revoluc1onar1a (MRR), the first antl-Castro

’ action group ‘inside Cuba.4 His name was Manuel *tlme and,
who dV/ v
with the aid of the CIA, he had been spirited out off Cuba the

? i
: previous December. % Castro had appointed him a member of the

g
g

National Agrarian Reform Institute but when, in October of
© 1959, he heard Castro outline a plan to communize Cuba, Artime

-y

publicly resigned his position and denounced Castro.

e d

(;t%? The group which eventually grew into Brigade 2506 orlglnally
consisted of only 28 menﬁq7 The nucleus was 10 former Cuban
military officers whom Artime had recrulted.z! He told them
that he himself was told by a group of Americans who claimed

to have nc association with the United States Government that

Classification:
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/e Troa et f
=
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they would receive a huge amount of arms, egquipment and funds4?7
The Amerlcans tried to give Artlme and his men the lmpreSSLOn o

that an anonymous Cuban millionaire was paying the bills, but

TN

the Cubans eventually began referring to their benefactor as

"Uncle Sam'"4’/0

.

(?jd>At secret camps in Florida, in Panama and evennually in
Guatemala, the CIA trained the core of future Brigade leaders

: in guerilla warfare. lﬁ”By Septémber of 1960, this,initial cadre
was part of a group of 160 men undergoing vigorous miiitary‘

condltlonlng in the treacherously dense mountaln jungles of

the Sierra Madre in Guatemala. R@ That month, one of the men,
w?

~Carlos (Carlyle) Rodriguez Santana, was killed in training.*

Vet o

In his honor, the members of the unit decided théy'wculd name
the Brigade after his serial designation, 2506. %9/

i (é;}g Although Manuel Artime, through his MRR organization _2@_'

“ne

transplanted in Miami, was the orlnclpal *ecrulnlng apparatus
for Brigade personnel, chosen as military leader .0f the Brigade _
was Jose ("Pepe") Perez San Roman, a graduate of Cuba's military
academy who had also undergone United States army officer .
. : . &4‘5‘ .
training at Fort Benning, Georgia.’ He had been freed by
Castro from a Batista prison, then later re-imprisoned by
7/t

- Castro before escaping from Cuba.

;l3€> Nevertheless, it was Artime who remained the key flgure
in the U.S. Government's relationship with the activist exiles

Classification:
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hbdeadas o o

, and the Brigade. When, as the Cuban exile population in Miami —

grew and the political squabbling among anti-Castro -factions

spread to Guatemala and sparked a camp mutiny that almost

stonoed the training, it was Artime the CIA called upon to

7
.l help resolve the problem.kg Artime had.been,yade a director of
a .
the Frente Revolucionario Democratico (FRD),*” 2w political
X éh\‘zét‘m\- TAVVA YIS sevevyel) ' Q'orwvzdl -
and propaganda iinaesmemammmos] anti-Castro groups owsddmmbi=iey
| ; .g;lﬂﬂﬂaaln May, 1960. ¥ 7The Brlgade was to be its mllltary -
' arm. §9 But *%i political fighting among the roups eventually.
1 led o ks dissal oV sud 0C‘(Q.?yaavw e-&

B2 broader-

based organization, the Cuban Revolutionary Council (CRC),

before the Bay of Pigs invasion.™  Artime was made’aAdirector
S » of that, also.z?éhl— ‘519.'

G?qé? The Bay of Pigs invasion took place in April, 1961.2 24/
More than 1200 Brigade melbers were taken prisoner by Cas;ro.zz’*—

Before they were released in December, 1962, in an exchange

oy

for $53 million in medical supplies,zg the members of the - - —_—

. érigade suffered not only the ignomy of defeat and the humilia-
tion of capture by Castro, they also'were:subject to the agony
of false hope when, within a few months of their imprisonment,
they saw Casﬁro's offer to exchange them for 500 tractors

‘
! e

? become inextricably bogged in the muck of partlsan United States -

pol;elcs. As one historian noted: "The prisconers suffered more -

Sy}‘ from domestic politics than they did at the hands of Castro .....
a9 - Classification:

Classitied by derivation: ______
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] Had the politicelnclimate in the United Statee'been less Ce-
inflammatory, it is not at all unlikely that Brigade 2506
could have been released in June of 1961 for '$28 million in

| tractors, cash and credits. Instead of freedom through-

tractors, however, the men were doomed to the. degradatlon of a

. 2520

—;syear and a half longer in prison.

(?pf> The final formation of Brigade 2506 took place at the
Orange Bowl stadium in Miami on December 29, 1962. Pres;dent
Kennedy was there to we’come back the surviving members who

had spent alwost 20 nonths in Castro's prlsons.agélThe crowd

.of 40,000 friends, families and relatives cheered in tearful

joy as Brigede chief Pepe San Roman presented Kennedy with the

Brigade flag which had flown over the Bay of Pigs beach for

three days. The ?resident accepted_the flag and'declared:

"I can assure you that this flag wiil be retdrﬁed'to this

Brigaae in a free Havana!" Mrs. Kennedy spoke ingpaﬁ%sh'~ ”;gz-;

and called the Brigade members "the bravest @en in the world."

It was a dramatic and emotional scene but it may have beegeé

misleeding.PV§$ Although the eventhEEIIZE;lgggieiziﬂ a

concordant rapporﬁ between the Presidene and the Brigade;

beneath the surface there ran a vein of bitter resentment

among those who felt the event was a dls lay of polltlcal

hypocracy. E. Howard Hunt, once

Classitication:
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with the Brigade,(zgge}Lsififeﬁ that the Brigade feeling against

Kennedy was so greaé that the presentation ef the flag nearly
did not take place.;g°&9

élﬂaghNevertheless, it is difficult to finalize an assessment

of the Brlgade s collectlve attitude toward the U. S Government
and the Kennedy admlnlatratlon following the Orange Bowl event.
Kennedy's resolutlon to the Cuban missle cr;sls, in Whlch he
promised Castro that raids against Cuba'from the U. s. mainland'
would be halted, was considered an act of betrayal to their
cause by manyief the exiles in the anti-Castro communiﬁies. Yet
most of the members of the Brigade seemed to maintein a basic-
:confidence in the U.s. Government's resolve to topple the Castro
regime; and,'in fact, nearly half of them enlisted in the U.S.
armed forces through a special arrangement made by Presxdene

Kennedy himself.

eqa) Although Brigade 2506 officially ceased to exist after
33 _ = -

December, 1962, Manuel Artime,KiPo had become known as the

CIA's "goldenvbo%ZY was soon scouting a:ouhd Latin America
for sites on which to establish:guerilla training camps. By
October, 1963, he had established four bases, two in Costa

Rica and two in Vicaragua. _Artime's 300-man force ‘consisted

malnly of veterans of the Brlgade.

Classification:
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Artime would later admit that his -
resources included two large ships, eight small vessels, two

speed boats, three planes, ana more than'ZOO tons of weapohs

'and armaments and about $250,000 in electronic eqﬁlnmnng s
purlng the’year of his operation, Artime was able to conduct

i four major operations, three of which failed: One was the

%' _ mistaken shelling of a Spanish cargo“ship (which caused an

i international uproar); another an infiltration mission in which

all the participants were captured; the third_an unsuccessful

L assassination attempt on Castro.> - A six-man infiltration s

2. 3? . :-};“. ’: . )
mission did succoed

i }V\L\) Although Artlme R ) ~‘r‘«’»-'»'l"-‘};‘f':;;.Ic-;;»,v;;-;?f,: e s Iagip] § e Ny

i . : _

i ’ mained the question of whether President Kennedy was knowledge-

able of or approved Artime's anti-Castro operations after the

R s ]

Cuban missile crisis. Following the assassination of both T

John F. Kennedy and Robert F. Xennedy, Artime/ publiclwy said

that both the President and his brother were responSLble for = -——-
his establishing the Latin American baseg." Ee said that

See e

-~

after his return from prison in Cuba, he met President Kennedy.

in West Palm Beach, Florida, and that Kennedy referred him to

g - ‘ -

his brother. Artime said he met Robert Kennedy in Washington =
and that the then-Attorney General promised him military aid =

¥/ catm

if he, Artlme,'cou;d get uhe bases.
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( 45) Artime cla_med that his anti- Castro operations from the
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bases ceased "when Bobby Kennedy seoarated from the Johnson

| 42— gy Vevaildore

administration." Hewev=w, 1n December of 1864, the Costa

Rican police ordersd the camps shut down when it uncovered a
$50,000 contraband whiskey cperation involving a plane from
Artime's group. The camps in Nicafagua were alsovcloéed, al-
though'Artime kept close personal tiés to that country by
becomlng a beef broker for Nicaraguan President General Anastasio
Somoza, the country's largest beef produégi.;aﬁﬁﬁad

%?4&9 When Artime was first contacted by the Committee he stated .

that he had had direct contact with both President Kennedy and

bi'Robert Kennedy-and, through them, was given full sﬁpporﬁ by

the CIA for his anti—Castro operations. He said he felt the
death of President Xennedy marked the end of the U. S. Govern-

agreed to be interviewed—

that was pOSSlble, he

% -
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P ’E{I_ MOVIMIENTO DENOCRATA CRISTIANO (MDC)

.
[EN T

: (;2u2) After ‘Castro's assumption of power in 13859, it became

parties were being =

[

J - evident to many Cubans that politica

surpressed and the 26th of July Movement was being infil-

RS RO,

i trated by Communists. This political atmosphere gave rise

i - o - - . L3
- - to the creation of underground organizations such as the

Christian Democratic Movement of Cuba (MDC).l

]
R S

Proclaiming

———

i ' the doctrine of Christianity as its foundation, the MDC

LR,

published a manifesto in March, IéGQz denounéing Communism

-‘.-—"M“

and strongly advocating the free enterprise system.3 One
of the founders of the MDC, 35-year-old law professor,
Dr. Jose Ignacio Rasco, was elected head of.the orgahization4

4 and immediately criticized the violence prevalant in the

-

Castro regime.5 This public criticism produced pressure on-
, e

TP

him to leave Cuba and he arrived in Miani on April 22, 13960.

N e s,

By June, Rasco had allied himself and the MDC with the Frente

Revolucionario Democratico (FRD)7 and thus became one of the’

L RE LT

five original exile Cuban leaders bfbught.together by the
k.S government-

et to form the nucleus of a Cuban-

Fl
[

government-in-exile.

()J{B) After the Bay of Pigs invasion, the MDC split into factions

Rasco remained head of the largest faction and organized . _ _ !

-

delegations in Miami, New York, Chicago, Venezuela and cuba.®
R Classification:
_ be . ;
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The clandestfﬁ@<3§""§bﬂ°$§é¥é€"¥*Mhn Cuba was lead by Bemen

A C,u.ban ll : +ha Fomao-n-a,&bav
- Bernandez=Badus who used the alias "Lucas Whenhﬁemnagégz

arri?ed-in.the U.S. in October, ‘1961, he presented his S
credentials to the Cuban Revolutionary Council, (CRC),
claiming he was the representative of the MDC movement in

Cﬁba.12 Council president, Dr. Miro Cardona, accepted him

into the CRC hierarchy.13 The "Lucas” faction remained with

. Cubaw
the Council but its role was ineffectual because &gmaaa@gg

eventua;ly failed to hold the group together.14

6244) The "Rasco” faction of MDC had as its Military Chief an

independently wealthy young Cuban, Laureano Batiste Falla.ls,

Free-soxrlted and under no firancial pressures, Batista Falla

T organlzed and partially flnanced the infiltration attempts

of the MDC.16 It was one of the most_active and effactive

17

underground groups in Cuba during the early 1960's.

éiﬁﬁQ) At that time, most underground groups worked together,
2= el
sharing supplies and lnformatlon. ‘ Hﬁu&nﬁ?ﬁ the repressxve
measures of the Castro regime after the Anrll 1961 invasion

caused members of the Cuban undekground to live in fear of
Classification:

0 )
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discovery and made inter=group liaison extremely rlsxy.

e

et -

~ Despite the inherent dangers,'the underground movements of
the MDC and Movimento Revolucienario-del Pueblo (MRP) -
worked jointly for an all-outisabotage effort in the fall { =
of 1961. | o

C)_S)) The "Batista" faction of the MDC (so named after the

s Nemdin i

- youthful military chief rose to the position of pres:dent

in 1962) entered into s;mller cooperative alliances with

other exile groups for the purposes of propaganda, sabotage .

and supplying the Cuban'undergroﬁnd.< Many MDC members joined

A% the Cuba Committee in 1962 wﬁich was formed to counteract

the propaganda of the Fair Play for Cuba Conmlttee, a pro-
i | Castro organization in the U.S. ;b;geeMDC.and the Directorio
s : Revolucionario Estudiantil (DRE) worked together to formulate

plans for an underground organlzatlon to lnflltrate Oriente
ay23
Prov1nce. The active operaelons between the MDC and other

anti-Castro groups peaked in the year_1963. One involved

the MDC, the Movimento Insurrecconlal de Recupueraczon

N e

Revolutlonarla (MIRR) and the Mov*ﬂento Recuperac*on_
Revoluelonarla (MRR). In Aprll Frank Sturgls, Mlaml ~-based.
soldier of fertune, supplied information that Batista Falla,

Orlando Bosch Avila, Manuel A#time and Alexander Rorke were

pril 25.2g5??{_'?

Paam s g

jointly planning an air strike over Havana on 2

According to Sturgis, the strike was to originate from an 2

airstrip in eue*to- .Rico and the target was a sugar refinery.
1Qssiricanon: 26

The bombs were hcmemade, assembled by Batista. Rorke
: ia s S , Classified by derivation:
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kVmannonnes -ehea«maea had taken place as sch 1led,
Mﬂv&@ Eﬁbh iy P “a% p7 edu

whlch took the other planners by surprise. Sturgis claimed
the strike was still in the plannizg stage and financial
backing had not been completed. This incident created a

stir and resulted in an intensive FBI investigation of Rorke’'s

allegation. Since Radio Havana, contrary to usual policy,

- made no immediate protest over the bombing, the FBI concludal

: . S/ :
that Rorke's story was probably untrue and, according to .

] L. s .
Sturgls, merely a publicity stunt. : . -

Cj;;&) In early June, 1963, the MDC made a unity pact w;th

Commandos L in which the latter group was to provide tralnlnc.

and assistance in military intelligence and the MDC to provi i de
» 33
three small boats and a team of men to infiltrate Cuba. The

MDC also made a pact with Dr: Carlos Prio Socarras, former

President of Cuba who donaeed $50,000 to the group for militaxy

a8 IS
ald in return for its promlse of polltlcal support. N

S5

253) Richard Rudolph Davis, a Cuban alien, had a preipheral
association with the MDC through his contact with Batista”Fallgg

in the summer of 1963. This assoc*atlon was noted in Book V.,

_.-Final .Report of the Senate Select Committee to S tudy Goveen— =

&8 ¢
mental Operatlows.

6354- Davis was residing in New Orleans and although not an -

MDC member, claimed to have once been a coordlnator for the -

. + 37 - -
group and the New York Police Department. He was a fr’e ,
Classification:
l:i i Classified b} derivetion:
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of Batlsta Fa;haua.dngamgqx@gﬂ,g{Lbecause, he said, Batlsta

Fala
Falla was in a p051;10n to recommend men in the Miami area

328 . : : .
who needed_work.42 Davis claimed he could provide employment -

for a small group of Cuban emigres. He said he had entered
into a business deal with geologist David L. Raggio and

a'wealthy, right-wing New Orleanian} Gus de LaBarfe; forming
. . BT i
the Guatemalan Lumber and Mineral Corxporation. It was their

intention to train the Cubans on some land in Lacombe,-Louisiana’

to which De LaBar*e had access through his nephew, Frank =

& 70
de LaBarre. After a necessary traln’ng perlod the group

was to be sent to Guatemala to cut mahogany trees, he clalmed
6955) A group of about 18 Cubans did arrive in New Orleans in

the summer of 1963. Leading them was a well-known Cuban
&8 4 | .
exile, Victor Paneque who used the ﬂllltary code name of

o

&8 . .
"Commadante Diego”. Panegue was clcsely associated with
| | | & s
Batista Falla in the military activities of the MDC. Davis_

later\admitted/ to the FBI that the men had arrived dressed
#8
in khakis and thought that they were to receive military '-—r

s 45

training.

(?dfé) In the latter part of July, l963, the FBI canducted a =

raid on property near that of the "lumber company” training

camp. The Bureau seized a cache of dynamite and other ex-
= Y- L , | . o
plosives. This raid,  according to Davis, unnerved his -

| a7
trainees, and they elected to return to Miami.

Classification:
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(5\57) A somewiérﬁ@l SZemesiied densken)of this episode comes .
: C«(e,uuw\f V7,9,V - o

from Gus.de LaBarre's nephew and attorney, Frank de LaBarre,
who first related his story in 1966 to his former law school

zy/ | L
classmate, Jim Garrison. : : o

. N :
Nl e Notoininta’s

éis? De LaBarre said his "Uncie Gus"™ hadvintrbduced him to
Davis, Qhom De LaBarre described as a "floater.” fhey came.ﬁé
see DelLaBarre about drawing up articles of incorpofaticn
for the éuatemalan.Lumbef Company "and that is_when_he says e
he learned of their plans to bring unemployea Cubans froﬁ : T
Miami to train as lumberjécks; Uncle Gus sent provisidﬁs to
the exiles on a dally basis and SOllClted nonoy for &ood and

BB LG
clotnlng from friends and relatives.

(?2in>‘Although he suspected that nllltarj t*alnlng was being

conducted at the camp, Frank-de LaBarre said he didn't pay

much-attention to the activities of the group. §§EEE§§Z£fEff_\\
he heard on his car radio that the FBI had seized a cache of __ \

i

LSRRI

 ammunition at a house in Lacombe,ghe immediately called his

uncle. Although receiving assurances that the lumber group ..

.
- m———e o

was not involved, De LaBarre called the officers of the

P -.corporation together and insisted that the'Cuban§ be taken _
out of there. Davisybﬁbﬁey%;b told him that the Cubans did.
not want to leaye,'whereupon De LaBarre said he had to do

some real "brainstorming." He rented a Hertz ton-and-a-half -

[ OSSR,

Classification:
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truck and inSunsedkcPavikes cocoureded it to the camp and tell

the Cubans "that the invasion'is on." Davis complied, and

=§‘hﬁ;ﬁ

the Cubans'loaded their geer,}jumped in the truck and were"

e

brougﬁt_to the Greyhound bus terminal in New Orleans. Each

was given a one-way ticket to Miami plus a small amount of
cash and-told they‘would get theif orderS-when'they'reached

Miami. Looking as though ready for war, with knapsacks and

\ .
: ’bl"’ L4
-
b vt

guns bulging from under their . clothes, they boarded the bus. =

That was the laSL,De LaBarre sald he saw of them. N ;_ -

(160) The last he heard of Dav1s, ,he said, was 1n 1964 when

one of De LaBarre S frlends reported he had gone lnto business
§iir°

“wpnaadl

with Davis and was left with a lot of bills.

;2&”) Other than providing the manpower for the training camp,

—

Batista Falla was not involved in this episode or was the

MDC as an organization.

N

- ™, : . . !

./ A . [ .

Gléf%g Concurrent with his involvement with leaders of other . ._
exile organizations, Batista Falla was dealing with foreign
governments in an effort to aain'supoort for his faction of ____.

the MDC. After the World Congress of Christian Democrats in
O-F—-Flc,IAL.j of a ‘coﬂetﬁh olihcad

.Strasburg, France, two UESEEGermanrobtroisksrofwmthe=( hrzstx&n

S/

= According

WY Cottwy” -
to one of the off1c1als,§:ge West Germans\5 after months of

study, had decided to help finance the‘MDC,'not because they Sy

were partlcularly fond of them, but felt once Cuba was llberated

Classification:
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the Cubans would have a moral superiority over the rest of
. . 52 '

-Latin America.

Ciegg Another offer of help came from
Breside t@@ﬁmu?umu«mr, who prov1ded the MDC a base for -

<3 = A Venezuglan oF£ic/al :

operatlons in that country. ' zuskarrPrestdentyrRonuke

.Betammmnnﬁaallegedly also offered to make a base avallable
LG5

‘ for the MDC and prov1de it w1th personnel and supplies.

Recognizing that these Latin Amerlcan bases of operation -

were important to the MDC, Batista Falla nonetheless pre- = -

ferred to work out of the Miami érea,w~Its proximity to

kel "'“

Cuba, good facilities for operating boats and the'availabilityi
of a large number of Cubans to serve as mechanics and do other
} ' necessary labor made Miami more deszrable than the Latln

3 RS - =

. American facilities. The maJor drawback in Miami was the
presence of U.S. government officials determined to strictly

/ ' enforce the Neutrality Act and other Federal statut tes. —

(:LQEDU'S Customs ralded MDC headquarters in Miami on

prll 21 1964 and conflscated a large cache of arms and =~ —.

&F 52

-ammunition. Unde;erred, the MDC simply relocated the

military-section in separate headquarters, continued to store
- &>

materials for infiltration and attack missions against Cuba,
: el C L sF g2
3 and conducted study courses in military training and theory. -

In July, Batista PFPalla and Vibtor Paneque infiltrated men -,

L E .. -

|
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and equipment into Cuba. to form a nucleus of guerrllla bands -

who, once they}gog adequa;e arms and ammunition, planned to -

go into the mountains of Cuba.e;“Sf

(?léj) The MDC eventually suffered the fate of other antL—Cas;r»
organlzatlons - flndlng it 1ncreas;ngly dlfflcult to flnance
lnflltratlon and sabotage missions, and expermencxng in-
creased surveillance by U.S. authorities determined.to limit
their activities. The organization's activities gradually
declined, Batista Falla eventually gave up his anti—Castro
aﬂt1v1t1es, moved to Washlngton, D C. and recelved a doctoral

6o
degree in polltlcal sc*ence.es In the spring of 1970, he

moved to Venezuela.

i

Classified by derivation: v
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( 6(,) In a z-narrfz.mpres_swzc.''{?.eervff-&’\';rl ec';ns )Julv 23, 1962, Manuel Ray

Rlvero announced. tbe format;on of JURE an antl-tastro Cubanq

exile g*cup des;gned to un;te al1 the pcpular spllntered o

-Qc- B N . =

”~;Other key leaders 1nvolved ln the new organlza ion 1ncluded

Fellpe Pazos, Raul Chlbas, Rogello Clsneros, Ramon Barquln a“d

11  Jus*o Carrlllo.'v Although Ray felt the Cuban Revolutlonary

.-~ Counci l -was no longer effectlve, he attempted to receive -

o 'LlnanCLal aSSLStance trcm 1t until JURE galned momentum.3

g

Fj "M. ‘ factﬂons ‘ou Slde Cuba 1nte an effectzve worxlng organlzatlon._
(a(o-l) As 1ts openlng promotlonal salvo, JURE - lssued a

"Declaratlon of Pr1nc1ples. .. It called for free electlons, -
the restoratlon of human rlghts and social justice, new
‘economic development prograns and agrarlan refotm, breaklng

7 , , relatlons with the Sovmet bloc, restoratlon of legltlmate

B prooerty, proscr ptlon of the Communlst Darty and release of S

/ }a_polltlcal prlsoners.4 t

'f‘jlé@"Ray S group was considered an ”autonomous" anti-Castro

s ot b it

.. Cuban'group by the CIA.5 ' The conceot of autonomous operatlon
was concelved by Walter Rostow, State Department counsel.sil

ROStow prOposed a. "track two" approach to Cuban operatlons ple

“\Llu—-.'.---.

paral;el regular CIA“COHLIOllEd Cuban teams.7- This approac

would enable

ﬁ“ﬂAflnanCLal ald advzce and

Nt

| Classified by derivation:
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 JURE Dra Classification:
Page 2 -

» ' . (This form is to be used for material extracted
- quidance to irfeup&ifie=mentemad decwoeAtyrblled Cuban leaders such -

8 ' s : R
as Ray. Autonomous operations were approved ZuEEE

in June, 19&3.9'. . H‘&.-,  L ’ _l'l | ;Aiifgi
‘ q AA&&V ' -
;%_ ‘ 1}9 The ‘R“Iésve g gement@ under wh;ch the ooeratlcnS'
2L functlonod set foreh the follow1ng gu;dellnes'. .' ';'Jf._- .}?:g..
P o 1. Operatlons to be executed exclus vely by Cuban ' f;#
J Y'natlcnals dedlcated to the 1dea that tHe overtheow

of the Castro/Communlst reglme must‘be accompllshed

by Cubans 1nszde and outs;de Cuoa worklng in concert,hq

A L . - e e -

g2.l’If the effort to overthrow’the Cuban reglme became

- e

tco costly 1n human llves, the U.Ss. would w1thd?aw -

'rlnanc1al suppoee and would not con51der resumptlon

- - at any future date.

2 . 3. All operatlons had +o be mouneed outsmde the terrltorv.“
) | ‘of the Unlted States., | L ;Ae?< _ f;;fu7_ 3
2; _'4;' I ever charged with eomplleley, the.U S -govefneene -
: would publlcly deny any part1c1pat10n in the gronn S.
H; act12§e1es.;v ‘
7 5. presence and dlrect part1c1paelon would bei.t
f kept at ap absolute minimum. An experlegced
,){ liaison offieer would be assigned to each group to
1 pfovide general advice-, funds and material support.
i : 6. No fixed time sehedule would be given to these
c;erations.lo
! Classification:

i Classifiad by derivation:
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. Page 3

Classification:

; @70) Possibly presas i©F ots"eléseéogs%l&;eéé}ra%g-ssd control over

!
JURE, Gl ;gfgg'g;q%_con”cled cuments.) .

e day-zo- aj actlvities of the group weve

closely monleoredo&wmmmﬁx

Pk JUR.. mem.ber,

3{ - ralnformatlon about UUREL;'

‘m.-Eus source chv'd-id ._h__fuf\Mbt*mv\ Tow T

) -y b{ . ’ T i —"_”‘—"-”f
ﬁﬂ Ray s meetlng w1thARobert P Kennedy in Septembe* 1963'1l '

"Ray's negotlations on behalf of JURH.;z 'secret JURE

"
]
——ien

_meetings,13 allegatlons thae the Governor of Puerto.Rico was-l7’

’ purposel} szdetracklng an FBI and I\S lnvestlgatlon of lllegaa

%
arms possessed by JURE 14 JURE ananSLey toward Manuel Artlne é
: .= and the MRR-lS and the location of JURE tralnlng bases.16 .
)3 (E;7QD Manuel Ray hlmself was’ personally crltlcal of the CIA :v‘;é
f -~ '+ and told one JURE assocmate that he thought CIAKugenegl-...were-‘?
)‘ more dangerous than the K-nnedy Adnlnlstratlon. | He malntalned:

that, "The &enqedy Admlnlstratlop would end but CIA\mgent:l

always stayed, and thelr memory was longerithan the memory_of

'elephants and they never forgot or forgave. 17 vw>;i d_ . .'fd §

-~

.

(;.'7}> During a JURE meetJ.ng in Miami in August, 1962 Ray .-_- s

claimed that JURE had arsenals in Venezuela and the Dominican

’ Republic; a B-26 airplane, territory avallable for tralnlng

paup—

4 . in Costa Rica; and support through indirect means from the
United S‘\:ates.'18 Accoxding to an FBI report, JURE was

considered onec?f the five major exile groups with clandestine
, assiticarion: :

i 2 '-"d‘ : ‘ i Classified by derivation:
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JURE Draft Classification:
Page 4

i .
TS GOSN

(This form is to be used for matericl extrccted
from ClA—controlled documents.)

>

19 ,- .
assets ~~and the CIA was interested in the group because of

its potential for infiltration into Cuba,zo'i E r A‘“f,'

()73) Because of its size and Ray"s dynamic.leadership,:JURE:

-~ seemed destined for a role of some importance in the anti-

' 21 , - ' =
Castro movement. The group set a target date of October 31, L

1962 to raise $100,000.-\The money would be used to recruit
new‘members; begin a'propaganda campaign against Castro and

purchase arms and supplies.zz"Within a.year, JURE had

embership delegations in 12 cities in the United States,‘a
chapter in Puerto Rico, ané 12 delegatlons 1n foreign countries.
mostly Latin Amerlcan.23
(51746&n August, 1963, JURE planned to sabotage a power plant

certain

b& ch\ﬁlo‘ | ’ . | 25 - . ,- ’
hlgh explosmves and grenadesj inside Cuba or San Juan. ]];_15435

A-Y:

j In Havana24 and Ray requested that

. U«‘e’: : v
recommendedxthe request be granted in or der to test Ray s
Ngsqid to Fuptan ™=
capabilities. 2¢ Ray acqulred a 25 foot boat. for lnflltratxou

[

i and exfiltration purposes and expressed a deslre to purchase
another»vessel wnich would enable.h%? to extend'o?erations . R

j along the south coast of Cuba. > | .

75) Plans were made i {ER1e8 !!1 to deliver ml:.tary equ:.pment ko )
w\«\'\c\\ Vwo./l(i e

juuﬁ“‘(

Eimrgx:

" v ke

| Classified by derivation:
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C!asdﬁcchon- |
JURE Draft = . (This form is to be used for matericl extracted
Page 5 from ClA—controlled documents.) S : 30
scheduled for November 23, 1963, was moved up two days. - The

was | - :
®, completed

j;gf:ka'

i G . '3La
 the scheduled pick up = and Ray offered no satl sfactory
- 28h33
explanation for thlS faxlure to perform. Ray claimed the-
. 254,54
vessel was low on gas  which was a 4 ubtful explanatlon
Aas the i =S esomdion  ow SCJ‘A

VQSSQ

vperatlcn’% - his act1v1t1es durlng the latter part of

1963 being pollt*cal in nature.  He was, at this time, con- "P
i, Sinwsl) 26137 . asH
ferrlng with RohariSBe Kennedy  about the Cuban sxtuatlon

and traveling extensively in Latln Amerlca seeklng support for.

‘2593 9

" JURE.

M TR

T ey
L L

e ey

-7 st XN et e »

<§J7i>ﬂo documentatlon has been found to suostantlate the success

-or failure of any of the JURE raids or lnflltratlons during
this period, but by January, 1964, the organization had gained.

- enough strength to induce several other Cuban elee organlzatlone

4 JdO - -
to merge with :Lt.zé The largest of these groups were -the

4]
Ejercito Libertador de Cuba (ELC) and Cuba Libre.sl The ELC's

union:. with JURE brought to the organization former veteran
rebel army officers in exile and had the potential of giving

JURE the best military expertise and support in the entire

R4

exile community
Clcssiﬁcahorr

- Classified by derivation: -
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Classification:

| JURE praft ;
Page 6 ‘ (This form is to be used for mcterial extrccted
from C!A—-—comrolled documents.)

é?g) Carloe}) Zarraga of Cuba Libre became the JURE Chief of

support. and was rescon51ble for acqulrlng most of the JURE

. 3Q1—H | | _, o

Miami and Puerto Rico. - g - B - :

é??ﬁa Manuel Ray again began ;ormulatlng plans to 1nf11trate
b

j
.jv . arms and the large supply of ex91051ves wh;ch were stcred in
; Cuba in March 1964. Ee planned to accompany two teams of

commandos into Orlente Province and once successfully inside

Cuba, initiate contln%?us bombings of strateglc and non- -

strategic targets. Ray s plans, however, were delayed and
a new taeget date of May. was set.

(?ﬁgd)Ray s seriousness of purpose was opea to questlon at the
tlme because he per@%eted persons from the medla on hls infil-

tration attempt. " Andrew St. George,

gon assxgnment w1th Tlme-LLFB
_ Y :
magazine, planned to accompany Ray, . as did Tom Duncan, then a
'LIFE photographer.ur : Rogello Clsneros recelved word on

- -

May 30, 1964 that the JURE boatéFo be used by the lnflltrators
35

had developed motor trouble.

Ray's group was arrested by the

oy

 British near Cayo Largo and taken to Nassau.
-Ci@{)'Ray'stailure to infiltrate Cuba severely damaged his

credibility within the anti-Castro community. -Some exiles

\.‘M' \...._.,.. \ip-; ’- L . S

felt his grand infiltration scheme was a publicity stunt and

. ) |
others considered it a joke.3§ JURE members were confused )
o 39-53 e

Neiee e

ané undecided over how to defend Ray.

Classification:

| Classified by derivation:
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' JURE Drz - . ... .
Page ®7 Closs;fxcahon:

\...‘.._.-...',,

CTA—<ontranad documents. T

(;890 Another é;:%égg’ is t% v Usi%sfgr mc%%’c?x'meé’rad&%m's probl_.emst

Rogelio Cisneros had obl-:.gated $50,000 of JURE'. money to an

\‘;"1..,‘

~E1 Monte, Callforn:r.a, arms mj.nufacttrlng company for weaoons
R < ll*.‘.-
to be shJ.pped to F’lorlda.fmﬂ .The Revenue d:.v:.s:.on of the o '-.'VT.;

- D, tQ;Duszc evad h R T
reasury epartm en ' a_ra.:Lo. on t e arms comoanyf?/}‘; .
i @ othen GoveRnmoni ez bk out TR O

? - <283) At th:.s 'oon.nt, : there began a general dlsz.n gtatlon ‘©of
‘ ‘ ST Ddwnoumed v\ -
- JURE membershlp. Rogel*o Clsneros

August@ 1964 that he was res:.gn:.ng from the organlzatlon..

He contended Ray was. lncapable o; dlrectlng both pol:.t:.cal anc;
: . .j.7_ E ..
. mllltary actz.v:.t:.es- Then another key leader, Carlos
a 15592 L L
Zarraga, reszgned in September. . ‘ , ) =
' Y‘CQWEA T : " T R _
(28‘0 JURE: S $75 000'. 1 R durlng the perlod
| o mtewcj

of October 1lst to Decem.ber 3lst, 1964. The money wvas Sam
o underwiee JURES | relostion of ks

. - -

activit ~ies outside g

the United States@"

0fficer noted at the time: "If Ray is .successful in Cuba he ~=

will not need our help; if he is not, our help won't do much .-

bt oy

C’ossificoﬁon:

e SRy oI
l C_Iassified by derivation: ___________
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- JURE Dre-- R | |
P 3 cgs s Y
. Toge d Classification: -

good. Ee is hgagsirmnd fatéeleaa foéhecmﬁ)ae'akﬁtii’e}l be largely

. | i \~<' o |

from ClA—controlled documents.) ' -
spent for the purpose ne wants to achieve. Whatever Ray may
ever say, he was trea*ed ghe way he asked to be treated. Wwe -
‘ U ez -
“have played the game in a manner beyond reproach. *8‘ ’ s __:_;:
é'&f} JURE: contlnued 1n ex:.stence unt:Ll Augusu, 1968 ” but ,
- was relat:.vely lneffectlve in 1ts lattnr years. : A::».- .
Ao . :
! -
i
e .. »:  Classification:
! Classified by dsrivation: |
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- ﬁ( DIRECTORIO REVOLUCIONARIO EST®DIANTIL (DRE)

(318§> The Directorio Revolucionario Estudiantil (DRE)'

@h was the outgrowth of an activist student
gréup in Cuba which originally fought against Batista.2

In the late'spring of 1960,3 three DRE leaders,

 ’escaped from Cuba.-‘4 and arrived in Miami.5 They
‘immediately offered their services to the Democratic Revolutionary
Front (FRD) with the intent of organizing an anti-Communist

6 /‘./";-«:,#ﬁ)

student crganlzatlon within thls group. ﬁanaunsa it later
was dec;ded that the DRE would be an "affllldte » but not a
member of the Frente. 7 The leaders of the DRE were kept on a

U S.Governmeut)
regular monthly retainer by the Eﬁﬁiﬁas were all members engaged

in training for paramilitary operations and propaganda dis-

\he » : .
TREREERER 2150 supplied the group with weapons and

semination.
ammunition on occasion.

- o Vo,
é37) 'I'he first <DEEEEPEEEREY DRE infiltration team landed in

i
Cuba in November, 19601€9 with the objectlve of organizing

anti-Castro student :roeaganda and conducting general harrassment

%\
operations.

Clcsssf:canon.

RN IS BeaN!

L et

' Classified by derivation:
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ore praFi.  Classification:

(28) By April, 1961,

e —— —_—— e et e . ———

12/11/78

P 2 ' : '
age (This form is to be used for material extracted

from ClA——controiled documents.)

13

400 guerillas~” were operating

wtierdalts
effectlvely from the Sierra Maestra mountains.t? However,

, WRY Q@ucw ot euL\ wi th a\
el TIAEL T IO 7 4 \MK%pturedls a7 .l ‘,;‘7“-‘*--. i , - ==
Qa»\ote_ Lo Y'ch_wa

t‘»\. |
air-dropped supplies.16 éhnﬂﬁégés

capture was a severe set back for the DRE underground prior

to the Bay of Plgs.l7

39 O we e_(
Z / Sinopeep F7as also arrested in April, 1961, but his true

6&%?9 DRE Chief of Mllltary Operatlonsx«¢:§»w~f@ﬁwxwﬁ

ldentl.y was unknown to the authorities and he was released

18

Follcw:.ng an- 1nterrogat1on Escaping again to Miami, he made

three darlng attempts to re-infiltrate Cuba in 1961. Although

~he féiled, his exploits reportedly made him an unde:gréuhd hero

0 the students in Cuba. 139

also

infiltrated into Cuba prior to the Bay of Pigs invasion and
told the Committee that the Cuban undorground felt it had the At

Ey March, 1961/ cue

 because the!é%é?had failed to perform even before the invasion. %%

"It never got us the supplles it promlsed and never did the
Z2 Av»ok\\ey \eadec
SRR WA S alSo

Classification:

r ' Classified by derivation:
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 Mee¥deré as a result of Agency bumbl;.ng. T\r\a DRE C\,ne@ c{\ M.\.hn«‘ _
_‘old L Commktes

it was only conceived to relieve the pressure building in the

D5

anti-Castro exile commu.n:.ty.
e DRE members had a deen— _

@4') Although
26 18 Lheu[

lylng opposition to U.S. plans and pol:.c:.es} A coe\'%igtuii tgzw@ P
'&CCQ,?‘: US- 9‘\& “S\ Chw Cinued dQS’Q\‘e o,v')\u&mv-. o@ K\a_ g"m‘-‘f RS A‘x a7

CIA \,‘e_u[ qu,vtevs ' \'acg,w-zd a < Q,S’O'\'& ) _that the fiv "
. ) T s ‘oYac €s,
top officials of the DRE had ‘zstz\\.s\\nd 2 pesition Qox. k’knw}e\ve%

ALhuwi ce |
SR a.b:Ll:.ty to glean money from

Tl Oy

because of their esroaReres

+ dioiaiblidn Py ot s nibion \AJ-—.-—\. —a 'w_,'», N ka-nﬂ--" -

, allowed the DRE to

27 2%
: “"play an inordinately influential role in the exile commun:.ty,
j | ke DRE clif £ Milkavy Opevdions |

= Accord’:.ng to)ﬁm by July, 1962, the DRE had taken to

the US. GCY-Q'(VI WQhk- ’\MS SUDPOrt R I S T e

sollc1t1ng support for proposed propa-

- ganda operations but actually using the funding for -military
7 ' 29 30
_ operations. '
; : LEhe DRE ofic.l

5 (7.5?1) For instance, in early September, 1962, M said he
dwoliex leadev

received a call from eEree snotifying him of an J.mpendlng majo;

- 31 @\ The lieev
T military operation. Lm him the DRE had all the

o : : 3
/ : weapons, ammunition and support it needed.@ The raid turned

" out to be the attack on the Blanquita Theater in Havana/ which
P . N 33
. received a great deal of publicity.m Castro even raged about

333¢

it, claiming it was_an attemﬁ»t on his life by the CIA. In
L\AQ PRE )(lz

fact, according to g=, the ralders_ did not know that Castro .
Classification:

| Classified by derivation:
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- was scheduled to be at the theater the night of the shelling.

-
I R

aN o ', - . Y
. S, s Pe . . N}
| N Classification: ‘
DRE DRAFT . |
;.5421478 (This form is to be- used for material extrocted

from ClA—controlled documents.)

m3S5
In any event, 'there was a tremendous ‘uproar when the raiders
returned to the U.S. The DRE leaders were called to Washington

‘ V9 b otlidals vectadidy g
to confrontru,s, AttorneY'General, RobergAKennedy and CIA

36 38 : '
Operations Chief, Richard Helms, who ggﬁh'told them they were -

doing a great job but wasting their time in such'independent

@37

actions.

Q;Q?D As a result of the Blanquita raid publicity, the DRE was

subsequently able to raise about $200,000 in private funds.

That enabled the group to establish an operating base on Catalina

Island near the south coast of the Dominican Republic from which

. . - 38 @@ avtedelees
it hoped to make a major strike against Cuba. mmesazt, ’ after
the October, 1962, missle crisiﬁ? @Bthe bominican Republic
government informed the DRE leaders that the U.S. was putting
great pressure on it to shut down the DRE operations and it

therefore could ﬁo longer permit the group to operate out of its
Yo @ B |
country, qgf%ahus, the DRE was, of all the anti-Castro.groups,

one of-the most bitter towards President Kennedy for his "deal™

A | @ 4
with-the Russians. In a letter

3 dated February 21,
1963 and addressed simply to "Sirs," the DRE said it was grate-
ful for the initial support of the’U.S.‘but could no longer
operate under restrictions of d.s. policy. 'The.DRE demanded

that the U.S. government, "... understand that the Cubans cannot

Classification:

Classified by derivation:
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o B Clc§sif§cc-rion:

‘ ?gﬁ-l?%'l‘ o - (This form is to be used for material exiracted
Page 5 o - from ClA—<controlled documents.) :

continue waiting for the international policies, because those
dying cf-hunge: are Cubans, because it is our country that

bodily suffers slavery, because it is our blood that runs in

&49._

Cuba.

\»ﬁ-ﬂw

(%95) Desplte such strong sentiment, the DRE contznued to accent

support =Sl T al though e L ey ]
Unad b-esw vvged, |
its more militant memberéXEo join Manuel Artime's Movimiento

@

. de Recuperac10n Revolucionaria (MRR) forces,

‘ &34‘/

Whether or not this

suggestied‘was ever taken by any DRE members is not documented,
but the top leaders remained a homogeneous group and, by 1964,

- ) L. S, ovemmev,h
were sollc1t1ng additional financial support outside the ﬁ@&h. .

They were,successful in recelVlng some funds from the Bacardi

@45

.
Yrite 4y

Rum family in Miami

s W

LS‘ Cmve\m “e"b

7 Cﬁqég Although the DRE continued .its relationship with the&ﬂﬂn

until the end of 1966, the group's activities, like those of
; .other anti-Castro o:ganizatione, declined in intensity ehd
effecti&eness. |
é_qv):Beceﬁse the DRE was. a very militant "action” group, the
Committee was especially 1e:§rested in DRE operatlons prlor to
; ~ the assassxnatlon of giﬁiéi: Kennedy on November 22, 1963.
: qﬁ 3) As noted, on,e' of the effectsi of the, Blanquita raid in

September, 1962, was to'garner the DRE a blast of national

Classification:

' Classified by derivation:
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publicit%)which, in turn, gave the leaders of the group the
opportunity to solicit additional funding from wealthy indi-

» - : : : 48 /7
viduals who were sympathetic to their anti-Castro cause.

\!fﬁggﬁ H\gfnﬂtx

Among-those who wound up supporting the DRE was Miami multi-

millionaire William Pawley, a strong right-wing conservative,
a  £ciend
former owner of the Havana bus system and aa-uﬁiitulte of
ep4#s
former CIA director Allen Dulles. Another supporter the

WV |

DRE got was a friend of Pawley's, former Ambassador to Italy

49
Clare Boothe Luce,Qo then the wife of Tlme—Llfe publishing

K\\nﬁﬂhvv

'¥ empire boss Henry Luce and a later Nixon appointee to the Foréigﬂ<
Intelligence Advisory Board.

(gﬁqa) In its review of DRE act1v1t1es, the Committee took spec;a\

interest in a relatively recent series of events involving Clare
Boothe Luoe. In October, 1975, Luce was being interviewed by‘

'f ~ Vera Glaser, a reporter and columnist for thebKnight chain of
newspapers, when she told Glaser of an alleged incident involving

| 8BS0 .
members of the DRE and Lee Harvey Oswald. At the time,

e e

Senator Richard Schweiker and Senator Gary Hart were in the

, . midst of their subcommittee investigation of the Kennedy

ot

assassination as part of the Senate Select Committee ingquiry
into intelligence activity.
é "€£D According to Glaser's report of the interview, this 4is

basically what Luce told her:

coy 1«0 Classification:

Clossifiad by derivation:
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Page 7 ,

63°i> Luce sald that after the failure of the Bay of Pigs
4 invasion, her frlend, William Pawley, persuaded her to help
1 sponsor a fleet of motor boats for a group of anti-Castro
| Cubans who, Pawley env1$1oned, would be Cuban "Flylng Tigers,"

shootlng in and out of Cuba on intelligence-gathering missions.

p .

Pawley had helped start General Claire Chennault's original

3 - Flying Tigers in World War II. Luce said she agreed to sponsor

‘ one boat and its three-man crew. She said she met with this
Ai Cuban boat créw about three times in New York énd, in 1962,
' D5/

‘published a story about them in LIrE magazlne.
L}@‘) Fol‘ow:.ng the missle crisis in October, 1962, Luae said
: that the Kennedy adm;nlstratlon clamped down on ex11e act1v1ties

against Cuba and the Pawley—sponsored boat réids were dis-

P Y

continued. .Lucé said she never saw her "young Cubans,”" as she

called them, again.m?j& o .
(ifbé)Then, on the night of Kennedy's assassination, Luce said

he received a call from New Orleans f£rom one of the boat crew
~ Cubans. Luce told Glaser she would call him "Julio Fernaodezﬁ,
She said the Cuban told her he called because he wanted to tell
her about some information he had concerning the Pfesidentfs
killer,rLee Harvey Oswald. ® 53

. N '
;igag)lmce told Glaser that, according to "Julio Fernandez,”

Oswald had apprcached the anti-Castro group to which Fernandez

~ Classification:

NSl I BV I
Loodi Al

i C!ossafted by derivation:

W@W@W@ﬁ@@

H¥ 53080 DocId:32273595 Page 151



‘ ..‘»‘ w‘ v

[ N

) SPLUN ‘;++u

Classification:
DRE DR:‘_D'*FT (This form is to be used for material extrccted
12/11/78 from ClA—controlled documents.)
Page 8

belonged and offered his services as a potential Castro assassin.
The Cﬁbans, howevér, didn't-trust Osﬁald, suspected he was really
a Communist, and'decided to keep tabs on him. They eventually
penetrated Oswaid's‘Communist "cell" and tape recorded his talks,
including his bragging that he could Shdot anyﬁne, even tbe'
Secretary of the'Naﬁy. 58 54
C?CS)Than suddenly, Luce said Fernandez told her, Oswald caﬁe into
sbme money, went to Mexico City and finally'to Dallas. iuce said
-Fernandez told her he still had the'tape recbrdings of Oswald, as
well as photograéhs df Oswald and samples of handbilils Os&aid had
distributed on the streets of New Ofleans. Fernéndez, she said,
asked her wﬁat he should &o. ﬁbé;;f
C3C>é>1mcesaid she advised him to contéct the FBI immediately. She
then told Glaser that she did not think abOut»the story again |
until the Garrison investigation hit the headlines in 1967. Luce
said she then contacted the Cuban whé had called her. He told.
her his group had followed her instructions and turned their
material dvef to the FBI. But, he said, they were advised to "keep
their mouths shut" until fufther contact; Further contact was
never,made,uhe said.gﬁ\é;é | ‘
o7 Luce said that Fernandez then told her that one of the members
of his grﬁup had since béen}suddenlyﬁdeported and that another had
been murdered. He himself, he said, wanted nothing further to do

= S/

with the Kennedy assassination.
Classification:
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Caag)kfter Luce told her this story, Vera Glazer immediately went

to Senatqr Schweiker and told him about the alleged Oswald
encounter. - Intrigued, Schweiker contacted Luce directly

and asked her for information about the Cuban who had called

hef. As a result, Schwéiker sent a staff ihvestigator in 4o

~ search of "Jullo Fernandez”. No such 1nd1v1dual was ever found.

(’77() During the ccurse of its own 1nvestlgat1.on into the Luce

allegatlons, the Committee reviewed the 1977 CIA Task Force </
Report, which dealt with the newspaper reports of the incident.
According to the Task Force Report, Luce called then CIA Director.

William Colby on October 25, 1975 and told him that Schweiker

" had called her to ask her for details about the allegations.

She said she had given Schweiker the name of Justln McCarthy

who, along with Pawley, ‘had initially aroused her interest in
€ ess : .

helping the anti-Castro Cubans. % she saidg she did

‘ _ «Q G
not tell Schweiker how to locate him. 2

GEQ} Luce told Colby that after she talked to Schweiker, she had

conﬁacted McCarthy; He told her that he doubtéd'that anythingv-
would come of a Congressional probe and Suggeéted'instéad that
she contact Colby. Luce then told Colby that McCarthy gave

her the names of three Cubans with whom he had been associated
in DRE activities. They were: Luis Fernandez Rocha, Jése™
Antonio Lanusa and someone he remembered only by his code name,

L3

"Chilo".
Classification:

! Classified by derivation:
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@i) Accord:.ng to the 1977 Task Force Repor‘-, as a result of

Luce's call to hlm, Colby contacted Justln McCarthy and

attempted to persuade him to call Senator Schweiksr and provide .

him with any information or evidence he might have. McCarthy
said he didn't want to get involved because there were too

many "political opportunists”" in Washington.(a c#

iéié) With this background of information, the Committee decided

o conduct lts own investigation into the Luce allegations.
E?)g}mee told the Commlttee b351cally the same story glven to

Vera Glazer‘saiuce was 5pec1f1cally askeé if she was certain

the late night call on November 22, 1963 came from New Orleans.

She was definite in her answer that it did. The Warren Report

account of the Bringuier/Oswald association was outlined for

her. She responded that it sounded much the same as the type

activity in which her "boys" were‘engaged Luce also told the

Committee she did not recognize the name Jose Antonio Lanusa,

mentloned in her conversation with Colby in 1975 &g L6

@ W) Enitds

Cubans who were among the leaders of the DRE in 1963. One of

them, Juan Manuel Salvat Roque, was a founder of the group. He

";ggg”'iie Committee located in Miami three anti-Castro

67

was interviewed by Committee investigators on February 7, 1978.€a

Althdugh Saivat did not recall Luce's involvement with the

DRE, he said he "heard" William Pawley had provided the group

some support. "iassﬁlccﬁh ¢ as far as he remembers, the group

D |x’l
:

| Classified by derivation:

DocId:32273595 Page 154




Classification:

DRE DRAFT

g 12/11/78 (This form is ‘fc‘: be used for' matericl extracted
Page 11 from ClA—<controlled documents.)
,} never receivéd a large amount of money from any single

individual, but received small contributions from a great

many people;‘! He said that, according to his knowledge,

Carlos Bringuier, the New Orleans delegate of the DRE, was the

’ ' : 70 &
. only member of the group who ever had any contact with Oswald.

Y .

(Committee records indicate that Carlos Bringuier be-

came the New Orleans'delegéte to the DRE in the summer

& 7/
of 1962. ' As detailed elsewhere in the Committeefs

Report, Bringuier and Oswald had a confrontation on
.; '  Canal Street in New Orleans in August, 1963, when
Oswald was distributing “Fair Play for Cuba" leaflets.

3 Both Bringuier and Oswald were arrested, but were later
: » 7 A F&«LWW\Q/V‘)
brought together to engage in a radio debate. ‘Priors
» ' ~ Prediowsh o
1 howeverge Bringuier hadMarranged for a friend of his,

Carlos Quiroga, to approach Oswald and talk to him
on the pretense of being'interested in pro-Castro

. ... w73
activities. )

Noger e

G?é} Isidro "Chilo" Borja, another leader of the DRE, was inter-

2z 7

viewed by the Committee on February 21, 1978. Borja said he

_} knew Luce was supportive of the DRE but said he did not know
_ ~ . 75"
the extent of her financial involvement. He also recalled
} Bringuier's contact with Oswald and the fact that the DRE
g : 7

relayed that information to the CIA at the time. ™ Borja said

Classification:

{ Classified by derivation:
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" VERIEIE,

his responszbllltles wlth the DRE lnvolved only military
77
operatlonsaaand he suggested that Jose Antonio Lanusa, who

-1 | handled press and publlc relations for the group, knew Luce
and had been in contact with her.73’72

'(ES)CB Jose Antdnio Lanusa was interviewed by the Committee on 

T Nivbieihot

April 22, 1978. Lanusa said that on November 22, 1963) he and

a small group of DRE members were at a Miami Beach hotel when
& g

'.... e

they heard the news of the assassination of the President.
When‘Oswald's name was broadcast, Lanusa recalled the name as

.1 that of someone who had had something to do with one of the DﬁE
delegates, so Lanusa and those who were with him went to the
iMiami DRE office to‘se;fch the files to determine if Lanusa's
&

s '~ suspicion was right. By late afternoon, they had found

delegate Bringuier's report from New Orleans detailing his

encounter with Oswald. Along with it was a sample Fair Play
for Cuba (FPCC) leaflet and a tape recordlng of the radlo

g/
debate.)’A~8 wWith this dlscovery, someone meedlately called.
: A courack, T WIS PevSom

.. told them not to do anything or contact anyone else for

at least an hour. He said he needed that time to contact

. - o 3 el
Washington headgquarters £for instructions. Bewever, Lanusa
said, he was so anxious to releaee the  information that Oswald

was associated with a pro-Castro group that he contacted the

RS Classification:
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8082
major news media before the hour was up.

) Cour2elc
C?]T When the CIA.éﬁﬁ##?__,vﬁ* called back, he told them the

FBI would contact the group. The next day, Lanusa said, Miami

~FBI agent James J. O'Conner showed up,et DRE headquarters. Hs

was given Bringuier's report, the FPCC leaflet and the tape

recording of the radio debate. Lanusa said O'Conner told

“them they would get a receipt for the material but, Lanusa

said, they never did. Neither, he said, was the material

83 QY

ever returned.

(CKIS) Lanusa also told the Committee that soon after the DRE .

shelllng of the Blanqulta Hotel in 1962, he was introduced to
" Clare Boothe Luce by Justin McCarthy, whom Lanusa sald was the 85'
DRE's public relations contact with the New York major medla.

Lanusa said Luce told them she wanted to publish the Blanguita

 raid story in LIFE magazine and that she would give the DRE

the $600 she would receive from the magazine as payment for

B3
that story. As. far as he knows Lanusa sald, that was the
84 77

only contact any member or the DRE ever had with Luce. Lanusa
also said he strongly doubted Luce or William Pawley ever paid
for motor boats for the DRE because, he said, he knew how all

of the boats were acquired. Lanusa said he had no knowledge of

0 5F

any DRE member having been deported or murdered. Lanusa said,

"I thlnk Clare Boothe Luce shoots from the hip without having

%6 39

her brain engaged.”
Classification:
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(E}'ﬂ) In lnvestlgatlng her allegatlons, the Committee considered

the possibility that Luce lncorrectly 1den;1;1ed the source

of her'infotmatiOn. The source of the documentation of Oswald's

contact with the DRE was New Orleans-based Carlos Bringﬁier.

t Arzparidalass
}' Jiu«aﬁén Bringuier told the Committee he never engaged in any

paramilitary DRE activities ~and therefore could not have

been one of the crew members of the alleged Luce-sponsored

\\-6-0;“

motorboat.' Brlnguler s New Orleans assoclate, Celso Hernandez,
the secretary of the chapter, also said he never received

any paramilitary training and did not know Oswald prior to

encounterlng him passing out pro-Castro literature on Canal

o

Street in New Orleans.BQ Bringuier also told the Commlttee he_

Tl b

knew Luce by reputation only, had never contacted her personallly,

and had never given her any information about his experience

3?3

| SV

with Oswald. He further said he was not aware of the fact

<17¥
that Luce was involved in any Cuban exile activities. Bringuier
maintained that no member of his DRE group in New Orleans had

S any contact with Luce during this period of time.ga?S’

, /ﬂ . - e S <
! .,  CONCLUSIONS ' : o - §

Nt
’-‘
r
)
T
u
fo N}

&kfeels

\ ’ \. /

est_gfxfa» e*allegat_ons of Clare‘@fothe
A ; N S

Luce tha Lee quﬁey Qai?ld was an agent 6f e ‘Government of
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5 e firon ER RN .,a e i AT e

M ~ Classification: '

{  Classified by derivation:

HW 53080 DocId:32273595 Page 158



- Classification:
| DRE DRAFT = . . o
e 12/11/78 (This form is to be used for matericl extracted
Page 13 from ClA—controlled documents.)

) (37’6) The investigation of the Warren Commission documented that
Oswald was interested in establishing a chapter of the FPCC in
New Orleans and had contact with the New York headquarters of -

. S o %

this pro-Castro organization during the summer of 1963.

i Luce raised questions as to the nature and extent of invol#ement‘
/j - the New Orleans chapter of DRE had in monitoring_oswald}s
activities, and its association with the FBI regarding Oswald's

1
Jj  communist activities. .

A<3‘2,‘)\ ,'_‘_'TI'\(A&\J\C&-C/V\CC "‘G\Tca&ts't“ »

_ miLhee ;eﬁmkneéwthat tne official DRE delegate
in New Qrleans was Carlos Brlnguler, and that he was aided by
two Cubans, Celso Hernandez and Miguel Aguado. In an attempt

" to ménitor Oswald, Bringuier approved the efforts of his

friend, Carlos Quiroga, to call on Oswald to r.alicit add-

_1 itional information about FPCC activities in New Orleans.

,Cg 22)

individuals associated in these events had any involvement in

=“Abne of the New Orleans

the paramilitary activities of DRE. The New Orleans chapter
. engaged solely in propaganda and fund raising activiteis.

Ho New Orleans DRE member had any
‘association with Luce. |

S The first report of Oswald's
! - contact with the DRE in New Orleans came from the group's

headquarters in Miami. This information was released to national

ORETS Classification:
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| O

news media, the CIA and the FBI shortly after the identi-

, = 20\ e
fication of Oswald as Kennedy's assassin. The Commsviveee—
nlicates .
conebuded that the Luce allegations, although related to

certain facts, cannot be substantiated, due to the reluctance .

. of key individuals to corroborate her story.

[,
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jﬁ MOVIMIENTO INSURRECCIONAL de | |
RECUPERACION REVOLUCIONARIA -
" (MIRR) | <

and

- ORAILNDO BOSCH AVILA

(?ilq) When four of Castro's'ermy officers and 100 men
deserted and left for the Las Villas mountalns in August,
1960, they formed the nucleus of the Movimento Insurrecc-
ional de Recuperacion Revolucionaria(MIRR).l"Helping;iay the
groundwork for this organlzatlon was the former Chief of
'the 26th of July Movement in Las Villas Provxnce, Dr. Orlando

Bosch Av11a.2 Bosch had left Cuba one month p&eVLOusly and,

from Miami, issued a call for rebel army men to desert.>

Promoting the defection of army personnel and carrylwg cut

sabotage operatlons throughout Cuba were the early primary

activities of the MIRR.4_ In both, it was very effectlve.

(:335> Former rebel army officer Victor Paneque assumed

5

military leadership of the group” and, within a few months

of his escape from Cuba, organized a team.of'infiltratore

= to re-enter the country to continue MIRR operatlons.6

(3&9 Orlando Bosch became general coordlnator of MIRR,
worklngtw1thv1nd1v1duals and other groups involved in
operations against Cuba and securinginecessary financial

_ backing.7

Classiticaiion:
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(1297) A pedia%gkgéég_ggmgﬁg*§§aqgﬁg) Bosch became'totally

immersed in hlS polltlcal movement and for 18 years, has

tlmes have been cﬁaracterlzed as "bumbllng » but he has
ng

also been termed sxngle—mlndedly and "morally commltted.
Wldely v1ewed in the U.S. press as a Cuban patriot when he

flrst began his antl-Castro activities, Bosch's 1ncreased

) a

~acts of violence gradually changed his lmage to that of a
_1 ’ . terrorist;lo The intensity and v101ence.of his act;v;tzes,‘
which'have'always been widely puclicized;vwere a major
1 facto:'in'the Committae:s decision to examiae~Boachdand
the MIRR among those Cuban exile organizations considerad
capable of involvement in an asSasSinaticn coﬁspiraCy.
% Cé}g Bosch was interviewed by the Committee in Cuartel San
Carloa prison in Venezuela. He is charged with compllcityi
'1 . in the October 6, 1975 bombing of a Cubana Airlines plane
| which resulted in the deaths of 73 peocie.ll Althoggh»denf-
; . ing involvement in the aigplane bombing, Bosch said he.d
12

approved of it. Claiming terrorism a necessary evil in

with violence. At times you cannot avoid hurting innocent

nl3

Netarnr-

people.

——t— e

(?324} The activities of the MIRR in-the early '60's were

carried out by a small group of individuals. There were

Classification:
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. reportedly néwe!:C‘.'écrenﬁ-’qlaaﬂ docverdn) members in: M:Lami.14 In

1966, Bosch claimed to have only 20 men outsxde Miami,
located in wvarious seaport cities in the u. S.ls .One of'thé}
najoxr 1nterests of the MIRR was to blow up vessels trading
with Cuba.IﬁaIn'thls it was effectzve, ‘but the MIRR successes

in the early 1960‘5 was a result of its assoczatlon with a

) number of other antl-Castro organlzatlons and 1nd1v1duals.

(5539 Bosch said that in late 1961 he was contacted by Evello

Duque, leader of Ejercito Cubano Antlcommunlsta (ECA) who
lndlcated he mlght be getting CIA- support for hls group ‘and
wanted Bosch to 301n hlm.tﬁf7Together they submltted a plan

to the Agency outlining their condltlons for CIA support and Py
were informed about a month later the plan had been approved;ﬂqe

fActing as the political leader in this alliance, Bosch joined

Dugue, the military leader, at-a camp in Homestead Florlda,_'
Nas ‘N to\de\n .

B8 with a CIA liaison offlcer

)9

and =3 e

(33£> Bosch soon came to the conclusion that the camp was an

- exercise in futility. He felt the CIA had no intention of

mounting’Ehother invasion or initiating attacks-against Cuba.

He felt the U. S.-sponsored camps were merely a means of . :
H’nﬁ‘)
keeping the exmles busy and, prlvately and unofflclally, 5.
c.ouba ck— 20

“confirmed his susp1c10n=, Bosch said. 9. After nlne

months of frustrated inactivity, he publlshed a pamphlet,

i Classified Ey derivation:
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The ’I’ragedy gfm%lgmcohnom%,mfgccused the U.S. of mis-

leading the ‘Cuban ex1les.~ He sent a copy to President

’ - Kennedy and then closed down.the'camp.A

After this, Bosch

: : - : o3 I
said he had no more dealings with the CII-\.’"l

(33z>BOSCh maintained an ongoing relationship, beginnipg'in
late 1960, with'Frank'Stu:gis,'well-known~anti-Castro,soldier |

- of fortune; 22"Alex‘amﬂer'Rorke,' former clerk at the FBI and
ﬁ}‘%
and William Johnson, an
, prOVnded
Amerlcan pllot who, along with Sturgls, wasZEETSoUrceTotn
4o A5
*',1nformatlon £5x the CIA on Cuban exlle acta.v:.t:z.es?4

*

. an. informant for that agency:

X - .v\.o

Johnson

' PN
A had full control over all MIRR operatlons.zs_ Bosch was

i

concerned with flnanc1ng raids agalnst Cuba and did not

2537

know the nature of the missions untll their completion.

;i.. h (};ﬁ?Accordlng to Johnson, Amerlcan pllots were placed under
. contract to fly three air strikes over Cuba for: the MIRR. 262
B . They were to receive $2000 per-mission:i;;#Zohnson admitted
J} his own motive was purely mercena’f'y.z.a‘30 31
(:}BQ)Although'relatively inactlve in l962,2g‘the MIRR engaged

4 " in a series of bombing raids over Cuba in 1963‘primarily.

30 2

BT “* - aimed at destroying the production of sugar” -in.an effort
_ i} to disrupt the economy . It also repor;edly conducted air

strikes agalnst a MIG base in CubaSl and/varlous other
32

! ' strikes almed at strateglc targets. The raids were

gty

3

the raiders' planes were shot down .and pilots‘killed.33

effective but,not without risk. In several instances,

Classification:
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C3Z5 Concurras Cid+Rodtsledssasiasjon with Anerican ad-

venturers, the MIRR also had associations w’th other ex1le
organizations. It planned raids -against Cuba in cooperation

236
w1th Commandos L34 ‘and discussed un*ty raids with members

. --\\"““hs \.‘““.-

of RECE. 353 Bosch, at'tnls tlme, was interested in establish-
, ing a base of operations in the Domlnlcan Republlc to
%* _fac111tate long-range pla.nn:z.ng'.'i”'6 34 .

’ C§3§>The documentation the Committee has examlned falls to

- PR ——

explaln how the MIRR was able to finance lts extensive

!

. futhon, dooch Zidnof sppcy LOLnLL

,7 operationa, Bosch told the cOmmlttee ‘that his assoclatlon
: ? .

\ )

-"’°4ifX<W1th Frank Sturgls alone culmlnated in 11 air strikes over

a4 )
.551 Cuba.aq At that time, he said, they usually rented a plane

¥, A 39
5 g for $400 plus $60 an hour.”® Bill Johnson charged $4000 for

» L‘\'\
4 ‘ pilot fees for each m15510n.39 Bosch said he knew the pllots
only got $2000’and Johnson pocketed the rest, but, his

purpose was to fight Castro whatever it cost-neBosch S

u- stadnge.

3
commitment to fight Castro extends to the present. 4l
, (N
6}37 Bz, funds were/furnished MIRR from a Chicago-

5/7* based Cnban exile, Paulino A. Sieifr,.who allegeoly collected_A
;éghi; :; monies from gambling interests. ™  some ﬁ;gexfoane ﬁron o
j f‘g{}> antl-Castro supporters in Puerto Rlc0.¢q It is known that
-.fﬁggﬂ‘- .the FBI was long 1nterested in the source of flnances of
éiﬂﬁfggnﬁ _the MIRR and.in March, 1964 authorizedba 30-day mail checkpué

‘w Y. on it and Bosch in an effort to identify possible sources.T*
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During this time, several wealthy Cuban exiles recelved

Nmiise

'threatenlng letters demandwng large contrlbutlons for the

agt ]
8 Bosch was 1mpllcated in these
o

st

extortlon attempts,IN brought to trial and. acquitted. Ee

fight agalnst Castro.

_told the Committee that in 1967 he once used the funds he
had collected in settlement for a personal %njury automoblle
accident to buy exp1051ves and weapons.é.Q Whatever Bosch's

. methods of raxsxng money, there is no 1nd1cat1on He ever

5|’,

Nttt Nt Nmin e

used it to enrich himself. |
(33? Well financed and totally- dedlcated, Bosch managed to‘
run afoul of the U.S. government authorltles at least seven

times in sllghtly over a ‘four-year period. Several.of thesei

S

encounters resulted in his arrest,” ' but he was always o

J 55> .

acquitted.

C555 In July, 1967 ‘Bosch and the MIRR became a551mllated

o : | sY
k) into a new movement, known as Cuban Powersg‘and the tempo
of violent activities increased. On September 15, 1968, -

Bosch was arrested for firing a bazooka into the hull of a

_ 55
N . .Polish ship anchored in Miami harbor. - He was subsequently
! S
§ tried and sentenced to 10 years in a Federal prlson.sg From
§ .

his prison cell in Atlanta, Georgia, Bosch allegedly was

; ' making plans to resume bomblng Japanese and Spanlsh ships

{ - - trading with Cuba as soon as he was released; ;iée was
granted parole on November 1, 1972 and immediately beganv R4

traveling tbé? gglrca ?ogfxerlca, in violation.of that parole‘?
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He said his afm 1n-cg America Jas to forge alliances

7

S
with countries which had powerful Cuban exile communities.gz

\\ " S -

So effectiﬁe was'he in making solid political allianoes,

that in the ensuing years he was able to travel freely, ..»%
7o) '

with forgedopassports,.throughout Latin America.

(}46) Whether or not Bosch was the principal conspirator in

N . ) - .

the bombing of the Cubana airliner, it is known that his

.2

Cuban Power movement, which merged with other Cuban activists

@U | t&o ey

to form a Cuban Secret Governmen has engaged
)

in acts of terrorism:sst,This'laﬂéer group hasvbeen~linked

QY

-,'\ i

in 1976

‘with numercus recent bombing inciden}s, an assassination
. rXd
attempt against Henry Kissinger, the assassination of
j Orlando Letelier in Washington, D. C.gs and the bombing of

the Cubana Airlines plane.
1 ‘(}4j>‘0rlando Bosch is a zealot. In retrospeot,'he turns out'
} ' to be the most aggressive and volitile of bhe anti-Castro

leaders. That alone would validly raise the quesﬁion of

possible association with the assassination of President

it s ien

~ o - Kennedy. In addition, the Committee was presented with v
an ollegobiom
imfe=mertion that specifically connectg\him to a conspiracyjﬁamx-

“
L PPN

Investigation oﬁ-bhe—a&%egatrsn failed to support the claim
. - that Bosch had been in Dallas in November_1963 in the

company of Lee Harvey Oswald. When asked, Bosch told the
Committee he was at his home in Miami when he heard President

Kennedy had b en shot. @é?
Classification:

l Clossn‘led by derivation:
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JUNTA DEL GOBIERNO DE CUBA ﬁ
EN EL EXILIO ’

' 63”%) In April, 1963 the spirit of the exiled Cubans who

nOPed to reﬂzn to a liberated Cuba reached a new low.
NS (73 vem w eu/t

Benasp, which had been subsidizing

®® Cuban anti-%stro o:genization, the

Cuban Revolutionary Council, dropped its extensive

backing of this most visible example of American
. l .
assistance to the Cuban movement. The move came on

the heels of an announcement of a tough new policy

of the Justice and State Departments. They planned a.
Vi oﬂ.owS &««fommw&— ok '
iy Zyprzenforcemthe laws breached by anti-Castro

Cuban raiders, who. were operating hit-and-run guerilla
attacks fram the U.S. on Cuban and Russian targets.
These events.resulted in another shuffling of alliances
between various Cuban groups, but no bright new hopes. -
(3d3> Despite a common desire to overthrow Cast*o and
return to Cuba, the exiles differed in many ways. They T T
represented the extremes ofvtheApolitical left and right
and everything in between. Many had carried arms against
Batista; others were former Batistianos. They differed -
' : aec lrshed
as to how the counter-revolution could be carriedsouty
They differed as to what type of go&efnment'and which
leaders would take the élace of the ousted government.'
Unificationvof these diverse stances seemed doubtful.
(3&3) Dr. Paulino Sierra Martinez, a Cuban exile and. lawyer

Josder a ! .
from Chicago, hoped to changexallsthat:
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(BL“D Arriving in Miami in May of 1963, Sierra scheduled

a series of meetings at a local hotel and invited Cuban
exile leaders of all political persuasion tovdiscuss
unification for the purpose of mllltary invasion of Cuba.3 )
Oq5> To many Cubans the idea seemed ridiculously nalve.4
Slerra was hoping to unify elements whlch had remained
-splintered throughout most”pfevious efforts, attenptinq

to draw well-known exile 1eaders when he hlmself was
v1rtually unknown in the antl -Castro. movement. ) ' -
C}QG} But Sierra came»with some bigvideas'and big promises. | T
He claimed to'represent a group of Americans in Chicago
:Lnterested in combining their efforts with those of the.

Cuban ex11es to overthrow the Castro reglme w1th or
'w1thout-U.S- government approval.S Sierra told them thati

American financial interests would participate on con-

-dition there was a true unity of the majority of Cubans

in exile.6 For military planning he claimed he had the - S
assistance of several high-ranking U.S. Navy and Army

officers, who would also help arrange for arms and the

establishment of training bases in a Latin American count;:y.7

Most surprisingly, Slerra claimed the Chlcago backers

were willing to lend assistance to the extent of $30 mllllom.

- e

g;? no small sum even for a larqe-scale-government- ' v

backed operafion. For a prlvate group lt was unheard of. .
Joru .;1 -
(?HZ)Whlle many Cubans did not lmmedlauely jumpﬁontg;SLerra,s%

Bandwagogs by July 1963 Sierra had built a coalition of'

predominantly r1ght-w1ng anti-Castro gfoups and attracted' ‘ -

some impressive names from among the exiles to form an .
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organization called the Junta de Gobierno de Cubu}en el
exilio (JGCE - JuntaAof the Government of Cuba in Exile).9
| égqa)Among-the groups £o join Sierra's junta were the
Uniaad Revolucionaria faction headed by Juan Médina Vegalo
and the major faction of the 30th of NOVembei.group
headed by Carlos Rodriguez Quesada]:l Sierra céuld alsé :
boast the participation of Jose "Pepin;'Bosch; Prasident
pf Barcardi Rum, and_Albefﬁo Garrido, a.much—admired
Cuban entertainer.lz. .
é}%{)lu the selecﬁion process by'which the Committee
chose thése anti-Castro groups to be further inveétigated;
certain factors about the Junta discovered in preliminary
' research indicated a need toAiook more carefully into |
the purpose and activities of this group.
636)Th¢ Junta was active during the critical period of
interest to the Committee. Sierra_surfacéd in March
196312nd'the’organization abrupflybceased activity by’
January 1964.14The Committee hoped to discover Qhat
sparked the group's genesis and what contributed to its
final demise. |
s ' (551)Its financial backing appeared to be remarkably
impressive, and although Sierra claimed theAgroup wa§
to received'funds.from American ccmpanies whose'financial .-
assets in Cuba had beqn,nationalized,-it was widély |
rumored that the mdney was.actually from "gambling SR
15 s '

 interests"” of organized crime.  There were other rumors

that wealthy individuals from Texas were behind the
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-group.lsThe Committee hoped to determine exacily what
means ‘were available to the group and from what source.
C}S%DPreliminary research also indicated that the Secret
Service in Chicago was investigating a "Threat to the
Presideht"-oase et the time of President Kennedy's
-assaesination; in which Pauliﬁo Sierra was of interest.;7
The Committee wished to explore the nature of the
allegation.ana-the‘extent of Sierra's involvement in.
the case.. | ’ ‘ ’ ) ' -~
6353>The Committee was able to obtain considerable information -
from the contemporaneous investigative reports of the |
CGntral Intelligepce Agency, the FBI and Immigration and
FNaturalization Service regarding the structure, membership
- and activities of the Junta. . - Field interviews |
and research into reports of the Secret Service pfobed

those questions raised by the alleged threats against

the President. L : o R .

and.dapper'

~ (5-9{) Paulino Sierra Martinez was a tallgzd

lawye?senployed in the Legal Counsel's office of the Union

19
Tank Car Company in Chicago. Before his immigration to

the United States, he had reportedly been employed by .
Carlos Saladrigas, a ministe: under Batistg? He had also R _;—
worked with Santiago Alvarez ?odriguez, former senator

during Batista's regime?l Sierra left Havana in 1960

and settled for a time in Miami where he worked as a
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Judo instructor-and translator (Sierra speaks, reads

and writes English, Italian, French and Spanish).zzln

1962 he moved to Chicago and was admitted to the Illinois
Bar sponsored by William Browder, general counsel of Union _.
Tank.Car.Company, for whom Sierra soon began work.23 . =
(329 By early 1963 Sierra had organized ~e Cﬁben Lawyer's
Association in Chicago and gained somewhat of a repﬁtation
as "coordinator" of Cuban activities in the Chicago areaz.4
In March 1863, he was mentloned in an ar lcle in the

~ Chlcago Tribune for his active role in Cuban exwle affalrs

25 NevCrincless, - *
in Chlcago. However; he still had not made a national .

‘name in Cuban exile affairs. .

(3:“9‘Yet. as noted previously( Sierra's meetinge

with anti-Castro Cuban exiles in Miami in the spring of

1963, pfoduced the official structure of a Cuban government .
~in exile by July.zssierra was named Secretary General, -
Felipe Rlvero Diaz was named Vlce Secretary General

Carlos Rodriguez Quesada was appoxnted head of Internal bffaize,f
Juan Medina was to head up finances; Manuel Lozano Pino
Wae named heado> of External Relations; Alberto Garrido
S was put in charge of Propaganda; Reinaldo Pico
was given a position in charge of Labor issues; and
Gilberto'Rod:iguez was asked to run Military Operations.27 -
(35?9The Junta was formed after an organizatignal |
meeting in Chicago in June 1963 with Union Tank Car-Exannivexﬁse;
APreSﬁkﬁ;ggjy' Van Gorkum and General Counsel William

Browder. Information regarding the meeting .is scant.

One source wno attended said that van Gorkum and Browder
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discussed the uni;y'plan only insofar as suggestiﬁg that
if the group cguld successfully establish a government
in e#ile, it then might be able to obtain U.S. goverﬁment.
support and financing from other sources%abq
(}58) Bﬁt é&idence exists:to suggest that Union Tank Car
had‘a greater role in the Junta. The company was repértedly
pafing"for Sigrra's personél and travel expensesAélus:
his.salary¥’bBrowder also told FBI agents in October, 1963
that although he did not know the identity of Sierra's
backers, he (Browder) kept the group'é funds ‘under his
lcontrol to avoid any possible criticism of_misappropriatidn
or'miSmanagement of funds by Sierra?’aérowder would not
indicate the exact amount under his controlvother to say
. 3 ’

it was "considerable."” |

63539 There have beeﬁ several cont:adictéry reports to the CIA —
and FBI:regarding the source of Sierra's funds. |

C}éd> Early reports indicated Sierra's backers were Chicago Sre e

gamblers. The Miami News headline for an article reporting 22
n &R

on Sierra's meetings read "Gamblers Pop Out of Exile Grab Bag.
The source of such reports is unclear although there are

indications it may have been Sierra himself.

(5 b\) At Sierra's initial meetings withh Cuban groups, he was :
. - L : B 3 .

accompanied by an American named William Trull, who may have -

been ﬁgrtly responsible for circulation of rumors of thé involvemes

of gambling interests in Sierra's proposals, but whose
ultimate relationship to Sierra is obscure.
C}%QD In an interview with the FBI in June 1963, Sierra said

Trull had called him after seeing the March 10 article
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about Sierra in the Chicago Tribune. Sierra said Trull

talked about sponsorship of a unified group of Cuban
exiles and vaguely mentioned the owner of the King

Ranch and a Mr. "Jar;éfz who Trull identified as a
v v 3%
millionaire in Texas. Sierra said he was concerned

about Trull being involved with "impure" financial sources,

®37

and waould ihave nothlng further to do with hlm.~
6363) Trull's sts¥y is differsnt. A former entertainer
from Dallas, Trull sald Sierra had first contacted him .

in March 1963 and proposed that he help Sierra explain
T @3

Sierra's plan to the Cuban exiles in Miami. Trull

sald Sierra had wired tickets so that he could 301n ‘
Sierra in Hlaml for the series. of ‘meetings with the exllesfbgy
Sierra carefully outlined the proposal Trull was to explaln

to such Cuban leaders as former Cuban Prime Minister
Carlos Prio and Eusebio Muial, a formet Cuban‘labor leader§b9b
Trull reiterated the plan to the Cubans,.telling them

he represented wealthy American interests who had a busmness
proposition for the Cuban people if theijould unify
with Carlos Prio as'President and Sierra as Secretary of
@4/
a provisional government.
(:3649 Reports by Cubans who heard Trull lepd credence to
his tale. Trull was found to be "contradictory" and L
£ S . '
nyague" about his plan, as.might be expected of a person
who was jdst repeating what he had been told. | e
CE&&)TTull later told FBI agents that he had dropped names
to Sierra such as Clebidg of the King Ranch, but Sierra
- ’V .

. . . S 3
had tolé him he did not need Trull's financial influence.
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Sierra claimed, according to Trull, that representati&es of
Las Veéas or Cleveland gambling interests haa contacted
him and offered up to $14 million in exchange for SO°
interest in gambling concessions in Cuba, provided Sierra =
was able:to organize a successful oﬁster ef Cast:o.‘ﬂ%4%‘
<3££) Trull told the FBI that because he had frequently
p?ééormed before Cuban audiences, he felt he had been-
chosen by Sieira and used aslan~"actor5 to sell the Cubans
on Sierra' svolans.qpégl‘ - - | . T s
é{a%)SLerra had other ass;stance at his early mee+1ngs
whichs disappeared as qulckly as Trull had. According to’
a CIA report, one of the promoters for a meeting in May
with exiles was George Franci, a Haitian national who
had‘previously been involved in‘gambliﬁg.interests in“
Havana. Franci's name does not show up as involved
in any later activitieé of Sierr§ ﬂégg%t;gx~.after the
stories of gambler s backing hit the newsstands..
C3QyAs late as July, 1963, Sierra himself was the source
of another report that gamblers were backing him. Miguel
- A, "CucoJ Leoﬁ, a colleague of Manuel Artime Buesa, reported
that when Sierra visited-Nicaragua‘thet month, he told him
he represented U.S. gambling concessions in Cuba.®q7‘
(é(S@)Another possiﬁle basis for the‘stories about Sierra's S
"gambler's baeking" are separate reports of an actual offer
to Chieago Cubans in March 1963. : - | ST =

Dr. Cesar Blanco of the Chicago-based Cuban Bar
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Assoeiation of Illinois repotrted a meeting ofvbuban exiles
on March 11, 1963?D£;e said that a .Burt Mold of the
American Education League of Los-Angeles had asked Blenco
how much money the Cubans needed to work out a program to
free Cﬁba. Mold, accofding»to Blanco,.steted that the’
"Nevada group" would help since the U.S; gevefnment could
do nothing. Blanco said that Mold even offered Blaﬁco
the jeb of head of police in Cuba when the country had

| a5/ | | | .
been freed. : - S : -
(37Q>A.CIA report of March 1963 reported that Blanco and j -
Sierra had been approached by gamblers from the west to '

E&ﬁkqw”

work with them.

*Ithas

o reported that Sierra spoke about an offerﬁof | T

- $lo0 mllllon in backing for guarantees of gambling i
concessions 1in Cuba after Castro was overthrown.?\
(f97£>Tn his public meetings in Mlaml in May, Slerra e
had publicly named the Amerlcan “ducatlonal League ee y
of Los Angeles as belng in support of his propose??gﬁien
that- " - group Ehailenged Sierra's claims, Sierra backed
off, indicating he had receive<ns1:XMLFault xmlns:ns1="http://cxf.apache.org/bindings/xformat"><ns1:faultstring xmlns:ns1="http://cxf.apache.org/bindings/xformat">java.lang.OutOfMemoryError: Java heap space</ns1:faultstring></ns1:XMLFault>